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PROGRAMSKA KONFERENCA OK SZDL PTUJ 

ŠOLA JE ZARADI OTROK! 
,,Kaj nam bo dala današnja programska 

konferenca," to vpraSanje, kot misel večine 
delegatov, je postavil Anton Zoreč, predsednik 
OK SZDL Ptuj, ko je odprl programsko konfe-
renco. Za tem je poudaril, da morata — tako 
uvodno poročilo kot razprava — kritično obrav-
navati problem Šolskih okolišev in sploh položaj 
osnovnega šolstva v ptujski občini . . . 

Tako se je začela druga programska konfe-
renca OK SZDL Ptuj v ponedeljek, 28. maja 
opoldne v dvorani Narodnega doma v Ptuju. Od 
85 delegatov se je konference udeležilo 56 dele-
gatov ali 66 odstotkov, poleg tega pa še 12 
drugih vabljenih gostov. Na čelu delovnega 
predsedstva je bil Franc Predikaka, ki je dal tudi 
uvodne misU za razpravo. Obrazložil je, zakaj 
predlog za izdajo akta o spremembah in 
dopolnitvah aktov o ustanovitvi osnovnih šol, o 
njem bodo sklepali zbori SO Ptuj čez dva dni in 
poudaril, da mora razprava izhajati iz temeljne 
misli na našega učenca in dejstva, da je šola za-
radi otrok, ne zaradi nas! Za tem je razčlenil 
težak materialni položaj osnovnega šolstva v 
občini in nakazal nekatere rešitve, upoštevajoč 
pri tem težko gospodarsko stanje in naloge pri 
uresničevanju dolgoročnega programa stabiliza-
cije. Priporočil je še, da naj se razprava ne omeji 
le na predlog novih šolskih okolišev, čeprav to 
zadnji čas najbolj vzbuja zanimanje, temveč je 
treba obravnavati položaj osnovnega šolstva 
celovito, in odprl je razpravo. 

Razprava je bila živahna, polemična in tudi 
kritična, žal pa premalo samokritična, saj so v 
nekaterih razpravah bolj prevladovali lokalni in-
teresi, koristi posameznih kolektivov šol, pre-
malo pa je bil upoštevan skupni družbeni interes 
v občini. V razpravi je sodelovalo 17 delegatov in 
nekaj gostov. Prevladoval je problem predloga 

novih šo l sk ih o k o l i š e v . T o je d e l n o tudi r a z u m -
l j ivo , saj s o v p o l o ž a j u o s n o v n e g a šo l s tva v lan-
s k e m letu p o d r o b n e j e razpravljal i zbori S O P t u j , 
pred tedni aktiv k o m u n i s t o v de lavcev v v z g o j i in 
i zobraževanju , nakazani s o bili prob lemi na stra-
neh T e d n i k a , z a t o že p o v e d a n i h in n a p i s a n i h 
stvari d e j a n s k o ni i m e l o smis la ponav l ja t i , saj se 
stvari n i s o b i s t v e n o spremeni le . Kjer se pa stvari 
i zbo l j šu je jo , zlasti se p o p r a v l j a j o n e u g o d n a 
razmerja g lede rasti O D v šo l s tvu ptujske o b č i n e 
v pr imerjavi z republ i šk im p o p r e č j e m , s p r e m e m -
ba pr i spevne s topnje in p o d o b n o , j e b i l o v raz-
pravi tudi p o v e d a n o . 

P r e v l a d o v a l je torej p r o b l e m šo l sk ih o k o l i š e v . 
O tem so spregovori l i de legat i iz KK S Ž D L Le-
skovec , C i r k u l a n e , Boris Ziherl , V i d e m , T r n o v -
ska vas , V i t o m a r c i , Des trn ik , D o l e n a , S p u h l j a i n 
Zavrč , ostal i razpravlalci s o bili iz drug ih p o d r o -
čij. Č e p r a v je več ina razpravlja lcev b o l j brani la 
o b s t o j e č e s tanje in se z a v z e m a l a za p r e d l o g e v 
korist s v o j e g a o ž j e g a o k o l j a , j e b i l o v razpravi 
n a k a z a n i h tudi precej k o n k r e t n i h p r e d l o g o v , 
o p o z o r i l in p o b u d , ki j ih b o k o m i s i j a z a u s m e -
ritve in stal išča, i m e n o v a n a na z a č e t k u 
k o n f e r e n c e , • prav g o t o v o s p r i d o m u p o r a b i l a 
pri o b l i k o v a n j u d o k u m e n t a k o n f e r e n c e , 
upoš tevat i pa j ih b o mora l tudi predlagate l j pri 
pripravi o s n u t k a d o k u m e n t a za n o v e š o l s k e 
oko l i še v ptujski obč in i . 

ZNANJE KOT PROIZVODNA SILA 
Č e p r a v s o bil i delegati že precej utrujeni p o 

150-minutni razpravi , s e j ih je 8 og la s i l o tudi k 
drugi točki d n e v n e g a reda p r o g r a m s k e k o n f e -
rence, k o je M e t a P u k l a v e c , ravnate l j ica S S C 
Ptuj u v o d o m a prikazala usmer i tve v S C P t u j , 
p r o b l e m a t i k o v regiji , ki nas taja o k o l i u s m e r i t e v . 

probleme delovne prakse, pripravništva in 
preusmerjanja. Predlagala je, da naj komisija za 
stališča upošteva predvsem tiste usmeritve, kijih 
v Srednješolskem centru Ptuj že izvajajo. Ta 
predlog so podprli tudi vsi razpravljalci. 

V razpravi je bilo poudarjeno, da se moramo 
glede mreže posameznih usmeritev bolj 
odgovorno dogovarjati v podravski regiji. Pri 
tem mora predladovati moč argumentov, ne pa 
argumenti moči. Dogovarjanje v regiji mora biti 
strpno in ne smemo zaostrovati odnosov z nepre-
učenimi potezami. Storiti moramo vse za boljše 
možnosti naših otrok za izobraževanje v 
posameznih usmeritvah in ne dopuščati raznih 
manipulacij z otroci in starši. Opozorili so tudi 
na problem pripravništva, ne le za tiste, ki so 
končali srednje usmerjeno izobraževanje, tem-
več tudi za tistih nad 400 učencev, ki letos 
končujejo stari program. Gospodarstvo ptujske 
občine ne bo moglo sprejeti vseh pripravnikov. 
Tudi glede proizvodnega dela in prakse še mar-
sikaj ni rešeno, nekoč je lahko zasebni obrtni 
mojster usposobil dobrega vajenca, po sedanjih 
predpisih pa učenec pri njem ne more delati 
prakse. Na tem področju bo treba še marsikaj 
doreči. 

,,Odgovorni za položaj šolstva smo vsi. 
Spremembe moramo sprejemati z vso 
odgovornostjo — s ciljem, da šolo približamo 
otroku in ne obratno" je ob koncu razprave med 
drugim poudaril Gorazd Zmavc, sekretar pred-
sedstva OK ZKS Ptuj. 

Komisijo za usmeritve in stališča prav gotovo 
čaka odgovorno delo, da bo vse bogastvo misli iz 
skoraj 4-urne razprave na programski 
konferenci strnila v enotni dokument, ki ga bo, 
po pooblastilu konference, verificiralo predsed-
stvo OK SZDL Ptuj. pp 

..VESELITESEZNAMI!" 

Cicibani ob dnevu mladosti 
Na igrišču Med vrti 2 je bila v 

petek, 25. maja popoldne zani-
miva športno-rekreacijska prire-
ditev, ki so jo v počastitev dneva 
mladosti pripravili otroci in vz-
gojiteljice Vzgojno-varstvenega 
zavoda Ptuj s svojimi enotami. 
Pod geslom »Veselite se z nami« 
je zbrane uvodoma pozdravila 
ravnateljica vzgojno varstvenega 
Božena Bratuž. zatem pa se je 77 
malčkov iz 15 vzgojno varstvenih 
enot, ki so bili najboljši na izbir-
nem tekmovanju, pomerilo v fi-
nalnem teku. 

V ekipni konkurenci so bili 
najboljši mladi iz enote Hajdina, 
drugo mesto so dosegli člani 1. 
ekipe priprave na šolo — mestni 
oddelki, tretje mesto pa 2. ekipa 
priprave na šolo — otroci iz male 
šole Zavrč. 

Med posamezniki je prvi pri-
tekel na cilj Sebastjan Marčič iz 
Majšperka, takoj za njim pa 
Marko Korošec iz enote Hajdina, 
tretji pa je bil Dejan Mlakar iz 

enote Potrčeva 9 Ptuj. 
Vsi prvouvrščeni so prejeli po-

kala in medalje, ki jih je izročil 
sekretar zveze telesnokulturnih 
organizacij občine Ptuj Ivo Klarič, 
sicer vodja tekmovanja. V po-

znejšem programu pa so malčki 
svojim staršem in sorodnikom 
prikazali bogastvo svojih skrom-
nih izkušenj z nadvse zanimivimi 
in prikupnimi koreografskimi 
točkami ob spremljavi glasbe. 

V tradicionalnem krosu se je tokrat pomerilo 77 cicibančkov. 

[ \ Maički so prikazali fodi kaj .o jih naučile njihove vzgojiteljice. M. Ozmec 

Toča V 
opomin ali 
v posmeh 

ž e na začetku letošnje kmetij-
ske sezone nas je presenetila, ali 
bolje rečeno prestrašila toča, ki je 
sredi prejšnjega tedna povzročila 
nekaj škode na območju Haloz, 
najbolj »izdatna« je bila toča na 
območju Vidma in Leskovca, 
največ škode pa je menda povz-
ročila na vrtninah. 

Morda leh nekaj zrn toče ne bi 
povzročilo med ljudmi takšnega 
vznemirjenja, če ne bi še vedno 
pomnili posledice lanskega neur-
ja in velikanske škode po toči, kije 
samo v ptujski občini znašala 350 
milijonov dinarjev. Poleg tega ob 
tem ne moremo mimo velikega 
prispevka, ki ga daje ptujsko 
gospodarstvo za obrambo pred 
točo. Letno združujemo za te na-
mene 5 milijonov dinaijev, ta 
sredstva pa je težko opravičevati, 
če bomo ob vsakem neuiju v 
strahu pred točo, ki lahko v nekai 
trenutkih uniči nekajmesečni trud 
kmetovalcev. Komite za kmetij-
stvo občine Ptuj je zato na zadnji 
seji sklenil, da od skupnosti za 
obrambo pred toco odloCno zah-
teva organiziranje učinkovitega 
obrambnega sistema, predvsem 
zato, ker je bilo v zadnjem času 
ukinjenih nekaj izstrelnih mest na 
območju ptujske občine. 

JB 

Zbor pionirjev 
Jugoslavije bo 

letos v Trbovljah 
Občinska zveza prijateljev 

mladine in občinska konferenca 
SZDL Trbovlje sta organizatorja 
letošnjega vefikega zbora jugos-
lovanskih pionirjev, ki se bodo 
zbrali v T r W l j a h . 2. junija. Ta 
manife.stativna prireditev oo po 
enem letu spet družila mlade iz 
vse .lugoslavije, predvsem pa iz 
N- rili slovenskih pod-očij: K 
I 'škc, Sl.ijer^kc- Oorcnjskc Pri-
rr irski in DoLn^ko 

p^ilt•^^i n . i p i i v c d a l i (ud i 
r:i'iiir|! i/ ptujske in ormoške 
c b č i n c . ki biHj'.: 1 r;:nil; v I rb;.v!je 
/ jr^Ti avtnhiis-.)!-;' u d . - l c / c n i i na 
b i ' J o <cst ,n Ijali. i.'iiv)(o X'ih!. M a -
nnk. ! . 

. IHn 

Obisk iz Paračina 
Skupina 65 delavcev iz neposredne proizvodnje Tekstilnega kom-

binata iz Paračina v SR Srbiji, ki je bila na nekajdnevnem obisku v 
Krapinski tekstilni industriji, je v petek, 25. maja obiskala tudi ptujsko 
občino. Predstavniki družbeno političnih organizacij in SO Ptuj so jih 
najprej pričakali pri delavskem domu Franc Kramberger, kjer so jim na 
kratko predstavili gospodarske uspehe naše občine. Zatem pa so delavci iz 
Paračina obiskali ptujsko temeljno organizacijo Elektronika. TGO iz 

Titovega Velenja, kjer so jih toplo sprejeli in jim predstavili ta delovni 
kolektiv. Gostje so si ogledali tudi proizvodne prostore, zatem pa so odšli 
na ogled TOZD Kletarstvo Slovenske gorice in v Pokrajinski muzej Ptuj, 
popoldne pa so se vrnili nazaj v Krapino. . 

M. Ozmec 

Gostje iz Paračina med ogledom proizvodnih prostorov ptujske 
Elektronike. 

Nova predsednika SZDL 
in ZS Jugoslavije 

Na seji sveta Zveze sindikatov Jugoslavije, 22. maja v Beogradu so izvolili 
novega predsednika sveta ZSJ za eno leto. Izvoljen j e bil D U S A N B O G D A N O V 
SENK A iz S A P Vojvodina, kije med drugimi številnimi dolžnostmi doslej bil tudi 
predsednik sveta sindikatov Srbije in podpredsednik sveta ZS Jugoslavije. 

V sredo. 23. maja pa s e j e sestala Zvezna konferenca S Z D L Jugoslavije in za 
novega predsednika z enoletnim mandatom izvolila M A R J A N A ROŽIČA, 
doktorja političnih ved in znanega družbenopolit ičnega delavca, ki je tako v 
Sloveniji kot Jugoslaviji uspešno opravljal že številne odgovorne dolžnosti. F 

ZBORI SKUPŠČINE OBČINE PTUJ 

O programu za razbremenitev 
gospodarstva 

Včeraj, 30. maja popoldne s e j e v Ptuju sestal družbenopolit ični zbor, danes 
dopoldne zbor krajevnih skupnosti, ob 12. uri pa še zbor združenega dela. Obširni 
dnevni red, o njem smo že poročali v predzadnji številki Tednika, so oz. b o d o 
(Innolnili še 7 dodatnimi točkami. Med njimi velja posebna pozornost programu 
ukrepov in aktivnosti za finančno razbremenitev gospodarstva v SRS in v občini 
Ptuj. 

V uvodu tega dokumenta je obrazložen in utemeljen namen programa 
ukrepov, drugi de' prinaša pregled ukrepov s finančnimi učinki s podatki za 
Slovenijo in ptujsko občino po posameznih vrstah obveznosti , v sklepnem delu pa 
so nakazane potrebne aktivnosti za izvedbo programa v občini Ptuj. O razpravah 
na sejah zborov b o m o podrobneje poročali prihodnjič. F F 

DANES AKTIV KOMUNISTOV DELAVCEV 

O pogojih gospodarjenja 
v luči novih ukrepov 

Na drugi seji se bo danes. 31. maja popoldne sestal v Ptuju aktiv komunistov 
delavcev — neposrednih proizvajalcev, ki deluje pri občinskem komiteju Z K S 
Ptuj. Glavna tema bo razprava o pogojih gospodarjenja v luči novih ukrepov, 
povezanoz nalogami komunistov. V nadaljevanju seje pa bodo sprejeli še program 
svojega dela za čas do konca letošnjega leta. V predlogu, ki so ga poslali vsem 
članom aktiva skupno z vabili, je pregledno nakazana programska usmeritev dela 
aktiva in program sej, razčlenjen po mesecih z navedbo članov občinskega 
komiteja, ki sodelujejo pri obravnavi v programu predvidenih nalog. j-p 

V torek seja občinskega 
komiteja ZKS Ormož 

PrcdsednikOK Z K S O r m o ž . Miran Krajncje sklical za v torek. S . junijaredno 
sejo občinskega komiteja Z K S Ormož. N a seji, ki bo v dvorani D U v ormoškem 
gradu, bodo ocenili uresničevanje programa aktivnosti pri izpolnjevanju 
usmeritev in nalog 8. scjc CK Z K S in 10. seje C"K Z K S v luči novih pogojev 
gospodarjenja v letošnjem letu in iz tega povzeli naloge komunistov v občini. V 
nadaljcv.mju pa bodo Norejeli operativni program dela občinskega komiteja Z K S 
•Jo kom a ieiošnjet t leta. 

l."i)redloBa programa p<)vzema4ru). da bodo v juniju ocenili organiziranost 
/a cb.KiM kmctiistv.i v občini, v juliju pa b o d o razčlenili aktualna vprašanja 
•'"!.': iu iiImio prop.iiiandnc dejavniisti v občini. Po »poletnih počitnicah«, bodo v 

1'Kčr.iii d! u/hciu^-ckononi ki položaj delavcevvv. /goj i in izobraževanju 
i; ;! 'li.ii inn ; i /voi o r , vncga š(Wst\a v občini. Oktobra hudo onredelili naloge ZK 

pri ijrvj.iiii': -Jm.'-.). nicd samoupravno skupnostjo in verskimi skupnostmi. V 
i\ ivTiuiL-io i ccho kaJpovskc Tasti iihčinske organizacije Z K S in oceno 

iiicin. p..iiiiCi'L'e.i !i^[-vsahi|an),i kon unisiuv v občm!. Te okvirne ni;.--ilne icmr 
r.iir.i h sproi! usklajevali in dopohijevali t idejnopolitičnimi vprašanji, ki 

i-r- bč' /ahicval čas ter proerami in aktivnosti t K Z K S in medobčinski s v e t Z K S 
foUiaNia. ^ 1 H 
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Dober začetek 
kmetijske sezone 

Zbori občinske skupščine bodo na junijskih sejah med drugim 
razpravljali tudi o trenutnem stanju v kmetijstvu in o realizaciji sprejetih 
obveznosti v pridelovanju hrane. O tem je včeraj razpravljal tudi izvršni 
svet skupščine občine, gradivo za obe razpravi pa je pripravil komite za 
kmetijstvo občine Ptuj 

Iz tega izhaja, da je stanje v kmetijstvu razjtieroma ugodno. Dobra 
kmetijska sezona je pričela že z uspešno jesensko setvijo. Po nekoliko 
neprimerni zimi je sedaj stanje posevkov znova zelo dobro, uspešna je bila 
tudi spomladanska setev in če ne bo nepredvidenih težav, lahko 
pričakujemo povprečno dobro letino. 

Sladkorno f)eso so posejali v družbenem sektorju kmetijstva na 
površini 565 hektarov, zasebni sektor pa 389 hektarov. Pri tem je potrebno 
dodati, da je kmetijska zadruga Ptuj realizirala 88 odstotkov plana, 
kmetijska zadruga Lovrenc pa 35 odstotkov. Spomladanska setev je uspela 
tudi pri drugih kulturah, kot so krompir, vrtnine in tako dalje. Zal je prav 
v lem času nujno posevke uugiiojiii z duSikom, dušičnih gnojil pa m v 
zalogi. Tako lahko pomanjkanje teh gnojil v precejšnji meri zmanjša 
prizadevanja kmetovalcev pa tudi strokovnjakov, ki so že uspeli uveljaviti 
sodobno tehnologijo pridelovanja hrane. 

V pridobivanju novih obdelovalnih površin smo v ptujski občini v 
zamudi, precej se je namreč zatikalo pri zagotavljanju sredstev, pa tudi 
vreme ni bilo naklonjeno melioracijam. Sicer se že približujemo realizaciji 
programa melioracij, vendar vse zamude iz minulih let tudi letos ne bo 
mogoče nadoknaditi. Bo pa letos usposobljenih okoli 1000 hektarov zem-
ljišč, ki bodo vključene v setev jeseni in spomladi prihodnjega leta. 

Delne težave spremljajo tudi razvojna prizadevanja na področju 
živinoreje. Težave so posledica pomanjkanja krme v lanskem letu in neka-
teri živinorejci so pričeli prodajati celo matično čredo. Kmetijske zadruge 
so storile vse, da stalež živine ne bo bistveno padel. Na območju ptujske 
občine tudi še ni bilo zastojev pri prevzemu pitanega goveda in prašičev. 
Menda so v tem času hladilnice polne mesa, strokovnjaki pa napovedujejo, 
da bo v poznem poletju ali jeseni prišlo do ponovnega pomanjkanja. 

Prireja mleka je v prvih štirih mesecih porasla za 4,6 odstotka. To je 
sicer nekoliko manj, kot v ostalih slovenskih območjih, vendar je bila 
prireja na našem območju že nekaj let v porastu, medtem ko je na ostalih 
območjih stagnirala ali celo nazadovala. Tudi nekoliko nižja prireja mleka 
je po mnenju strokovnjakov pogojena s pomanjkanjem kakovostne krme 
in je prehodnega pomena. 

JB 

Skupna setev v Pesniški 
dolini 

Izvajalci melioracij so imeli doslej precejšnje težave zaradi vremena 
in sp vsa dela v zaostanku. Na površinah, kjer Se vedno potekajo dela, je 
bila predvidena skupna setev koruze, ki v celoti ne bo opravljena. V 
Hvaletincih je sicer že precejšnje območje pripravljeno na setev in setev 
kljub zakasnitvi Se vedno traja. Pred dnevi je bilo posejanih okoli 120 
hektarov v zasebnem in okoli 70 hektarov v družbenem sektorju. 
Predvidoma bo setev opravljena še na 30 do 50 hektarih ob Krki in v 
Gradiščaku. Ostale površine žal ne bodo pripravljene in bodo ostale v 
prvotnem stanju, da bodo lahko kmetje pokosili in pospravili travo. S 
polaganjem drenažnih cevi in ostalimi deli bodo nadaljevali šele po 
košnji. Vsi kmetovalci, ki imajo zemljišča v melioracijskih območjih, kjer 
^rava še ni uničena, naj torej čimprej opravijo košnjo, tako bosta škoda 
in izpad pridelka čim manjša. j g 

Pšenica potrebuje zaščito 
Posevki pšenice so po izdatnem deževju in po predhodnem 

dognojevanju z dušičnimi gnojili v dobrem stanju. Sedaj, tik pred 
klasitvijo je potrebno ponovno dognojevanje z 150 do 200 kilogrami 
KAN-a na hektar. Na pšeničnih posevkih pa je mogoče opaziti tudi napad 
pepeljaste plesni, zato je sedaj prav čas za škropljenje z bayletonom. Na 
hektar potrebujemo 0,6 kilograma tega preparata, čez štirinajst dni ali tri 
tedne pa škropljenje ponovimo. S tem bomo preprečili širjenje bolezni in 
ohranili zeleno rastlino do nastanka zrnja. Prezgodnje dozorevanje, ki je 
posledica odmiranja listne mase, bistveno zmanjša pridelek pšenice. 

JB 

Leto kakovosti Gorenja 
v začetku maja so v tovarni gospodinjske opreme Gorenje iz 

Titovega Velenja pričeli s spodbudnim tekmovanjem med posameznimi 
temeljnimi organizacijami, ki so ga poimenovali „leto kakovosti 
Gorenja". 

Tudi v ptujski temeljni organizaciji Elektronika so se v to tek-
movanje vključili z vso resnostjo, prvi rezultati pa so že vrisani na 
posebnih grafikonih, ki so na ogled vsakemu zaposlenemu ob vhodu v 
poslovne prostore. 

Kakovost dela spremljajo pri odstotku popravila, številu točk na 
enoto proizvoda, odstotku izmeta, izhodni kakovosti in zanesljivosti 
izdelkov. Vsekakor gre za spodbudno akcijo, saj nameravajo z njo do 
konca leta dvigniti kvaliteto svojih proizvodov za okoli 20 odstotkov. 

M. Ozmec 

Strokovnjaki dnevno vpisujejo in rišejo podatke s katerimi spremljajo 
kvaliteto v tozd Elektronika Ptuj 

Stanovanja so, pa vendar jih ni 
v prejšnjem srednjeročnem 

obdobju je bilo v ptujski občini 
zgrajenih 939 družbenih stano-
vanj. v tem srednjeročnem 
obdobju pa bi jih naj zgradih 
skoraj za polovico manj oziroma 
503 stanovanja. To seveda po-
meni. da bodo morali prosilci ča-
kati na stanovanje še nekoliko dlje 
kot doslej. Po podatkih samo-
upravne stanovanjske skupnosti 
občine Ptuj trenutno čaka na sta-
novanje okrog 1000 prosilcev, 
vendar ocenjujejo, da je realna 
številka 800, ker so mnogi prosilci 
medlem že rešili svoj stanovanjski 
problem, vendar skupnosti o tem 
niso obvestili. Mnogi so namreč 
med čakanjem na družbeno sta-
novanje uspeli zgraditi lastno 
hišo. kar je bila zanje hitrejša in 
najbrž tudi cenejša rešitev. Ce-
nejša predvsem zaradi tega, ker so 
s privarčevano gotovino in do 
nedavnega ugodnimi krediti in z 
lastnim delom prej postavili hišo 
kot prišli na vrsto za stanovanje, 
ker seje delež, ki ga je moral in ga 
še mora prispevati stanovalec za 
stanovanje, neprestano spremi-
njal — beri zviševal. 

Zakaj bo v tem srednjeročnem 
obdobju zgrajenih manj stano-
vanj? Brez dvoma je to posledica 
ekonomskega položaja, v katerem 
se je znašla naša družba po kar 
lepem številu let lagodnega živ-
ljenja. Sedanja situacija narekuje 
smotrno naložbo denarja in to je 
»prizadelo« tudi stanovanjsko 
gradnjo. Kako pravzaprav v 
občini trošimo stanovanjski di-
nar? Zvone Masten, vodja stano-
vanjske dejavnosti pravi: 

»Stanovanjski dinar združuje-
mo iz dveh virov. Prvi je prispevek 
5,45 odstotka iz bruto osebnega 
dohodka. Tako združena sredstva 
namenjamo v višini 0,32 odstotka 
za republiško raven, ostanek pa se 
deli na sklad skupne porabe v 
organizacijah združenega dela v 
višini 2.2 odstotka in 2.93 odstotka 
za vzajemna in solidarnostna 
sredstva pri občinski stanovanjski 
skupnosti. Zbrani denar name-
njamo torej za solidarnost, za 
prenovo mestnega jedra, za mla-

dinske delovne brigade, gradnjo 
dijaških domov in tako dalje. 
Drugi vir so stanarine, ki jih pla-
čujejo nosilci stanovanjske pravi-
ce. Ta denar je namenjen za 
amortizacijo v višini 41 odstotkov, 
za vzdrževanje 39 odstotkov, za 
upravljanje 12 odstotkov in za 
funkcionalne izdatke okrog 6 
cxlstotkov.« 

V začetku tega srednjeročnega 
obdobja je bilo predvideno, da 

bomo v petih letih zgradih 600 
stanovanj. To številko smo z re-
balansom plana zmanjšali na 503 
stanovanja, vendar je z zmanjše-
vanjem stanovanjskega dinarja 
tudi ta številka vprašljiva. Doslej 
je samoupravna stanovanjska 
skupnost zgradila oziroma še 
gradi 384 stanovanj — v gradnji je 
namreč 19-stanovanjski blok v 
Majšperku in 106-stanovanjski 
bluk v soseski Rabeljčja vas — 
zahod. Sedaj poskušajo pridobiti 
sredstva za gradnjo še enega 100 
stanovanjskega bloka v omenjeni 
soseski, da bi se kolikor je mogoče 
približali planiranim 503 stano-
vanjem. Zaradi predvidenega 
znižanja prispevne stopnje za 
stanovanjsko gradnjo pa je grad-
nja zadnjega bloka na zelo maja-
vih temeljih, saj je treba upošte-

vati tudi nenehno rast cen grad-
benega materiala in storitev. 

Tudi s stanarinami ni dosti bo-
lje. Skupščina samoupravne sta-
novanjske skupnosti občine Ptuj 
je konec prejšnjega srednjeroč-
nega obdobja sprejela sporazum o 
postopnem prehodu na ekonom-
ske stanarine, po katerem naj bi 
do leta 1985 vsako leto povišali 
stanarine za 25 odstotkov. Vendar 
sosevletu 1982 stanarine povišale 

le za 20 odstotkov, leto kasneje za 
30 odstotkov, letos pa naj bi se za 
25 odstotkov. Povišanje je bilo 
planirano s 1. aprilom, uresničeno 
pa bo šele s 1. julijem. Za stano-
vanjsko skupnost pomeni to pri-
manjkljaj 300.000 dinaijev, kar se 
bo odražalo na vzdrževanju sta-
novanjskega fonda. 

»Temu primanjkljaju je treba 
prišteti še vpliv inflacije in rast 
cen« pravi Zvone Masten. »To 
seveda pomeni, da bomo lahko 
opravili le najbolj nujna vzdrže-
valna dela. V ptujski občini ima-
mo 4000 stanovanj v družbeni 
lasti. 935 stanovanj je starih več 
kot 100 let. V zadnjih letih smo 
precej denarja vložili v prenovo 
infrastrukture v starem delu 
mesta, skupaj z ostalimi samo-

upravnimi interesnimi skupnos-
tmi. Vse to pa še zdaleč ni dovolj, 
saj je potrebno obnoviti tudi fa-
sade in poskrbeti za lepši videz 
starega mestnega jedra in mesta 
nasploh.« 

Seveda je mogoče vsaj del sta-
novanjskega dinarja obračati 
tako, da se bo bolje obrestoval. 
Mišljene so predvsem stanarine, s 
katerimi skupnost je skupaj s so-
cialistično zvezo sprožila akcijo za 
samoupravno organiziranje sta-
novalcev kot je predvideva zakon 
o stanovanjskem gospodarstvu. 
Menijo namreč, da bi z boljšo 
organiziranostjo — ustanovili naj 
bi zbore in svete stanovalcev — 
spremenili tudi njihov odnos do 
družbenih stanovanj. To še pose-
bej velja za večje stanovanjske 
bloke, kjer so stanovalci odtujeni, 
ne poznajo drug drugega, hišna 
samouprava pa ne deluje. V 
manjših stanovanjskih blokih je 
stanje dosti boljše, ugotavlja 
Zvone Masten. Stanovalci na-
mreč gledajo na blok kot na nji-
hovo last, do stavbe imajo enak 
odnos kot lastniki individualnih 
hiš in zato tudi bolje skrbijo za 
vzdrževanje stavbe in okolice. 

Očitno je torej, da bo potrebno 
s stanovanjskim dinarjem ravnati 
varčno, še bolj varčno pa z 
obstoječim stanovanjskim fon-
dom, če hočemo živeti v urejenih 
družbenih stanovanjih. In kaj bo s 
prosilci, ki še čakajo na stanova-
nja? Odgovorje le, da bodo morali 
čakati še nekaj let. Stanovanjska 
gradnja je upočasnjena, glede na 
predvidene ukrepe pa bo najbrž še 
nekoliko zastala. 

V organizacijah združenega 
dela bodo morali oziroma bi že 
morali posvetiti stanovanjskim 
vprašanjem dosti večjo pozornost 
— ne samo pri planiranju, temveč 
predvsem pri združevanju sred-
stev za stanovanjsko gradnjo. 
Najbrž pa bi morali odkriti, zakaj 
še vedno namenjamo več sredstev 
za individualno gradnjo kot za 
družbeno. Razmerje je namreč 60 
proti 40 v korist individualne 
gradnje. 

N. Dobljekar 

V soseski Rabelčja vas — zahod bo prihodnji mesec vseljiv 106 stanovanj-
ski blok (foto M. Ozmec) 

GRADBENIKI POD ISTO STREHO 
Prihodnji četrtek, 7. junija, se bodo delavci 

treh organizacij združenega dela — Komunale 
gradbeništva in prometa Ptuj, Drave in Projekte 
inženering — odločali o združitvi v delovno 
organizacijo. Jože Botolin, član predsedstva 
občinskega komiteja ZKS Ptuj, zadolžen za 
področje industrije, gradbeništva, prometa in 
zvez pojasnjuje, zakaj je sploh prišlo do ideje o 
združevanju omenjenih organizacij in kakšen je 
namen združitve: 

,,Gradbeništvo ptujske občine je kot 
dejavnost v nezavidljivem položaju že dalj časa. 
Med vzroki je gotovo tudi velika razdrobljenost: 
Že pred leti smo si prizadevali za združitev 
gradbene operative, vendar je ideja propadla. 
Tako so se ptujski gradbeniki povezovali z dru-
gimi večjimi sistemi zunaj občinskih meja, eni 
bolj, drugi manj uspešno. Domača in svetovna 
gospodarska kriza je najprej prizadela grad-
beništvo, saj je bilo med prvimi restrikcijami 
prav zmanjšanje obsega gradbenih del. V takem 
položaju se lažje znajdejo tisti, ki razpolagajo z 
več znanja, so bolje organizirani. To pa pogoju-
jejo večji sistemi kot so ti, ki jih imamo v občini. 

Ko smo analizirali povezovanje naših malih 
delovnih organizacij v večjih sistemih, smo 
ugotovili, da sama vključitev v večji sistem ne 

daje pravih rezultatov, če sami nismo ustrezno 
organizirani. Zato je bila v zadnjih letih 
usmeritev družbenopolitičnih organizacij, da naj 
se združeno delo najprej poveže v občini in šele 
potem v večje sisteme zunaj občine. 

V začetku tega leta smo se dogovorili, da bi 
poskušali povezati ptujsko gradbeno OF»erativo, 
ki ni drugje ustrezno povezana, v okviru občine, 
potem pa iskati poti za povezovanje navz-
ven. Zato bi v prvi fazi združili Komunalo, 
gradbeništvo, promet Ptuj s ptujsko Dravo in 
Projekto. Ob tem smo naleteli na številne pomi-
sleke, ki pa jih je elaborat o ekonomski 
upravičenosti združitve v celoti ovrgel. Ko govo-
rimo o problemih gradbeništva moramo namreč 
imeti pred očmi to, da bo potrebno vse te 
dejavnosti usmeriti v druge. Prav povezava, ki jo 
bomo dosegli v okviru teh treh organizacij pa je 
po našem mnenju najbolj ustrezna." 

Pomeni to tudi zagotovljeno socialno in 
ekonomsko varnost zaposlenih v tej novi 
organizaciji združenega dela? 

,,Težko bi deklarativno rekel, da bodo imeli 
dovolj dela in s tem zagotovljeno socialno var-
nost. Nedvomno pa je, da bodo organizirani v 
novi organizaciji, ki bo štela skoraj 800 zaposle-
nih, dosti lažje premagovali težave, probleme, s 

katerimi se danes srečujejo gradbeniki. 
Združitev pomeni tudi močno kadrovsko okrepi-
tev, strokovno znanje pa je ena prvih referenc, ki 
jih mora imeti gradbenik ko išče delo. Z združit-
vijo bodo prav gotovo zmanjšali tudi številne 
stroške upravne režije in tako postali bolj 
konkurenčni." 

Priprave na združitev so bile že v začetku 
široko zastavljene, saj so sindikalne organizacije 
in samoupravni organi z idejo o združitvi 
seznanili delavce vseh treh organizacij 
združenega dela. Elaborat o ekonomski upra-
vičenosti združitve je bil že v času nastajanja v 
javni razpravi, tako da so bili vsi delavci 
podrobno seznanjeni s sedanjim stanjem in s 
cilji, ki naj bi jih dosegli s predlagano 
združitvijo. Družbeno politične organizacije v 
omenjenih treh ozdih ocenjujejo, da je 
pripravljenost delavcev za združitev zelo velika 
in menijo, da bo referendum 7. junija uspel z 
zelo visokim odstotkom. Tako je torej upati, da 
se bo končno le nekaj premaknilo tudi v ptujski 
gradbeni operativi Li da bodo dolgoletna 
prizadevanja končno dala pozitivne rezultat«,. 

N. Dobljekar 

Že o pripravah na žetev 
Čeprav je do setve Se daleč, je občinski 

komite za kmetijstvo sklical predstavnike obeh 
zadrug, kmetijskega kombinata in Intesa, da bi 
se dogovorili o organiziranju žetve in prevzema 
oziroma odkupa pšenice. Letos bo žetev kasnila 
najmanj za 14 dni, saj je hladno vreme zavrlo 
razvoj posevkov, ki pa so sicer v dobrem 
stanju. Odkupna cena pšenice še vedno ni 
znana, znani pa so ostali pogoji prevzema in 
zamenjave pšenice za koruzo, saj so v glavnem 
enaki lanskoletnim. 

Kmetijska zadruga Ptuj bo letos prevzemala 
zrnje na 20 mestih, kmetijska zadruga Lovrenc 

pa na štirin. Osrednje prevzemno mesto bo tudi 
letos v Tovarni močnih krmil v Dražencih, kjer 
bodo prevzemali vse količine pšenice nad tisoč 
kilogramov. Manjše količine bodo prevzemali 
tudi v ptujskem mlinu. Predstavniki zadruge 
Ptuj so dali pobudo, da bi v prevzem pšenice 
vključili še zasebnega mlinarja Korošca v 
Zabovcih, ki je pripravljen prevzeti, posušiti in 
začasno vskladiščiti okoli 750 ton zrnja. Tako 
bo olajšan prevzem pšenice na Ptujskem polju 
in gneča na ostalih odkupnih mestih bo manjša. 

Posebno pozornost so na omenjenem 
pogovoru namenili žetvi, oziroma problemom z 

organiziranjem dela kombajnistov. Vsi lastniki 
kombajnov namreč ne spoštujejo dogovora o 
organizaciji žetve, o cenah kombajniranja, zato 
tudi lanskoletni poskus plačevania kom-
bajniranja s pšenico ni dal želenega rezuiiata. 

Zato so se dogovorili, da je potrebno z davčno 
upravo in inšpekcijo urediti tako, da bodo 
kombajnisti za pridobljen dohodek obdavčeni, 
vsi organizirani pa bodo imeli pri tem precejšnje 
olajšave, zagotovljeno pogonsko gorivo in tako 
dalje. 

JB 

O kršiteljih dogovora o razporejanju dohodka 
Zbori skupščine občine Ptuj 

obravnavajo informacijo o izva-
janju dogovora o uresničevanju 
družbene usmeritve razporejanja 
dohodka v letu 1983 v ptujski 
občini. Politika oblikovanja sred-
stev za osebne dohodke je vsako 
leto globalno določena z resolu-

cijo. Tako je v letu 1983 resoluci-
ja določala, da bo rast sredstev za 
osebne dohodke za 35 odstotkov 
počasnejša od rasti dohodka. 
Izvršni svet SO Ptuj ugotavlja, da 
.so v ptujski občini, kljub zaplete-
nim pogojem gospodarjenja, spo-
štovali družbene usmeritve pri 
razporejanju dohodka in delitvi 
osebnih dohodkov in to ob 
razmeroma ugodnih rezultatih 
gospodarjenja. 

Izvršni svet je na podlagi 
podatkov SDK ugotovil, da so v 
letu 1983 kršile dogovor o uresni-
čevanju družbene usmeritve raz-
porejanja dohodka le naslednje 

OZD: Certus l O Z D Potniški 
promet Ptuj za 12 odstotkgv. G P 
»Drava« Ptuj za 11.04 odstotka. 
KZ Lovrenc Dravsko polje za 
10.3 odstotka, dočim na področju 
družbenih dejavnosti ni bilo 
kršileljic dogovora. 

V skladu s to ugotovitvijo je 
izvršni svet po/val vse navedene 
OZD. da sprejmejo sklep o 
poračunu preveč izplačanih 
osebnih dohodkov v letu 1983. 
Ta poračun mora biti opravljen 
do konca letošnjega leta. Sklep in 
dinamiko poračuna pa morajo 
na\edcne OZD predložiti izvrš-

nemu svetu do 31. maja. tj. j. do 
danes. 

Če v omenjenih OZD takega 
sklepa do navedenega roka ne 
bodo oz. niso sprejele in spredlo-
žile izvršnemu svetu, bo ta pred-
lagal zboru združenega dela SO 
Ptuj. da sprejme ukrep družbene-
ga varstva. 

Občinski izvršni svet je infor-
macijo poslal tudi občinskemu 
svetu ZSS Ptuj s predlogom, da 
JO preuči in zavzame stališče do 
predloženih sklepiiv in o tem 
obvesti IS SO Ptuj. 

F F 

Za ustanovitev sveta občine 
Predsedstvo Skupščine občine Ptuj je na seji. 25. 

maj<< obravnavalo tudi pobudo skupščine ZZB 
NOV Ptuj. da se ustanovi SVET OBČINE. Pobudo 
so sprejeli in naročili ustreznim strokovnim služ-
b a n . da pripravi pravne in samoupravne podlage 

za ustanovitev sveta. Nadalje so menili, d a j e treba 
bolj aktivirati tudi družbene svete v občini in 
opomnili komisijo za statut občine Ptuj. da pospeši 
delo pri pripravi sprememb in dopolnitev statuta 
občine Ptuj. F 
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SKLEP ZBOROV SO PTUJ 

O nalogah na področju zapostovanja 
Zbori skupščine občine Ptuj so na sejah, 24. 

in 25. aprila letos obravnavali gradivo 
..Informacija o zaposlovanju v občini P tu j " . 
(O razpravi smo v Tedniku že poročati). Po 
razpravi na vsaki seji zbora so sprejeli okvirni 
sklep, obenem pa pooblastili predsednike 
zborov, predsednike odborov in sekretarje 
(družbenopolitičnega zbora, «zbora krajevnih 
skupnosti in zbora združenega dela), da 
pripravijo konkretni sklep in opredelijo naloge 
posameznih organov v občini. Ta naloga je bila 
opravljena in osnutek predložen predsedstvu SO 
Ptuj, ki ga je na seji, 25. maja tudi sprejelo. 
Sklenili so, da bodo sklep poslali vsem 
delegatom in delegacijam, OZD, KS, SIS, -
občinskim DPO in drugim pristojnim organom. 
Vsebino sklepa objavljamo v celoti. 

ENOTNA AKCUA IN SKUPNI NAČRT 
Problem nezaposlenosti je skupen interes 

vseh družbenih subjektov v občini Ptiij. Pri tem 
so posebno pomembne aktivnosti in ukrepi, ki 
jih v tej smeri' podvzemajo in izvajajo OZD, 
SIS, DPO. kadrovske službe in vsi ostali 
družbeni subjekti v okviru razvojne in tekoče 
politike ter na osnovi programov in planov 
zaposlovanja v skladu s stališči iz dolgoročnega 
programa ekonomske stabilizacije. 

Zbori skupščine občine Ptuj ugotavljajo, da 
od obravnave enakega gradiva ob koncu leta 
1982 nismo dosegli bistvenega napredka, 
oziroma ztHjri občinske skupščine nimajo 
povratne informacije, kako so se sprejeti sklepi 
skupščine v praksi uresničevali in kakšni učinki 
so bili na tem področju doseženi. 

Enotna akcija in skupen načrt o skupnih 
osnovah politike zaposlovanja v občini in prek 
pristojne interesne skupnosti za zaposlovanje v 
regiji in Širši družbenopolitični skupnosti lahko 
zmanjša brezposelnost in pospeši zaposlovanje 
ml?.dih, strokovno usposobljenih in dela voljnih 
iskalcev zaposlitve. V razreševanje tega 
vprašanja se morajo vključiti tudi občinski 
dnižbeni sveti,^ komisija za spremljanje iz-
vajanja Družlwnega dogovora o kadrovski 
politiki v občini. Komisija za spremljanje iz-, 
vajanja Zakona o združenem delu, Občinska 
skupnost za' zaposlovanje. Medobčinske 
gospodarska zbornica, občinska kadrovska 
služba, kadrovske službe v OZD in njihove 
osnovne organizacije sindikata ter vodilni in 
strokovni delavci in samoupravni organi s 
pravilno politiko zaposlovanja, predvsem pa 
Občinski svet ZSS in Izvršni" svet Skupščine 
občine Ptuj ter občinski upravni organi. 

ZBORI OBČINSKE SKUPŠČINE ZADOLŽU-
JEIO 

Organizacije združenega dela in vse 
samoupravne skupnosti, da proučijo in iz-
vedejo: 

— možnost zmanjšanja nadurnega dela ter 
uvedbo dela z nepolnim delovnim časom, 

-— odpravo aU zmanjšanje pogodbenega dela 
ter uvedbo rednega dela, četudi z nepolnim 
delovnim časom, 

— ovedbo dela z drugo in tretjo izmeno, kjer 
narava dela to dovoljuje, 

— najbolj racionalno razporeditev delovnega 
časa vseh zaposlenih delavcev, 

— odpravo dela delavcev, ki so že upokojeni 

in delavcem, ki izpolnjujejo pogoje za 
upokojitev, delovnega razmerja ne podaljšu-
jejo. 

— proučijo možnosti predčasne upokojitve 
posameznih delavcev. 

— v organih samoupravljanja takšno 
politiko zaposlovanja, da bodo na novo 
sprei.emali le strokovno usposobljene delavce in 
tiste, ki so socialno ogroženi in potrebni 
zaposlitve, 

— izobraževanje ob delu za vse delavce, ki 
nimajo ustrezne stopnje ali stroke kvalifikacije 
ali izobrazbe, 

— pripravniško prakso za najširši krog 
pripravnikov in sklenejo delovno razmerje 
praviloma za nedoločen čas, 

.— štipendijsko politiko tako, da bo vskla-
jena s potrebami kadrov za dolgoročno plansko 
obdobie 

— možnost za" sezonsko zaposlovanje 
delavcev za dela in naloge, kjer se občasno 
pojavi potreba po več izvrševalcih, 

— redno zaposlovanje z nepolnim delovnim 
časom za dela in naloge, kjer se stalno 
pojavljajo v manjšem obsegu, 

• _ revizijo danih soglasij delavcem, ki 
opravljajo popoldansko obrt in utemeljenost 
danega soglasja, 

— stalno sodelovanje s Skupnostjo za 
zaposlovanje z vsemi potrebnimi podatki in 
informacijami, 

— evidenco o zaposlenih, ki imajo status 
kmeta in so lastniki zaščitenih^metij, 

— sodelovanje z vsemi krajevnimi skup-
nostmi pri zbiranju mnenj in podatkov o svojih 

, delavcih, 
— obravnave o vprašanjih zaposlovanja in 

vseh drugili družbenoekonomskih vprašanjih na 
skupnih sejah delegacije in organov samou-
prave. 

— pobude za spremembo obstoječe 
zakonodaje. 

Poslovodni organi, organi samouprave in 
sindikata ter strokovne službe zlasti kadrovske 
naj sproti spremljajo in pripravljajo predloge za 
izvajanje tega sklepa. 

OBČINSKA SKUPNOST ZA ZAPOSLOVA-
NJE PTUJ PRIPRAVI: 

— za vse iskalce zaposlitve iz območja 
občine Ptuj, k že zbranim podatkom še podatke 
o.njihovi socialni strukturi (npr. premoženje, 
skupno gospodinjstvo in drugi možni viri za 
preživljanje), 

— podatke o prostih delih in nalogah v regiji 
in jih objavi 

— podatke o možnosti prekvalifikacij 
iskalcev zaooslitve 

— podatke za posamezne krajevne skupno-
sti za mnenje o občanih, ki iščejo denarno po-
moč ali dobivajo nadomestilo, 

— predloge za mnenje krajevne skupnosti za 
vsakega prosilca štipendije, 

— podatke o delavcih, ki prejemajo.denarno 
pomoč in dobivajo nadomestilo in jih vsake tri 
mesece objavi ter pošlje Izvršnemu svetu in Ob-
činskem svetu ZSS, 

— potrebna navodila za uspešno sodelo-
vanje s kadrovskimi službami v organizacijah in 
z občinsko kadrovsko službo. 

— podatke o sezonskih in občasnih delih ter 
jih po tromesečjih objavi, 

— predloge za možnosti boljšega sodelo-
vania in zaposlovania z večjimi ddovnimi 
organizacijami izven regije. 

O sprejetih aktivnostih f>ošlje Strokovna 
služba poročilo Izvršnemu svetu. 
OBČINSKA KADROVSKA SLUŽBA: 

— spremlja izvajanje Družbenega dogovora 
o kadrovski politiki v občini Ptuj in vsklajenost 
samoupravnih aktov, 

— spremlja strokovno vsklajenost zaposle-
nih delavcev z opisom del in nalog o strokovno 
potrebni izobrazbi. 

— spremila vsklajenost izobraževanja delav-
cev ob delu in dejanskimi potrebami v organiza-
ciji, 

— spremlja možnost delavcev redno in 
predčasno upokojitev v skladu s samoupravnimi 
akti, 

— spremlja izvajanje pripravništva, 
— spremlja dolgor<^no planiranje kadrov in 

politiko štipendiranja in kadrovanje v občini. 
Občinska kadrovska služba daje potrebne 

podatke in opozorila tudi Izvršnemu svetu ter 
Občinskemu svetu ZSS. 
OBČINSKI SVET ZSS PTUJ: 

— spremlja izvajanje sklepov občinske 
skupščine 

-7- sodeluje pri delu osnovnih organizacij 
sindikata in zbira pri njih potrebne podatke, 

— spremlja politiko zaposlovanja v občini, 
— daje potrebna opozorila in predloge za 

možnosti zaposlovanja zlasti mladih strokovnja-
kov, 

— pripravi poročilo o realizaciji nalog. 
Občinski svet ZSS spremlja izvajanje 

sprejetih sklepov v vseh osnovnih organizacijah 
sindikata ter pripravi poročilo za leto 1984 do 
zasedanja zborov v marcu 1985. 
IZVRŠNI SVET SKUPŠČINE OBČINE PTUJ 

— spremlja izvajanje tega sklepa in zbira 
potrebne podatke, 

— daje pobude in predloge za spremembo 
obstoječe zakonodaje, 

— proučuje in prilagaja pogoje za razvoj 
drobnega gospodarstva, zlasti deficitarnih pokli-
cev ter z davčno politiko podpira možnosti več-
jega zaposlovanja, 

— spremlja politiko zaposlovanja v 
samoupravnih organizacijah in skupnostih 

— podpira naložbe in investicijska vlaganja 
za nova delovna mesta v izmenskem delu in že 
obstoječih postrojenjih, 

— podpira možnosti za obdelovanje vseh za 
kmetijstvo sposobnih površin, v raznih oblikah 
združevanja dela in sredstev ter pri tem zapo-
slovanje mladih kmetovalcev. 

Izvršni svet pripravi poročilo o sprejetih in 
izvedenih vseh aktivnostih v samoupravnih orga-
nizacijah in skupnosti ter o vsem pripravi po-
ročilo za leto 1984 s potrebnimi podatki f>o tem 
sklepu z bilanco potreb po kadrih, možnosti 
izobraževanja po programih usmerjenega 
izobraževanja in primerjalno z dejanskimi potre-
bami v občini, vključno z možnim razvojem 
drobnega gosf>odarstva in zaposlovanjem zdom-
cev in njihovim združevanjem dela in sredstev, 
do zasedanja zbora v občinske skupščine v 
februarju 1985,' 

Pred pričetkom ZMDA Slovenske gorice 84 
Le §e dober teden nas loci od pričetka letošnjega 

brigadirskega poletja v ptujski občini, ko bo v 
brigadirskem naselju v Dornavi spet zadonela pesem 
mladih iz raznih krajev naSe domovine. 

Na Zvezni mladinski delovni akciji Slovenske 
gorice 84 bo blizu 500 brigadirjev kopalo jarke za 
vodovod na manj razvitem območju ptujske in 
lenarške občine v skupni dolžini,okoli 14 km. Kot so 
poudarili na skupščini akcije, ki je bila v ponedeljek, 
28. maja v sejni sobi na magistratu, je že vse 
pripravljeno na sprejem prvih brigadirjev. Tako so 
Ijrigadirski dom v Dornavi prenovili ter nabavili 
popolnoma riovo in sodobno opremo — dosedaj je 
bil namreč ves inventar že odpisan, skoraj brez 
vrednosti. Vse pa je pripravljeno tudi na trasah, kjer 
bodo brigadirji prve izmene v ponedeljek, 11. junija 
zasadili prve krampe in lopate. 

V prvi izmeni bodo mladi iz Slovenske Bistrice, 
Novega Mesta, Dvora na Uni — SR Hrvatska ter 
Starega grada iz Srbije pričeli kopati jarek v Ihovi — 
KS Benedikt, občina Lenart in v Kicarju —D heroja 

• Lacka Rogoznica, občina Ptuj . 
Za predsednika skupščine akcije so ponovno 

izvolili Sava Kozjaka, ki je ob letošnjem dnevu 
mladosti za svoje delo na tem področju prejel zlati 
znak republiške konference ZSMS, za pod-
predsednika pa Janeza BelSaka. Znani so že tudi člani 
štaba akcije. Za komandanta bodo imenovali Stanka 
Šalamuna, dolgoletnega mladinskega aktivista iz 
Ormoža; namestnik komandanta za naselje bo letos 
Ivan Rojs — lanskoletni ekonom akcije; za interesne 
dejavnosti pa bo tudi letos odgovarjala Irena Hunjet, 
ki je to nalogo imela že na lanski akciji. 

M. Ozmec 

Vitomarčani so praznovali 
S skromno a prisrčno slovesnostjo so Vitomarčani 

v nedeljo proslavili svoj osmi krajevni praznik, s 
katerim so obeležili nekatere pomembne jubileje iz 
naše zgodovine in iz preteklosti tega slovensko-
goriškega kraja. Na prireditvi, ki je bila v prostorih 
nove osnovne šole so se zbrali predstavniki krajev-
nega in občinskega družbenopolitičnega življenja ter 
številni krajani in pionirji, ki so jih tega dne sprejeli v 
pionirsko organizacijo. 

Po uvodni besedi predsednika skupščine KS 
Vitomarci laneza Druzoviča, je Ivan Cuček, — 
preuseaniK sveta Kb na kratko orisal obdobje med 
sedmim in osmim krajevnim praznikom za katerega 
je značilno, da ni bilo nekih velikih uspehov, 
..uresničujemo pa vse programe za. katere smo se 
odločili na referendumu," je dejal slavnostni 
govornik in pri tem povdaril. da so ceste še vedno 

največji problem v krajevni skupnosti, pa tudi želja 
po asfaltni povezavi s Ptujem se krajanom še ni 
uresničila. So pa uredili nekatere pomembne 
komunalne in druge objekte, ki so ali pa Se bodo 
spremenili podobo njihovega kraja in olajšali 
živlienie prebivalcem. 

Krajanom je k prazniku čestital predstavnik 
občinskega izvršnega sveta Anton Velikonja, nakar 
so podelili bronasta odličja OF slovenskega naroda, 
ki so jih 7a svoje požrtvovalno in aktivno delo v 
krajevni skupnosti prejeli Janez KOSTANJEVEC, 
Vida T 0 § , Albin DRUZOVIČ in Anica 
KOSTANJEVEC. Poleg tega pa še dve krajevni 
priznanii. 

Ob koncu slovesnosti so pionirjem podelili 
mladinske izkaznice in rdeč nagelj ter šolarji, pevci in 
temburaši izvedli prisrčen kulturni program. mš 

Bratstvo in 
prijateljstvo 

Prejsnn teden, natančneje od 
23. do 27. maja, je bilo v Ugri-
novcih in rudniku že 8. srečanje 
pobratenih osnovnih šol. Sreča-
nje ponovno dokazuje, da se 
krepijo bratske vezi med osnov-
no šolo Martin Korez iz Podleh-
nika s sedmimi osnovnimi šolami 
iz ostalih republik in obeh pokra-
jin. Tudi letos so za to priložnost 
pripravili kulturni program, iz 
osnovne šole v Podlehniku j e 
sodelovalo pet učencev in tnje 
učitelji. Ze pred tem pa so 
natisnili glasilo Bratstvo — prija-
teljstvo. v katerem sodelujejo z 
literarnimi in likovnimi prispevki 
učenci pobratenih šol. 

Dan mladosti 
slovesno 

v občini Ormož 
v počastitev dneva mladosti so 

mladi v občim Ormož pripravili 
vrsto prireditev, pohodov, tek-
movanj, pripravifi pa so tudi 
slovesen s p r t e m vseh 235 pionir-
jev z območja občine v ZSMS. 
Ta slovesnost J e bila v domu 
kulture v Ormožu. Osnovna 
organizacija ZSMS v Ormožu je 
na dan mladosti dobila svoj 
prostor, ki ga bodo s pridom 
uporabili za aktivnosti mladih, 
prostor j im je odstopila občinska 
stanovanjska skupnost, uredila 
na k: 

Šesti praznik krajevne skupnosti Videm 
Ze v torek so v krajevni skupnosti Videm pri 

Ptuju pričeli s prireditvami ob letošnjem, tokrat 
Šestem krajevnem prazniku-. V streljanju z 
zračno puško so se pomerili učenci sosednjih 
osnovnih šol, včeraj pa so se učenci pomerili še 
v maiem nogometu. Nocoj ob 19. uri bo y 
prosvetni dvorani kulturni večer mladih, jutri 
ob 18. uri pa kros za krajane vseh generacij. V 

soboto bo turnir v malem nogometu za pokal 
krajevne skupnosti in srečanje "starejših 
krajanov. iNa srečanje so povabili 267 krajanov, 
starih 7U m več let. Zaključne prireditve b o d o v 
nedeljo: dopoldan peti ekipni šahovski br-
/oturnir, ob 14. un pa tx) slavnostna seja 
skupščine KS. Petim krajanom b o d o podelili 

priznanja OF, v kulturnem programu pa bodo 
sodelovali učenci osnovne šole, člani 
prosvetnega društva ter folklorne skupine z 
območja KS. Organizator vseh prireditev ob 
krajevTiem prazniku je letos terenska 
organizaci ja Videm v sodelovanju s 
tamkajšnjim prosvetnim društvom. 

Mladi in brezposelnost 
Da se mladi kljub praznovanju meseca mladosti dobro-zavedajo težav 

v naši družbi, med drugim potrjuje vsebina okrogle mize v Klubu mladih, 
ki so jo v soboto, 26. maja dopoldne pripravili člani Kluba ptujskih 
študentov v sodelovanju z občinsko konferenco ZSMS Ptui. Vsebina 
oKrogle mize je bila namreč: mladi m bre/iposelnost — to je 
problematika, ki iz dneva v dan vsebolj pesti našo družbeno skupnost. 

Pogovora so se udeležili skoraj vsi vabljeni gostje, od občinske 
skupnosti za zaposlovanje, do predstavnikov izvršnega sveta in družbeno 
političnih organizacij občine, pa tudi predstavniki ni^občinske skupnosti 
za zaposlovanje. Žal pa je bilo očitno premalo mladih Ptujčanov, ki bi jih 
ta problem v resnici zanimal. Kljub temu je minula okrogla miza rodila 
del željenih sadov. Vsaj v tolikšni meri, da so udeleženci zvedeli kakšno je 
dejansko stanje nezaposlenosti v občini in delno tudi v regiji. 

Trenutno je na ptujskem zavodu za zaposlovanje registriranih 1.205 
iskalcev zaposlitve, od tega je skoraj polovica mladih. Med njimi je 
največ delavcev, od tistih s srednješolsko izobrazbo pa je največ gim-
nazijskih maturantov in ekonomskih tehnikov. Med tistimi s končano 
poklicno šolo je največ iskalcev za dela in naloge prodajalcev, zatem 
kuharjev, natakarjev pa tudi administratorjev. 

Če lahko govorimo o možnostih zaposlovanja na našem območju, 
potem so te in bodo odprte predvsem za kovinsko predelovalne poklice. 
Predstavniki kadrovskih služb iz druženega dela občine Ptuj so med 
drugim povedali, da v zadnjem času zahtevajo od prosilcev zaposlitve — 
neglede na izobrazbo — vse več znanja in sposobnosti. Prednost imajo In 
jo bodo še naprej imeli tisti, ki so končali šolo ali študij z boljšim 
uspehom, ali pa so s svojim družbeno političnim delom dokazali 
svojo pravo sposobnost. Združeno delo potrebuje prav njih, v 
borbfza večjo produktivnost in delovno us^šnos t . 

M. Ozmec 

Udeleženci okrogle mize o brezposelnosti v Klubu mladih v Ptuju. 

Srečanje planincev 
na Donački gori 

v počastitev Dneva mladosti je Planinsko društvo Majšperk, pod 
pokroviteljstvom Obč. konf. ZSMS Ptuj , tudi letos priredilo tradicionalni 
shod mladih planincev na jasi pod Donačko goro. Klub neprijaznemu 
vetru, ki je tukaj na višini 550 m do kosti, se je minulo nedeljo 27. maja, 
ob novozgrajeni koči zbralo okoli 250 mladih iz planinskih društev Ptuj, 

MajSperk in Stoperce. Slavnostni govornik je bil sekretar Obč. konf. 
ZSMS Ptuj Emil Mesarič. Sledil je krajši kulturni program, v katerem so 
sodelovali: ..planinski del" Moškega pevskega zbora iz Majšperka, dve 
točki so prispevali pionirji planinci iz osnovne šole Franc Osojnik, po eno 
točko planinca, sicer člana ptujskega amaterskega gledališča Oto Mesarič 
in Silvo Ilec ter pionirji Planinskih društev Majšperk in Stoperce. -

Kulturnemu sporedu je sledil veseli del, v katerega so domiselno 
vnletli razna tekmovanja kot n. pr. vleka vrvi, šaljive igrice in naposled še 
N. D. na vrh Donačke gore. 

Besedilo in posnetek: K Ciani 

Mladi ob dnevu mladosti na Jasi pod vrhom Donačke gore. 

Pri borcih za severno mejo 
Na območju ptujske obCine se živi 21 borcev prostovoljcev za severno 

mejo 1918—1919. Med njimi jih je 10 že zelo slabega zdravja, zato so se v 
vodstvu občinske organizacije odločili, da bodo te borce obiskali na 
domu. 

To nalogo sta pred kratkim opravila Alojz Vidmar in Franc Ris, 
predsednik in tajnik občinske organizacije. Vsakemu članu sta izročila 
tudi po 400 din pomoči iz blagajne občinske organizacije. Vsi so bili 
obiska in darila zelo veseli. Prosili so tudi, da bi jih obiskali še večkrat. 
To bodo v občinskem vodstvu tudi upoštevali, seveda, če jim bo glede na 
leta starosti to vedno mogoče. 

A. V. 

Akcijski posvet 
sekretarjev 00 ZKS 

V torek, 29. maja popoldne je bil v Ptuju akcijski posvet sekretarjev 
osnovnih organizacij ZKS. Obravnavali so naloge komunistov ob oceni 
pogojev gospodarjenja v luči novih ukrepov, uresničevanje programske 
usmeritve občinske organizacije ZKS ter uresničevanje sklepov in 
usmeritev 11. seje CK ZKS o aktualnih idejnopolitičnih vprašanjih 
uveljavljanja političnega sistema socialističnega samoupravljanja. 

Po posvetu pa je bilo še predavanje Jožeta Smoleta, člana CK ZKS o 
mednarodnih dogajanjih. p 
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Demokratične sile na zmagovitem pohodu 
Pred štiridesetimi leti je že peto leto divjala druga svetovna vojna, kakršne svet 

še ni doživel. Bila je totalna vojna, ker ni pustošila le po bojiščih, ampak so bombni 
napadi uničevali in sipali smrt tudi po krajih, kjer je živelo ci vilno prebivalstvo. Vojna 
se je vlekla dolgo, kajti fašistične sile. na vojno dobro pripravljene, so dolgo vztrajale 
na zasedenih položajih. Šele leta 1944 so žele. demokratične sile na bojiščih take 
uspehe, da je bilo pričakovati nagel zlom sovražnih oboroženih sil, ki so v letih 1939 
do 1942 zasedle skoro vse evropske dežele in prodrle globoko na ozemlje Sovjetske 
zveze. 

Največjo težo vojne v Evropi je premagovala Rdeča armada. V ofemivo pa je 
prešla ze feseni 1942 v bojih za Stalingrad. Tedaj je zajela v svoj obroč 22 nemških 
divizij s 330.000 vojaki. Nato je prodirala proti zahodu na dolgi fronti od gornjega toka 
Volge do Kavkaza, ie leta 1943 je prebila fronto pri Vitebsku, osvobodila Markov in 
Smolensk in se približala Kijevu v Ukrajini. 

NAPREDOVANJE 
RDEČE ARMADE 

LETA 1944 
Leta 1944 je sovjetska vojska 

skoro nepojmljivo naglo napre-
dovala. V desetih ofenzivah je od 
januar ja do konca leta, na dolgi 
fronti od Finske do Črnega morja, 
porivala nemško armado proti 
zahodu. Na dan je osvojila tudi po 
več sto kilometrov. V vsaki ofe-
nzivi je delovalo nad stotisoč in 
več vojakov z ogromnim vojaškim 
strojem letal, oklopnih vozil in 
avtomatičnega orožja. 

Janaui ja 1944je Rdeča armada 
osvobodila leningrajsko in nov-
gorodsko območje in zavzela 
progo Moskva—Leningrad. Do 
aprila je dosegla in predrla češko 
in romunsko mejo in pričela 
operacijo za osvoboditev Krima. 
Maja je osvobodila Sevastopol in 
Odeso. Junija je predrla Manner-
heimovo obrambno črto v Kareliji 
in pričela hkrati ofenzivo v Belo-
rusiji in zahodni Ukrajini. V 
ujetništvo so prišle cele nemške 
divizije, saj so bile hudo prizadete 
nemške grupe Sever, Center in 
grupa A na južnem delu vzhodne 
fronte. 

Najhujši boji so bih na Man-
nerheimovi obrambni črti s tremi 
pasovi mogočnih utrdb. Tu je 
Rdeča armada obkolila 30 ne-
mških divizij, to je okoli 450.000 
vojakov. V Ukrajini je RA 
obkolila avgusta 16 nemških di-
vizij z okoli 250.000 vojaki. 

Avgusta je Rdeča armada pre-
gnala Nemce iz Beserabije in 
Moldavije in osvobodila ozemlje 
do Bukarešte in tudi samo mesto. 
Septembra je napovedala vojno 
Bolgariji, kjer pa je tedaj izbruh-
nila ljudska vstaja, ki je strmog-
lavila monarhijo. Bolgarske enote 
kot vojska Domovinske fronte so 

vstopile v Rdečo armado. Sledile 
so mirovne pogodbe Sovjetske 
zveze z Bolgarijo, Finsko in Ro-
munijo. 

Oktobra je Rdeča armada pre-
gnala Nemce iz baltskih držav, v 
Romuniji pa osvobodila Transil-
vanijo ter prodirala po madžar-
skem ozemlju do Budimpešte, ki 
jo je obkolila. 

DRUGA FRONTA 
V EVROPI 

Zahodni zavezniki so odprli 6. 
junija 1944 drugo fronto v Evropi, 
s tem, da so se izkrcali v Nor-
mandiji. V invaziji je delovalo 
okoli 10.000 letal, 200 bojnih ladij, 
362.000 vojakov m Številna moto-
rizirana vozila. V začetku avgusta 
so se zavezniki izkrcali še v Južni 
Franciji, in francoske vojaške 
enote generala de Gaullea so 25. 
avgusta osvobcxlile Pariz. Konec 
avgusta so zavezniki dosegli švi-
carsko mejo, sredi septembra ne-
mško, nato pa nizozemsko. 

Leta 1944 so zavezniki napre-
dovali tudi v Italiji, kjer so se 
ameriške sile izkrcale 10. julija 

1943 na otoku Siciliji. Oktobra so 
zavzeli ozemlje z Neapljem in se 
ustavili pred utrdbo Cassino. Ja-
nuarja 1944 so se izkrcali južno od 
Rima, a šele maja so zavzeli 
močno utrjeno postojanko Cassi-
no, okoli 90 km jugovzhodno od 
Rima. V Rim so ameriške čete 
vkorakale 4. junija, nato pa se 
utrdile na črti Pisa—Rimini. De-
cembra 1944 je ameriška vojska 
zavzela Ravenno in s tem prodrla 
v Padsko nižino. 

Britanska vojska je osvobajala 
Grčijo. Oktobra je osvobodila 
Atene in Pirej. Da bi ne bila v 
Grčiji odrezana od drugih celin-
skih enot, se je nemška vojska je-
seni 1944 iz Grčije umaknila. 

BOJI Z JAPONSKO, 
ČLANICO OSI R I M -

BERLIN-TOKTO 
V Aziji je Japonska zasedla ja-

nuai ja 1942 nizozemsko koloni-
jalno posest, veliko angleške in 
ameriške. V Singapuru je zajela 
120.000 Angležev in jih odvedla v 
svoja koncentracijska taborišča. V 
kleščah jajx>nskega vojnega 
obroča so se znašle Nizozemska 
Indija, Burma, Filipini in mnogi 
otoki v Pacifiku. V svoji oblasti je 
imela Japonska še vzhodno Ki-
tajsko, Mandžukuo, Indokino, 
Tajsko in Tajvan. 

V Zavezniških rokah so ostale 
Indija, Avstralija, del Nove Gri-
neje. Nova Zelandija, nekaj oto-
kov ter sovjetske dežele Daljnega 
vzhoda. Iz indijskih in avstralskih 
vojaških baz so Anglo-Američani 
napadali že leta 1942 in 1943 ja-
ponske baze. Z obsežnejšimi 
operacijami so pričeli leta 1944 in 
jih nadaljevali do uporabe atom-
ske bombe leta 1945, ki je šele 
prisilila sovražnika k vdaji. Vojna 

se je tu končala šele 29. avgusta 
1945. 

V severni Afriki, ki so jo zasedli 
Italijani in Nemci leta 1941, je bila 
vojna zaključena s porazom itali-
janskih in nemških sil maja 1943. 
Etiopijo pa so Britanci zasedli že 
januarja 1941. 

V Nemčiji so strašni porazi na 
vzhodnem bojišču in porazi v 
Afriki, sprožili v visokih vojaških 
krogih odpor proti Hitlerju, k i j e 
hotel nadaljevati brezupno vojno. 
Odpor proti nadaljevanju vojne se 
je budil tudi v nemškem narodu, 
saj je usihalo prvotno navdušenje 
za nacizem tudi spričo močnih 
bombnih napadov zaveznikov na 
nemška mesta, kar je civilne pre-
bivalce hudo prizadelo. Hudo sta 
bila prizadeta tudi promet in in-
dustrija. Skupina visokih oficirjev 
nemške vojske je skovala zaroto 
proti Hitlerju, da bi prevzela 
oblast in zaključila vojno. Poleti 
1944 (20. 7.) je izvedla atentat na 
Hitlerja, ki pa ni uspel. Z u|X)rniki 
je Hitler krvavo obračunal in vo-
jno nadaljeval. S tem je zakrivil 
nove velike vojne žrtve. 

LETO 1944 
V JUGOSLAVIJI 

Jugoslavija je vodila leta 1944 
oborožen boj z okupator jem že 
četrto leto, v katerem je dosegla 
izredne uspehe. NOV se je razvila 
v močno regularno vojsko. Sov-
ražnika je napadala z modernim 
tehničnim orožjem. Do konca leta 
1944 je osvobodila dve tretjini 

jugoslovanskega ozemlja. Zavez-
niška pomoč narodnoosvobodilni 
vojski je naraščala, kajti NOV je 
zdrževala v Jugoslaviji kar 
480.000 sovražnik vojakov (Ne-
mcev, Bolgarov, Madžarov), kar 
je slabilo nemško moč v drugih 
deželah, predvsem pa na bojiščih. 

Maja 1944 je nemško povcr 
Ijstvo v Jugoslaviji nameravalo 
uničiti Vrhovni štab NOV in POJ, 
ki se je zadrževal v Drvarju. Na-
pad je nemška vojska dobro pri-
pravila in zanj izbrala 700 izuije-
nih padalcev, ki so izvedli desant 
na Drvar. Vključen je bil v ope-

racije sedme sovražne ofenzive. 
Potekala je od aprila do juni ja po 
vsej Jugoslaviji, a žela je le manjše 
uspehe. 

Z desantom na Drvar, kakor že 
vemo, Nemci niso uspeli. Padal-
cem so se postavili v bran gojenci 
oficirske šole Vrhovnega štaba s 
.spremno četo in prebivalci 
Drvarja, na kar so prispele v po-

moč še enote VI. liške proletarske 
divizije, ki so skoro zdesetkale 
padalske čete. Ko so zvečer 25. 
maja prodrle v Drvar nemške 
tankovske in druge motorizirane 
kolone, so našle le še 120 živih 
padalcev. 

Po desantu na Drvar je bil sedež 
Vrhovnega štaba NOV in POJ na 
otoku Visu. 

Britanska vlada se je trudila, da 
bi dosegla po konč?mi vojni vrni-
tev kralja v Jugoslavijo. Ker pa je 
bila jugoslovanska vlada v Lon-
donu kompromitirana zaradi 
podpore četnikom, sodelavcev 
okupatorja, je angleška vlada 
dosegla, da so januar ja 1944 
imenovali novo jugoslovansko 
vlado. Njen predsednik je bil Ivo 
Šubašič, bivši ban Savske bano-
vine. Ta se je sestal 16. junija na 
Visu s predstavniki NKOJ (Na-
cionalnega komiteja osvoboditve 
Jugoslavije) in vzpostavil stik z 
njim. 

Avgusta sta se sestala v Neaplju 
maršal Tito in Churchill, kar je 
utrdilojugoslovansko zavezništvo 
z zahodnimi silami in privedlo do 

sporazuma s kraljevsko vlado v 
Londonu. Sporazum Tito-Šub-
ašič je bil podpisan 2. novembra 
1944 v Beogradu. Določil j e svo-
bodno odločitev ljudstva o obliki 
državne ureditve po končani vo-
jni. 

V začetku septembra so se blizu 
jugoslovansko-romunske meje, 
na odseku Djerdapske soteske 
prvič srečale enote NOV (14. 
korpus) s sovjetsko Rdečo armado 
(III. ukrajinsko fronto). Sovjetski 
mehanizirani korpus je stopil nato 
iz Bolgarije na jugoslovansko 
ozemlje in pomagal dvema ju-
goslovanskima korpusoma v bo-
jih za osvoboditev Beograda. 
Mesto so osvobodili v desetih 
dneh. Tedaj je štela osvobodilna 
vojska Jugoslavije 51 divizij v 15 
korpusih. 

LET01944 
V SLOVENIJI 

Pomemoen dogodek v letu 
1944 v Sloveniji je bil pohod 14. 

divizije na Štajersko, da bi tu 
osvobodilni boj okrepila z vojaš-
kimi in političnimi kadri. Na pot 
je krenila januaria iz Bele Krajine 
prek Hrvatske. Štela je nad 1100 
borcev in drugega osebja. Z nem-
škimi enotami je imela po pre-
hodu na štajerska tla hude boje, 
posebno na Paškem Kozjaku in 
Graški gori. V bojih so padle 

dragocene žrtve, med njimi je na 
premiku z Graške gore padel 
pesnik Kari Destovnik Kajuh, 
član kulturniške skupine 14, di-
vizije. 

Po prihodu 14. divizije na Šta-
jersko je rasla moč partizanskih 
sil, zlasti v Savinjski dolini in na 
Pohorju. Slandrova, Zidanškova 
in Tomšičeva brigada so od julija 
do septembra osvobodile vso 
Gornjo Savinjsko dolino ter Rib-
nico in Št. Lovrenc na Pohorju. 

Tudi Slovenijo je zajela sedma 
okupatorjeva ofenziva. Sedmi 
korpus je uspešno odbijal njene 
napade na osvobojeno ozemlje na 
Dolenjskem in v Beli Krajini. 
Deveti korpus pa s e j e izkazal pri 
napadih na komunikacije. Naj-
večjega je izvedel konec juni ja 
1944, ko je onesposobil železniško 
p r l ^o v Baški grapi, pred tem pa 
uničil številne močne utrdbe ob 
njej. Železniški promet na goriški 
progi je bil prekinjen za več me-

secev. S tem je bil hudo oviran 
vojaški transport iz Nemčije na 
italijansko bojišče. 

Uspeli partizanski napadi na 
komunikacije so se vrstili po vsej 
Sloveniji iz dneva v dan, kakor 
tudi ekonomske akcije za vzdrže-
vanje NOV in POS ter napadi za 
orožje na nemške oborožene po-
stojanke. 

Redne kurirske zveze z glavnim 
štabom in vodstvom osvobodil-
nega boja s sedežem v Beli Krajini 
ter pokrajinskimi vodstvi 
osvobodilnega gibanja so vzdrže-
vale kurirske zveze s T V kurir-
skimi postajami, ki so ĵ ih leta 
1944 raznredli po vsej Sloveniji. 

Kakor v prejšnj ih letih se je 
okupator tudi v tem trudil, da bi ẑ  
nasiljem zatrl osvobodilni boj v 
Sloveniji, ki je bila vsa pod 
nemškim okriljem od kapitulacije 
Italije dalje. 

z ^ leto 1944 je značilna 
množična mobilizacija v vrste 
NOV in partizanskih odredov in 
.širok razmah Osvobodilne fronte. 

LETO 1944 
V PTUJSKEM 

OBMOČJU 
Velike zmage zaveznikov na 

evropskih bojiščih, posebno pa 
Rdeče armade, ki je naglo 
osvobajala okupirane dežele v 
vzhodni Evropi, so vlivale pri 
narodnozavednih prebivalcih 
ptujskega okrožja upanje, da bo 
kmalu napočil dan osvoboditve. 
Ta misel je v ljudeh budila tudi 
pogum, da so vedno v večjem 
številu pristopali v uporniške 
vrste. Osvobodilni tisk iz domačih 
tiskarn, ustanovljenih leta 1944, 
februarja v Muretincih in oktobra 
v Stogovcih, in tisk, prinešen od 
drugod —• je prebivalce seznanjal 
z uspehi zaveznikov na evropslah 
"bojiščih in z uspehi NOV v Ju-
goslaviji. 

Aktivisti O F ptujskega okrožja 
.so pridno ustanavljali odbore OF. 
Ti so mobilizirali novince v NOV. 
V NOV s e j e vključilo tudi veliko 
domačinov-ubežnikov iz nemške 
vojske. Po izjavah aktivistov je v 
tem letu odšlo v partizane nad 800 
domačinov. Vključeni so bili naj-
več v Zagorsko brigado in Koz-
janski odred, nekateri pa v Lackov 
odred in v druge enote NOV širom 
po Sloveniji. Okoli sedemdeset 
domačinov pa se je vključilo v štiri 
kurirske postaje, ki so jih poleti 
1944 ustanovili na ptujskem 
območju v okviru kurirske zveze 
Slovenije. To so bile: postaja TV 8 
S v Halozah s podružnično po-
stajo za prevoz čez Dravo pri 
Vidmu, T V 14 S na Ptujskem po-
lju, TV 15 S v vzhodnih Sloven-
skih goricah in TV 17 S pri Vur-
berku.Tudi kurirska postaja TV 4 
S na Boču je imela nekaj oporišč v 
Haloza, toje na ozemlju ptujskega 
okrožja. Kurirji so v ptujskem 
okrožju poleg kurirskih nalog 
napadali nemške postojanke 
skupaj z enotami Zagorske bri-
gade in Kozjanskega odreda, ki so 
občasno prihajale v ptujsko 
območje. Pomagali so tudi pri 
napadih, ki so jih pripravljali ak-
tivisti, ali pa so samostojno na-
.stopali. Znan je spopad med ku-
rirji 8 TV postaje v Halozah 27. 
septembra 1944, v katerem so pri 
Zg. Pristavi padli trije kurirji, med 
njimi komandir Petrovič s Hajdi-
ne. V Spuhlji so 6. decembra 1944 
padU v zasedo štirje kurirji okraj-
ne prevozne zveze čez Dravo in vsi 
izgubih življenje. 

Na j omenim še SF)opad par-
tizanov v gozdu pri Selah, kjer si je 

aprila 1944 zgradil zemljanko 
Haloški vod Lackove čete. Že 
maja je zaradi izdaje padlo tu v 
spopadu z Nemci osem partiza-
nov tega voda. 

Ko so oktobra 1944 ptujsko 
okrožje ukinili in ustanovili ptuj-
ski okraj v okviru mariborskega 
okrožja, so ptujskemu okraju 
odvzeli ormoško območje. Pri-
ključili so ga kot okraj ljutomer-
skemu okrožju. 

Dokument iz konca leta 1944 
navaja, d a j e bilo tedaj v ptujskem 
okraju 77 vaških odborov OF, 15 
odborov SPZZ (Slovenske proti-
fašistične ženske zveze) in 51 
odborov ZSM (Zveze slovenske 
mladine). Skupaj je bilo v njih 
okoli tisoč članov. 

Med najpomembnejšimi 
organizatorji vstaje v ptujskem 
območju leta 1944 so biU Tone 
(Franc Belšak, študent iz Mureti-
nec), Jožko (Milko Golob, študent 
iz Zlatoličja), Simon (Franc Bel-
šak st. kmet iz Muretinec), Boža 
(Milena Bokša iz Koračic, mla-
dinska aktivistka, bivša dijaki-
nja), Nataša (Minica Legvart iz 
Stojnc, zaposlena v trgovini star-
šev); v ormoškem predelu pa Izi-
dor (Franček Kajnč, študent iz Ve-
like Nedelje). Bilo je še več dru-
^ h aktivistov, ki so uspešno krepi-
U uporniške vrste. Zasluge za raz-
mah osvobodilnega boja v letu 
1944 na ptujskem območju imajo 
tudi vsi, ki so v njem sodelovali, 
zbirali potrebščine za partizane, 
za tiskarne OF, zbirali orožje, 
municijo, sodelovah v obvešče-
valni službi in vsi tisti, ki so nudili 
partizanom zatočišče. 

Okupator je tudi v tem letu z 
nasiljem dušil upor. Ptujski zapori 
so bili prenapolnjeni s pohtičnimi 
jetniki. Svojce prrt izanov so Ne-
mci zapirali v Strnišče, kjer je 
okupator gradil od leta 1942 to-
varno glinice in je leta 1943 tri 
velike barake namenil v delov-
nem taborišču za politične za-
pornike. Čep.av se je bližal ne-
mški poraz, so Nemci še vedno 
pošiljali naše ljudi v nemška ta-
borišča, tudi otroke. Leta 1944 je 
padlo 24. aprila v Cezanjevcih 
osem talcev iz tedanjega ptujske-
ga okrožja. 

Drugih sedemnajst, ustreljenih 
v Cezanjevcih, je bilo iz ljuto-
merskega okrožja. V Staršah na 
Dravskem polju, ki so spadale 
tedaj pod ptujsko okrožje, je 
okupator ustrelil 11. decembra 
1944 deset talcev. V nemških ta-
boriščih je v tem letu 27 interni-
rancev iz ptujskega okrožja, v 
partizanih pa je padlo 114 borcev 
v raznih krajih domovine. 

Minilo je štirideset let od tistih 
dni petega leta svetovnega vojne-
ga požara. D r u g o leto se bomo ob 
40-letnici osvoboditve spomnili 
na žrtve v boju za svobodo skozi 
vse vojno obdobje v nekaanjem 
ptujskem okrožju, na heroje Lac-
ka, Kerenčiča in Megla in n i ju-
nake Osojnika. brate Reše in 
številne druge, ki so padli v 
osvobodilnem boju, katerega je 
vodila Komunistična partija. 

Generacija, ki je sodelovala v 
osvobodilnem boju se redči, kajti 
leta se ji iztekajo. Živih prič iz 
najhujših in obenem najs avnej-
ših dni naše zgodovine kmalu ne 
bo več. Ostale bodo le knjige, 
muzejske zbirke in spomeniki, ki 
govore o prelomnem obdobju v 
zgodovini jugoslovanskih naro-
dov, v katerem so s silnimi na-
pori izbojevali svobodo in novo 
socialistično družbeno ureditev. 

Danes mora nova generacija 
storiti vse, da bodo ideali padlih za 
osvoboditev in družbeno preure-
ditev močneje zaživeli. Potrebni 
so, da bodo znali potomci vojne 
generacije in poznejši rodovi va-
rovati svobodo, spoštovali delo 
sočloveka, poštenost in osebno 
čast. Brez teh lastnosti ne moremo 
dalje, ne moremo skozi čas gos-
pt^darskih in moralnih tegob v 
boljšo pnnodnost . 

Opomba; Število žrtev v NOB 
ptujskega območja v letu 1944 je 
povzeto po seznamu, ki ie napra-
vljen po prijavah krajevnih 
odborov OF po končani vojni. 

Franc Belšak-Tone, študent iz 
Muretinec, organizator OF od 
jeseni 1943 v ptujskem okrožju. 
Padel 4 .2 .1945 v Gorišnici 

Milko Golob-Joško, študent iz 
Zlatoličja, organizator OF od je-
seni 1943 v ptujskem okrožju. 

Mimica Legvart-Nataša, aktivis-
tka OF v ptujskem okrožju od leta 
1943. Padla februaija 1945 v Bra-
tislavcih. 

Ivanka Hojnik-Ljubinica iz Haj-
dine, aktivistka OF, se je zadrže-
vala na kurirski postaji TV-8-S pri 
Dežnem v Halozah, ki sojo Nemci 
napadli, 27.9 .1944. 

Borci v Halozah jeseni 1944. Tretji z desne Franc Belšak-Tone, tedaj 
sekretar KPS za ptujski okraj. 

Jože Krašovec-Žetalski Joža, vo-
jni referent okrajnega odbora OF 
Ptuj in poveljnik Narodne zaščite 
je imel velike zasluge za mobi-
lizacijo. Organiziral je tudi števil-
ne napade na okupatorjeve po-
stojanke. Padel 30.3.1945 v gozdu 
Ragušnica (na meji med Stoper-
cami in Rogatcem). 
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PLASTIKE, RISBE IN GRAFIKE GABRIJELA KGLBIČA 
NA PTUJU 

Teden dni nazaj je bila v razs-
tavnem paviljonu Dušana Kved-
ra otvoritev razstave plastik, risb 
in grafik akademskega kiparja 
Gabrijela Kolbiča. Razstavo so 
lani pripravili delavci Umetnos-
tne galerije Maribor in v prostorih 
galerije je bila lani novembra 
svečana otvotitev. Z njo so obe-
ležili tudi umetnikovo sedemde-
setletnico rojstva. Jubilej je bil 
namreč eden od povodov za pri-
pravo razstave, saj tako dolga 
umetniška pot sama kliče p<) pre-
gledu ustvarjenega in po razvr-
stitvi le-tega v posamezne skupi-
ne, faze razvoja in ne nazadnje 
tudi po ovrednotenju. Že lani je 
bilo dogovorjeno, da bo razstava 
obiskala tudi razstavišče v Murski 
Sob<iti in nato še na Ptuju. Stari 
obrambni stolp ob Dravi sicer ni 
tako velik, da bi lahko sprejel vse 
tisto, kar je bilo lani razstavljeno v 
Mariboru, vendarle so v izboru 
zastopana vsa pomembnejša 
obdobja umetnikovega razvoja in 
tudi večina njegovih najboljših 
del. S Kolbičevo razstavo ptujski 
muzej odpira letošnjo razstavno 
sezono. 

Gabrijel Kolbič je že star zna-
nec ptujskega razstavišča. Ko je 
muzej prirejal občasne razstave še 
v dominikanskem samostanu, je v 
Ptuju razstavljal kar trikrat. Dva-
krat leta 1953, najprej skupaj z 
umetniki mariborske skupine in 
nato z Maksom Kavčičem. Z njim 
je nato razstavljal v dominikan-
skem samostanu še leta 1957. Leta 
1974 seje v Razstavnem paviljonu 
Dušana Kvedra predstavil samo-
stojno s plastikami in akvareli in 
nato še leta 1976 v družbi članov 

Društva slovenskih likovnih 
umetnikov iz Maribora. 

Ob tokratni razstavi je izšel 
bogat katalog, za katerega je tekst 
napisala kustodinja mariborske 
Umetnostne galerije Gordana 
Spremo. V katalogu je opisana 
Kolbičeva umetniška pot zbrani 
pa so tudi vsi podatki, ki pred-
stavljajo mejnike v njegovem 
življenju, podatki o razstavah in 
zbrana je literatura o umetniku. 
Zato ni naš namen ponavljati 
sp<wnanja. ki so zapisana v kata-

logu. Opozorili bi radi le na nekaj 
razstavljenih umetnin, ki jih je 
potrebno v Kolbičevem opusu še 
posebej poudariti. 

V slovensko likovno ustvarjal-
nost seje Kolbič zapisal predvsem 

kot mojster drobne plastike in 
portreta. Pri obojem mu je bil 
najbližji m a t e n a f g l m a , ki ga je 
kasneje odhval v bron. Umetniku 
je očitno ustrezala tehfiika 
oblikovanja, ko je potrebno ma-
terial dodajati, ne odvzemati (kot 
je to pri kamnu ali lesu). Pri do-
dajanju zgnetene gline nastane 
svojstvena struktura, površina je 
razgibana, po njej se pretakajo 
osvetljeni in osenčeni deli. 

V portretih je Kolbii ostajal 
zvest razpoznavnosti portretiran-
ca. Znal je ujeti njegov najznačil-
nejši izraz, ki odseva notranjo 
napetost upKKiobljenca, z že oz-
načeno obdelavo površine pa-je 
plastikam vdihnil nemir in razgi-
banost. V zgornjem prostoru pa-
viljona je razstavljenih nekaj nje-
govih najboljših portretov. V 
pt)dobah matere in očeta je čutiti 
spošljiv odnos do staršev, avto-
portret in portret žene sta rahlo 
idealizirana, nato pa sledi vrsta 
portretov umetnikovih prijateljev 
in kolegov, Toša Primožiča, Bo-
jana Golije, Alfonza Koprive, 
Roberta Hlavatyja, Jožeta Ža-
garja, Leona Štuklja in Anteja 
Trstenjaka. Marsikdo bo veijetno 
pogrešil znani mavčni portret 
Jana Oeltjena. Ta je trenutno v 
odlivanju, ki ga skupaj fmansirata 
Pokrajinski muzej Ptuj in Umet-
nostna galerija Mari tor . Vsaka 
ustanova bo namreč dobila po en 
odlitek. Med portrete lahko pri-
štejemo še plakete, od katerih smo 
lahko razstavili le dve. 

Posebno mesto v Kolbičevem 
opusu zavzemajo u|X)dobitve 
hčerke Gabrijelce. Ujeti v portet 
otroško glavico v najnežnejši dobi 
se ne fH^sreči dosti umetnikom, saj 
prehitro zaidejo v sladkobnost, ki 
jo skorajda narekuje ljubkost in 
nežjiost malega obličja. Kolbič je 
pri portretiranju hčerke nekoliko 
spremenil način dela. Nemirno 
površino je zgladil, glavico _je 
oblikoval izrazih) voluminozjio in 
jo dopolnil z draperijo. Ta pred-
stavlja nekakšen kompozicional-
ni okvir in hkrati pomeni s po-
udarjenimi linijami protiutež 
polnim oblikam obraza. Z 
odlivanjem v bron so upodobitve 
Gabrijelce pridobile na plemeni-
tosti. 

V drobni plastiki je Kolbič 
obeležil vršto prizorov predvsem 
iz intimnega sveta dek le t ' in 
žena. Na razstavi je predstavlje-
nih več i manjših ženskih aktov pri 
umivanju, česanju . . . Posebej 
tople so plastike, ki prikazujejo 
dekleta, zatopljena v igranje in 
poslušanje muzike. Dekliška te-
lesa so odeta v tesno se prilegajoče 
draperijo, ki poudaija telesne 
obhne. 

V enakem razpoloženju je na-
stala tudi vrsta plastik z naslovom 
»Materiastvo«. Večinoma izzve-
ne te plastike v intimni toplini, 
nekajkrat pa j im je Kolbič na-
vdihnil malce vzvišenosti in celo 
patosa ter ekspresionizma, v oz-
daju katerih slutimo Meštroviča, 
ki g a j e mojster zelo občudoval. 

Del svojega opusa je Gabrijel 
Kolbič posvetil tudi tako imeno-
vanemu socialnemu realizmu, ki 
je Se precej dolgo po vojni obvla-
doval naše likovno življenje. V ta 
del opusa bi lahko šteli plastiko 
»Industrija in kmetijstvo« iz leta 
1952, pa tudi materin portret iz 
istega leta, kjer je prav simbolično 
položil ženi v roke šopek žitnega 
•kla.sja in grozd. Vendar tudi tu 
Kolbič večinoma ostaja zvest 
svojemu načinu gnetenja gline ter 
se socialnemu realizmu približuje 
predvsem v snovi ter v tem, da so 
mnoge njegove skulpture izrazito 
narativne (Vrtalca nafte. Mož s 
samokolnico. Delavska družina. 
Portret prekmurskega pionirja 
itd.) 

Kolbič je izdelal tudi nekaj 
spomenikov. Na Ptuju so kar tri-
je: portret maršala Tita iz mar-
mora v Kreditni banki, na 
Osnovni šoli Heroja Lacka je 
Lackov portret iz leta 1963, leta 
1966 pa je nastalo bronasto 
doprsje Franca Osojnika za šolo, 
ki nosi njegovo ime. Vsekakor pa 

sta umetnikovemu kiparskemu 
delovanju najbližje »Karlek« iz 
leta 1967 (bron), ki stoji v Mari-
boru na Slomškovem trgu in 
vandalsko uničena »Deklica in 
deček«, ki sta krasila mariborski 
park Pri treh ribnikih. Od celote je 
ostala le fragmentirana dečkova 
glava, ki jo predstavljamo tudi na 
razstavi. 

Razstavo dopolnjujejo risbe in 
grafike. V grafiki je kipar ujel 
otroške igre v neštetih variantah. 
Pri tem ne bi smeli pozabiti, d a j e 
Kolbič ilustriral nekaj f)esniških 
zbirk in da je opremil tudi tri 
knjižice otroških pesmi, ki jih je 
napisal sam in izdal v samoza-
ložbi. Risbe pomenijo dopolnilo 
in pojasnilo k plastikam, saj so 
nastajale kot priprava na obliko-
vanje v mavcu in glini. 

Razstava bo odprta do 8. junija 
vsak dan od 8. do 11. in od 15. do 
17. ure, ob sobotah in nedeljah pa 
od 10. do 12. ure. 

Marjeta Ciglenečki 

Grabrijel Kolbič: Gabrijelca, bron 
1965 

„Kurir"-nov način hitrega prevoza pošiljk 
Z novim voznim redom, ki bo začel veljati 3. 

junija 1984, bo Železniško gospodarstvo 
Ljubljana uvedlo nov način prevoza manjših 
pošiljk, imenovan »KURIR«. Pošiljke bodo 
prevažali izključno z zelenimi in f>oslovnimi 
vlaki na območju Železniškega gospodarstva 
Ljubljana in tako omogočili naslovnikom 
prevzem pošiljk v najkrajšem možnem času, v 
nekaj urah. 

Pošiljke po načinu »KURIR« bo možno 
poslati z zelnimi vlaki na relacijah: Ljublja-
na—Maribor in obratno, Metlika—Ljubljana 
in obratno, Pula-Ljubljana in obratno ter s 
poslovnima vlakoma Soča na relaciji Nova 
Gorica—Ljubljana in obratno ter Pohorje na 
relaciji Maribor (Murska Sobota) — Koper in 
obratno. Sprejem in odprava pošiljk po načinu 
»KURIR« bo torej možna na naslednjih po-
stajah: Anhovo, Celje, Črnomelj, Jesenice, 

Koper, Kranj, Ljubljana, Maribor, Metlika, 
Murska Sobota, Nova Gonca, Novo mesto, 
Ormož, Pazin, Postojna, Ptuj, Pula, Semič, 
Trbovlje in Trebnje na Dolenjskem. 

Zaradi hitre manipulacije bodo za pošiljke, 
poslane po načinu »KURIR« veljale nekatere 
omejitve: težke bodo lahko do 10 kilogramov, 
paketi ali kovčki ne bodo smeli presegati di-
menzij 35x50x15 cm, pisma ne bodo smela biti 
manjša od 17x25 cm ter ne večja od 35x50 cm. 
Načrti in drugi dokumenti v rokah ne bodo 
smeli presegati premera 20 cm in doline 150 
cm. Po načinu »KURIR« tudi ne bo možen 
prevoz živih živali, tekočin in nekaterih drugih 
snovi. 

Pošiljko, ki jo bo želel pošiljatelj poslati po 
načinu »KURIR«, bo oddal na železniški po-
staji vsaj 30 minut pred rednim odhodom vla-
ka. s katerim bo želel pošiljko poslati. Lahko pa 

bo pošiljko oddal tudi še 2 minuti pred 
odhodom vlaka, vendar jo bo moral v tem 
primeru sam prinesti k vlaku in predati »ku-
rirju« na vlaku. Kurirji ne bodo na novo za-
posleni delavci, temveč bpdo to delo opravljali 
delavci, ki imajo^pri teh vlakih že druge naloge. 
To so glavna steverdesa, šef vlaka ali spre-
vodnik. 

O poslani pošiljki bo pošiljatelj sam dolžan 
obvestiti prejemnika, le-ta pa bo brez pred-
hodnega obvestila moral dvigniti pošiljko na 
namembni postaji. V kolikor naslovnik (pre-
jemnik) v 24 urah ne bo prevzel pošiljke, lwdo 
pošiljko, s prvim vlakom določenim za tak 
prevoz, vmiU pošiljatelju. 

Po večletnih uspešnih prevozih pošiljk z 
načinom Nočni skok, slovenski železničarji 
uvajajo še sodobnejši in hitrejši prevoz po na-
činu »KURIR«. Upajo, da bo tudi ta novost pri 
njihovih uporabnikih dobro sprejeta. 

urejam® kmitijski zemljišča 
Spoštovani bralci! 

Na pobudo občinskega komiteja za kmetijstvo pričenjamo v 
Tedniku s posebno rubriko, v kateri bodo delavci korniteja, po potrebi 
pa tudi strokovnjaki z drugih področij pojasnjevali, svetova I, skratka 
pomagali reševati številne probleme in težave, ki nastajajo pri melio-
racijah, komasacijah, torej pri vseh ureditvenih posegih v kmetijska 
zemljišča. K sodelovanju vabimo tudi vas in sicer tako, da nam ali 
korniteju za kmetijstvo sporočate o težavah, zastavljate vprašanja ali 
dajete pobudo za nejasnosti. Najbolje bo, če se s konkretnimi predlogi 
obrnete na inženirja Mirana Glušiča, ki je zaposlen pri omenjenem 
komiteju za kmetijstvo. On bo namreč skrbel, da bo rubrika v vsaki 
številki Tednika in da jo boste z zanimanjem prebrali. 

JB 

Rubrika na pot! 

Zaostrene gospodarske razme-
re odločno zahtevajo, da se 
spremeni odnos do naravnih do-
brin in stem smotrnejšega izkori-
ščanja domačih virov. Ta dobrina 
in naravno bogastvo je prav 
gotovo Z E M U A , katero mora-
mo varovati in to ne samo zaradi 
nje, temveč zaradi njenih lastno-
sti in možnosti za pridelavo 
hrane. Izrek o zemlji »BLAGOR 
MU, KOMU RODIŠ« vsebinsko 
torej pomeni mnogo več, kot si to 
čestokrat poetično mimogrede 
mislimo, zanjo moramo skj^ti , . 
vanjo moramo vlagati. Kmet iz 
Hvaletinc, kjer se trenutno ureja-
jo večji kompleksi kmetijskih 
zemljišč pa je pred kratkim dejal: 
»KOLIKO LAŽJE BI MI BILO 
DANES GOSPODARITI, CE 
BI TA KMETIJA IMELA TA-
KO UREJENA ZEMLJIŠČA, 
KOT SE TO IZVAJA SEDAJ, 
ŽE PRED TRIDESETIMI LE-
TI!« 

To spoznanje in vsa dogajanja, 
ki so usmeijena usposabljanju 
kmetijskih zemljišč so bila iztoč-
nica in pobuda, da medtem ko 
smo pričeli načrtno posvečati 
zemlji in na njej pridelovanju 
hrane potrebno pozornost, uvede-

mammmmmmmmmm^m 

mo v TEDNIKU posebno stalno 
rubriko pod naslovom UREJA-
MO KMETIJSKA ZEMLJI-
ŠČA, v kateri se bomo seznanjali, 
si pojasnjevali in tolmačili o 
vsem, kar sodi v pogoj, da bo 
zemlja trajno »plodna« in sposob-
na, da nam »rodi«. 

Naravne danosti v Sloveniji so 
takšne, da bi bili sposobni že 
koncem tega srednjeročnega ob-
dobja pridelati in si zagotoviti 
85 % potrebne hrane v Sloveniji, v 
dolgoročnih projekcijah pa kon-
cem tega stoletja že v celoti pa še 
nekaj tržnih viškov bi nam naj 
ostalo za izvoz odnosno blagovno 
menjavo. 

Za dosego takega strateškega 
cilja smo pristopili k sistemski 
zakonski zaščiti kmetijskih zem-
ljišč in na^-lnemu usposabljanju 
zemljišč skozi melioracije in 
komasacije za intenzivno pridelo-
vanje. V Sloveniji to pomeni, da 
smo z zaščito prve in druge 
kategorije zemljišč ter srednje-
ročnim načrtom melioracij zago-
tovili 250 do 270 tisoč hektarjev. 
Ker pa je to za uresničitev naših 
kmetijskih načrtov bistveno pre-
malo površin, bomo morali zašči-
titi vsa kmetijska zemljišča do 
petega katastrskega razreda ter z 
hidro in agromelioracijami uspo-

sobiti tudi manjše kmetijske povr-
šine, da bomo tako posredovali 
450 do 500 tisoč hektarjev kmetij-
skih zemljišč. 

Kakšne so tovrstne zemljiške 
kapacitete in načrti v občini Ptuj 
bomo v tej rubriki v nadaljevanjih 
podrobneje pisali, tokrat pa le 
toliko, da smo v odjeku obsežnih 
melioracijskih del v Pesniški 
dolini, katera se že iztekajo in 
Polskavskem območju ter izvaja-
nju komasacijskih postopkov. 
Prav te obsežne kmetijske opera-
cije, ki hkrati sodijo med največje 
kmetijske investicije na našem 
območju iz izkušenj kažejo, da so 
udeleženci, pa tudi širša javnost 
vse premalo obveščeni pa morda 
tudi osveščeni o vsem, kar se pri 
in ob posegih v usposabljanje 
kmetijskih zemljišč dogaja. To 
nas je spodbudilo za uvedbo te 
stalne rubrike, v kateri bomo 
pisali o: srednjeročnih in dolgo-
ročnih programih usposabljanja 
zemljišč, strokovne in organiza-
cijske razlage in tolmačenja me-
lioracijskih in agrotehničnih 
ukrepov za usposabljanje zemlji-
šč, pravna in tehnična tolmačenja 
zakonskih predpisov, ki urejajo 
postopke pri usposabljanju in 
urejanju zemljišč ter prometu z 
zemljišči, objavljanje postopkov 
za izvajanje kmetijskih prostor-
skih operacij, hkrati pa bomo v to 
rubriko vključevali vprašanja in 
odgovore, ki se nanašajo na 
kmetijske prostorske operacije, 
če pa se bo izkazala zahteva pa 
tudi rubriko »pravnega svetoval-
ca« za predmetno področje. 

Občinski komite za kmetijstvo 
in koordinacijski odbor za kmetij-
ske prostorske operacije v občini 
Ptuj, ki sta pobudnik rubrike 
»UREJAMO KMETIJSKA 
ZEMLJIŠČA« v Tedniku zago-
tavljata, da bodo pri informiranju 
in tolmačenju, dajali odgovore na 

zastavljena vprašanja neposredno 
kmetijski strokovnjaki, agrono-
mi, geodeti, pravniki, pedologi in 
drugi, ki so udeleženi v teh 
postopkih kot predlagatelji, inve-
stitoiji, izvajalci. 

Že v naslednjem prispevku 
bomo v rubriki »Urejamo kmetij-
ska zemljišča« objavili osnutek 
odločbe za uvedbo komasacijske-
ga postopka za melioracijsko 
območje MO 9 ob Krki v Jur^n-
cih, ki bo v mesecu juliju predlo-
žena občinski skupščini Ptuj v 
sprejem. 

Izvršni svet Skupščine občine 
Ptuj bo letos tudi predlagal 
pristojnim zborom Skupščin obči-
ne Ptuj v sprejem Odlok o načrtni 
— družbeno organizirani rabi 
melioriranih kmetijskih zemljišč 
in o vzdrževanju hidromelioracij-
skih sistemov na melioriranih 
zemljiščih, za katerega javna 
razprava in oblikovanje naj bi 
steklo prav prek te rubrike. Tako 
bo imel priložnost sodelovati 
najširši krog udeležencev^ ki jih 
bo takšen izvedbeni akt tudi 
zavezoval za smotrno rabo in 
vzdrževanje z melioracijami pri-
dobljenih kmetijskih zemljišč. 

Zaželimo rubriki »Urejamo 
kmetijska zemljišča« v Tedniku, 
da doprinese svoj delež k učinko-
vitemu in smotrnemu urejanju 
kmetijskih zemljišč, kajti kot že 
rečeno, to ni potrebno zgolj 
zaradi zemlje same, ampak zaradi 
njenih potencialnih zmožnosti za 
pridelovanje hrane, in mnogokaj 
nedorečenega pri uporabnikih 
zemljišč. 

Sodelujte v rubriki z vprašanji 
in predlogi! 

Občinski komite za 
kmetijstvo Ptuj 

Miran Glušič ing. agr. 

Etnološka razstava 
vSŠC 

č lan i zgodovinsko etnološkega krožka srednje družbenoslovne šole 
Ptuj so prejšnji teden v postorih srednješolskega centra pripravili 
dvodnevno razstavo etnoloških predmetov. Mentorica Marija Meznarič 
in 19 učencev — članov omenjenega krožka, so zbrali lepo število 
zanimivih predmetov, ki bodo ostali v stalni zbirki šole. 

Vendar zbiranje etnoloških predmetov ni edina naloga članov 
krožka. Ob raznih spominskih dnevih pripravljajo referate za šolski 
radio, zbirajo podatke o življenju nekoč in danes v ptujski občini in 
spoznavajo kulturno zgodovinske znamenitosti tega območja. Trenutno 
sodelujejo tudi z etnologom ptujskega Pokrajinskega muzeja Ralfom 
Čeplakom, saj skupaj delajo anketo, ki je del naloge slovenskih etno-

logov Način življenja Slovencev v 20. stoletju. Raziskava bo končana do 
leta 2(X)0. Ker se šolsko leto izteka in s tem tudi delo krožka v tem šolskem 
letu, so pretekli potek obiskali razstavo ob 60-Ietnici etnografskega 
muzeja Slovenije v Ljubljani in tako še obogatili svoje znanje na tem 
področju. 

Kot je povedala Marija Meznarič, želijo v prihodnje še bolj sodelovati 
s Pokrajinskim muzejem, posebno z arheologi. Radi bi si ogledali 
arheološka izkopavanja in se seznanili s tem zanimivim delom, če je 
mogoče pa tudi aktivno sodelovali pri izkopavanjih. 

N. Dobljekar 

Zanimiva rastava etnoloških predmetov je bila na ogled v mladinskem 
razstavišču Srednješfjiskega centra (foto M. Ozmec) 

TUDI VRTEC BO 
DRAŽJI 

Po ukinitvi odloka o zamrznitvi cen smo priče nenehni rasti cen. 
Pravzaprav je težko spremljati spreminjanje cen in iz dneva v dan smo 
bolj presenečeni nad spremembami. Med tistimi, ki spreminjajo cene, je 
tudi Vzgojno varstvena organizacija Ptuj. Seveda nove cene niso ne-
pričakovane, saj jih v VVZ vsako pomlad zvišajo glede na rast stroškov. 
Tako .bodo tudi letos cene višje od 1. juli ja dalje. Dokončno bo o tem 
sklepala skupščina skupnosti otroškega varstva občine Ptuj, s predla-
ganimi spremembami pa sta se že strinjala svet vzgojno varstvene 
organizacije in odbor za svobodno menjavo dela pri skupnosti. 

V samoupravnem sporazumu o pokrivanju cene varstva in pre-
hrane v VVZ Ptuj, kot se uradno imenuje akt s katerim spreminjajo ceno, 
je predvideno poprečno 38-odstotno povišanje cen. Večji del bremena 
prevzema skupnost otroškega varstva, ki pokriva stroške vzgoje in tudi 
del stroškov varstva in prehrane. Delež staršev se namreč v poprečju 
povečuje za 30 odstotkov, starši pa prispevajo delež glede na dohodek na 
družinskega člana v pretekiem letu. Mesečna cena varstva in prehrane 
znaša za otroke v oddelkih od 7 mesecev do 2 let 5999 dinaijev, za otroke 
od 2 do 3 let 4918 dinaijev, za otroke od 3 let do vstopa v osnovno šolo 
3792 dinarjev in za otroke v varstveni družini 3817 dinarjev. To so seveda 
najvišje cene, kijih bodo plačevali starši katerih dohodek na družinskega 
članaje bil v preteklem letu nad 12.501 din. Lestvica, po kateri se določa 
višina deleža staršev je ista kot lani. razliko do polne cene varstva in 
prehrane pa bo kot doslej pokrivala skupnost otroškega varstva. 

V omenjenem sporazumu je poleg pravic in obveznosti uporabni-
kov in izvajalcev opredeljen tudi delovni čas vzgojno varstvene ustanove, 
vključno z dežurstvom, ki bo prilagojeno delovnemu času v ostalem 
združenem delu ptujske občine. 

Prej omenjena organa sta razpravljala tudi o sporazumu o svobodni 
menjavi dela na področju vzgoje in varstva predšolskih otrok v občini 
Ptuj. Udeleženci sporazuma se z njim dogovarjajo, da bodo glede na 
zagotavljanje sredstev izvajali dnevno vzgojo in varstvo ter pripravo 
otrok na šolo, dnevno vzgojo in varstvo otrok z motnjami v telesnem in 
duševnem razvoju in vzgojni program za otroke, ki niso vključeni v 
dnevno vzgojo in varstvo — torej malo šolo. Tudi ta sporazum bodo 
sprejemaH delegati na skupščini, ki bo sredi prihodnjega meseca. 

N. Dobljekar 
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Ob prazniku mladosti 
v Kidričevem 

Mladinska organizacija v Kidričevem je skupno z OS Boris Kidrič 
organizirala proslavo ob dnevu mladosti. Pester kulturni program so 
izvajali mladi recitatorji, ritmični krožek in pevke ob spremljavi kitar. 
Program je lepo spremljala na klavirju tovariSica Brglezova. O življenski 
poti tovariša Tita je spregovorila tov. Smiljana Rajher. Sledil je svečan 
trenutek, ko so slovesno sprejeli pionirje iz Cirkovc in Kidričevega v OO 
ZSMS. Po sprejemu je mladim najprej čestital Stane Tonejc, ravnatelj 
osnovne šole, za tefn pa šc Djordje Panzalovič, predsednik KK SZDL 
Kidričevo. 

Po prireditvi so imeli mladi iz OS Boris Kidrič Kidričevo lepo 
organizirano zabavo, saj je bil 25. maj njihov praznik mladosti. 

Besedilo in posnetek: Konrad Zoreč 

Slovesna podelitev mladinskih izkaznic novosprejetim v vrste ZSMS 

GRAJENA 

DomaČi pevci priredili 
prvi samostojni koncert 

v soboto 26. maja zvečer so pevci moškega zbora iz Grajene priredili 
svoj prvi celovečerni koncert. Pod vodstvom zborovodje Ladislava Pulka 
so predstavili v prvem delu sedem umetnih pesmi, v drugem pa devet 
priredb ljudskih pesmi. V imenu Zveze kulturnih organizacij Slovenije je 
številnim pevcem zbora podelil Gallusove značke predsednik občinske 
zveze Franc Lačen. 

Grajenski zbor postaja iz leta v leto številčnejši, hvalevredno pa je, da 
je v zboru mnogo mladih, ki so porok, da petje v Grajeni ne bo utihnilo. 

Številno občinstvo je bilo zadovoljno z nastopom svojih pevcev, kot 
posebnost pa je vredno zapisati, da so se žene in matere pevcev z 
domačimi dobrotami zahvalile za prizadevnost zborovodji Ladoslavu 
Pulku. 

L 

V Levanjcih za telefon 
Prejšnjo soboto so marljivi vaščani Levanjc s prostovoljno delovno 

akcijo po zračni liniji vlekli telefonski kabel od Destmika proti svoji 
vasi. Prizadevajo si, da bi ob prazniku KS Destrnik dobilo telefon 16 
naročnikov iz Levanjc. Skupna akcija Podjetja za PTT promet TOZD 
Ptuj in KS Destrnik za telefonske priključke zajema tudi naselji Zg. 
Velovlak in Desenci, kjer se je prijavilo 40 naročnikov, vendar do 
krajevnega praznika, ki bo v KS Destrnik 6. junija tega ne bo moč 
uresničiti. Stvarno p^ računajo, da bo dobilo telefon 16 naročnikov v 
Levanjcih. . L 

SLOVENSKA BISTRICA 

Ostarelim in onemoglim 
krajanom pomagajo 

Krajevna organizacija Rdečega križa v KS »IMPOL« občina 
Slovenska Bistrica se po svoji aktivnosti prav gotovo uvršča med naj-
uspešnejše na območju občine. O njihovi aktivnosti priča predvsem delo 
na terenu pa tudi osvojena priznanja in pohvale, ki krasijo njihove 
vitrine. Ti so rezultat tesnega sodelovanja organizacije s krajevno 
skupnostjo IMPOL, občinskim odborom RK Slovenska Bistrica pa tudi 
s sosednjimi organizacijami. Prav naloge krajevne skupnosti in sode-
lujočih organizacij so tudi osnova pri sprejemanju vsakoletnega delov-
nega programa, ki ga potrdijo na skupni seji ob začetku vsakega leta. Pri 
krajevni organizaciji RK IMPOL pa ob oceni uspešnosti njihove ak-
tivnost ne morejo mimo imen kot so novinar Vlado Smole in tovariš 
Miloš Hmelak pa tudi imen večina članic organizacije. _ 

V preteklem obdobju je ta organizacija namenila posebno pozor-
nost nudenju socialne in materialne pomoči krajanom, ki so bili te 
potrebni. Med njimi je seveda največ ostarelih pa tudi težjih delovnih in 
drugih invalidov. Nepokretnim je organizacija pomagala z oblačili." 
Potrebnim nege so člani omogočili pomoč patronažne službe na domu. 
Samo v zadnjem mandatnem obdobju so člani organizacije opravili 
okoli 130 obiskov na domu, kjer so onemoglim in obolelim nudili 
potrebno pomoč m jih v okviru danih možnosti tudi obdarili. Tako 
ostareli v KS IMPOL ne poznajo osamelosti ali zapostavljenosti. Redno 
so člani odbora RK IMPOL obiskovali tudi ostarele iz te krajevne 
skupnosti, ki so nastanjeni po raznih domovih onemoglih. V teh akcijah 
pa vse uspešneje vklučujejo tudi mladino iz krajevne skuf nosti. 

urganizacija RK IMPOL je v preteklem mandatu organizirala mdi 
dva tečaja za nego bolnikov na domu. Njeni člani so sodelovali na 
številnih drugih humanih akcijah v KS, med drugim tudi na krvoda-
jalski, v akciji zbiranja papirja in oblek ter drugih. Iz vrst njihovih članov 
je že veliko krvodajalcev med njimi tudi takšnih, ki so darovali kri 25 krat 
in več. V organizacijo, ki šteje okoli 640 članov pa si tudi v prihodnje 
želijo vključiti še večje število novih članov, predvsem iz vrst mladine, 
zagotoviti nadaljnje aktivnosti v skrbi za ostarele krajane in izobraže-
vanje članov na pc^ročju nudenja prve medicinske pomoči. Razvijali pa 
bodo tudi druge humane aktivnosti, med katerimi zavzema združevanje 
sedanjih in vključevanje novih krvod,^ijalcev posebno mesto. 

Da so v tej organizaciji uspešni krvodajalci priča todi podatek, da so 
na nedavni svečani seji podelili skupno prek 30 priznanj in značk Članom, 
ki so darovali kri od 5 pa do 25 krat. 

Ob tej priložnosti so izvolili tudi 17-članski odbor RK IMPOL. 
sprejeli delovni program za prihodnje štiriletno mandatno obdobje. Za 
predsednico pa izvohli Anico Colja. 

Viktor Horvat 

Najuspešnejša ekipa prve medicinske pomoči iz KS Makole 
v organizaciji občinskega od-

bora RK, občinskega sekretaria-
ta za ljudsko obrambo in občin-
skega štaba za civilno zaščito 
Slovenska Bistrica je bilo v 
soboto. 26. maja v krajevni 
skupnosti Leskovec—Stari log. 
tokrat že 14. tradicionalno tek-
movanje ekip prve medicinske 
pomoči in civilne zaščite. 

Tekmovanje so posvetili 40. 
obletnici ustanovitve RK v novi 
Jugoslaviji in Dnevu civilne • 
za.^ite. ' Letošnjega preizkusa 
znanja in spretnosti nudenja prve 
medicinske pomoči se je udeleži-
lo skupno 50 ekip s prek 300 
člani iz 13 krajevnih skupnosti in 
25 organizacij združenega dela 
bistriške občine. Letošnje sreča-
nje je imelo tudi več posebnosti, 
med katerimi je bilo prav v 
ospredju spozrtanje, da so ekipe 
za nudenje prve medicinske 
pomoči nastopilo zelo pomlčye-
ne. s tem pa postaja krog obča-
nov. usposobljenih v nudenju 
prve medicinske pomoči, vedno 
širši. Srečanja so se udeležile 

nekatere ekipe letos prvič. Po-
membna je tudi velika izenače-
nost kvalitete ekip. kar potrjuje 
podatek, da je doslej le maloka-
teri ekipi uspelo dvakrat zapored 
osvojiti najvi.šja mesta na občin-

skih tekmovanjih. Ekipe, ki so še 
•)red letom pristale na začelju, so 
etos vidno napredovale in po-

pravile svoje uvrstitve. 
Od skupno 50 udeleženih ekip 

se je na letošnjem tekmovanju 

najbolje izkaza'; ekipa KS Ma-
kole. ki je presenetljivo osvojila 
vseh 120 možnih točk. Na drugo 
mesto se je uvrstila ekipa OŠ 
Laporje s 117,5 točke, kolikor jih 
je osvojila tudi tretjeuvrščena 
ekipa občinskega štaba CZ Slo-
venska Bistrica. Na četrto mesto 
se je uvrstila ekipa osnovne šole 
Minka Namestnik-Sonja iz Slo-
venske Bistrice s 116 točkami, 
kolikor jih je osvojila tudi ekipa 
DO EMl Poljčane. 

Trem najuspešnejšim ekipam 
so podelili medalje za osvojena 
mesta, zmagovalna ekipa pa je 
prejela še prehodni pokal. Skup-
no z drugouvrščeno ekipo iz 
Laporja se bosta udeležili še 
republiškega tekmovanja v No-
vem mestu. Ob vsakoletnih orga-
nizatoijih tega tekmovanja je 
tokrat potrebno še posebno po-
hvaliti prizadevnost prebivalcev 
krajevne skupnosti Leskovec— 
Stari log. ki so tekmovalne pro-
store in spremljajoče aktivnosti 
pripravili nadvse uspešno. 

Besedilo in posnetek: 
Viktor Horvat 

Zbranost in znanje sta tudi tokrat odločala o »zdravju in življenju« 
ponesrečencev 

KAKD DO DENARJA ZA IZLET? 
Bliža se konec šolskega leta in učenci že pridno zbirajo denar za 

zaključne izlete. Tako je tudi na osnovni šoh v Žetalah, kjer so se mladi 
pred dobrimi 14 dnevi lotili nevsakdanje akcije pogozdovanja. V 
sodelovanju z Gozdnim gospodarstvom iz M'aribora in kmetovalcem iz 
Kozminc so se lotili golega pobočja nad tem krajem in v dveh akcijah 
tako pogozdili nad tri hektare bivšega, sicer strmega pašnika. Tako so 
si prislužili okoli 3 stare milijone za izlet na Gorenjsko. Tovarišica 
Marija Krušičeva. ki je bila ta dan z okrog 30 učenci na delu, je pove-
dala. da so svoje delo opravili vestno in pridno in, da bodo še najbolj 
veseli letošnjega zaključnega izleta, saj si bodo večino denarja prislužih 
sami. Ponosni bodo čez nekaj let gledali na smreke, macesne m bore, ki 
so jih sami zasadi l i . . . 

Fotovest: M. Ozmec 

PRIZNANJA ORMOŠKIM KRVODAJALCEM 
v domu kulture v Ormožu je 

bila v soboto. 19. maja sloves-
nost. posvečena 40-letnici Rdeče-
ga križa Jugoslavije in 30-letnici 
prostovoljnega krvodajalstva v 
Sloveniji. OD tej priložnosti so 
najzaslužnejšim delavcem na 
tem p)odrocju podelili zlate in 
srebrne znake rdečega križa 
Jugoslavije. 
, Zlate znake so prejeli: Jože 
Seruga, Ivan Petovar m Marija 
Trstenjak iz KS Ivanjkovci, Bol-
fenk Pokrivač iz K S Kog, Lizika 
Lesjak, Ferdinand Zadravec in 

Kosmrtno Anton Pokrivač iz KS 
liklavž, Jože Dovečar in Anton 

Prigl iz KS Podgorci, Matilda 
Debeljak. Slavica Burger, Minka 
Rajh in Marica Brazda iz KS 
Ormož, Ivica Forštnarič, in Kri-
stina Janežič iz KS Središče. 
Janez Pondrk, Frančiška Maj-
cen. Janez Makrab in Janko 
Kukolj iz KS Tomaž ter Franc 
Meško. Janko Premužič in Než-
ka Strnad iz KS Velika Nedelja. 

Nadalje je bilo podeljenih 7 
srebrnih"znakov RK Jugoslavije, 

iz vsake KS je bil po en prejem-
nik. 

Posebno slovesno je bilo ob 
podelitvi priznanj krvodajalcem, 
prejeli so jih: Ivan Pavlinič s 
Hardeka, ki je daroval kri že 40-
krat, Martin Kramer iz Pavlovec 
za 35-kratno darovanje krvi, za 
30-kratno krvodajalstvo so preje-
li priznanja Ivan Viziak iz Ormo-
ža, Ivan Horvat iz Ooreža, Franc 
Novak iz Godeninec in Rihard 
Sušnik iz Žerovinec. Za 25-krat-
no dajatev Icfvi je prejeio prizna-

nja 11 krvodajalcev. Priznanja za 
zasluge na tem področju pa so 
podelili še delovnim organizaci-
jam Jože Kerenčič, Tovarna 
sladkorja. Primat TOZD Bančna 
oprema, OŠ Ormož in Stanko 
Vraz, Zdravstvenemu domu Or-
mož, OK SZDL Ormož in Radiu 
Ormož. 

Na slovesnosti so izvedli lep, 
zanimiv in umetniško na višim 
kulturni program učenci OŠ 
Velika Nedelja in Miklavž sku-
paj s tamburaškim orkestrom od 
Miklavža." - u 

Zdravljeni alkoholiki v občini Ormož 
Prejšnji teden je bila letna skupščina terapevtske 

skupnosti zdravljenih alkoholikov občine Ormož. 
Skupnost šteje 34 članov, na zboru pa je bila 94 
odstotna, saj sta manjkala le dva člana. Pri pregledu 
enoletnega dela so ugotovili, da pri preprečevanju 
alkoholizma klub v Ormožu dela uspešno. Največ 
pomoči dobivajo od občinske organizacije RK, 
nekoliko pa pogrešajo pomoč in spodbude od 
občinskih družbenopolitičnih organizacij. Dogovorili 
so se, da bodo spodbudili dejavnost ustreznega 

odbora pri predsedstvu OK SZDL Ormož in da bodo 
imeli terapevtske sestanke redno tudi še v naprej po 
dve uri tedensko. Organizirali bodo tudi dr^ižabna 
srečanja in sodelovali z drugimi klubi. 

Ob koncu so izročili priznanja kluba in to dvema 
članoma za leto dni abstinence, trem članom za 3 leta 
in enemu članu za 4 leta abstinence. Priznanja so 
spodbuda tudi drugim članom in utrjevanju njihove 
trdne volje in premagovanju sle po alkoholu. 

—u 

Predstavitev folklornih skupin v Obrežu 
Pred štirinajstimi dnevi je bila v Obrežu občinska 

revija folklornih skupin. Poleg domačih folkloristov, 
ki letos praznujejo že 10-letnico nadvse uspešnega 
dela, so se na reviji predstavile folklorne skupine Se iz 
Podgorcev, Velike Nedelje, Ivanjkovec in od 
Tomaža. Skupine so s prikazom štajerskih in 
gorenjskih plesov ter plesov z našega ožjega območja 

pokazale viden napredek, priznanje pa so jim uau 
tudi številni gledalci, ki so z navdušenjem pozdravili 
zlasti Se partizanska kola. 

Kot gostje so na reviji sodelovali plesalci in pevci 
kulturnega društva iz Novega Marofa v SR Hrvaški, 
ki so s svojim nastopom želi navdušene aplavze 
občinstva. _ u 

Ekipa iz Ormoža 
najboljša v občini 
Pred štirinajstimi dnevi je bilo v 

Ormožu tudi šesto tekmovanje 
ekip/prve medicinske ^ m o č i v 
okviru civilne zaščite. Tekmova-
iije je pokazalo, da so enote tako 
v krajevnih skupnostih kot v 
orgamzacijah združenega dela 
dooro pripravljene. « 

Ob dobrem znanju in razme-
roma izenačenosti ekip je še 
največ znanja in spretnosti poka-
zala druga ekipa KS Ormož, ki 
bo ormoško občino zastopala 
tudi na republiškem tekme anju, 
to je predvideno za 16. J^unij v 
Novem mestu. DrugouvrŠčena je 
ekipa Kmetijskega kombinata 
Ormož, tretja pa ekipa krajevne 
skupnosti Ivanjkovci. Prvouvr-
ščeni ekipi želimo, da bi se kar 
n^bol je odrezala na republiškem 
tekmovanju. 

NARODNE NOŠE NA SELAH 
V nedeljo 27. maja je bila v Selah občinska 

revija folklornih skupin. Revijo je skupaj z 
domačim prosvetnim društvom organizirala 
Zveza kulturnih organizacij občine Ptuj. Pri-
reditev je 6ila na prostem, vreme pa je bilo 
organizatorjem naklonjeno in je prireditev 
pred številno publiko lepo uspela. Najprej so se 
v povorki predstavile vse nastopajoče skupine, 
ki jih je spremljala godba na pihala iz Pod-
lehnika. 

Na odru so se prve predstavile pevke—gra-
bljice iz Sel, nato pa so nastopile folkorne 

skupine osnovnih šol iz Cirkovc in Markove in 
mladinska sekcija ter podmladek iz Dolene. 

V drugem delu so se predstavile skupine iz 
Lancove vasi s štajerskimi plesi, iz Združenega 
zdravstvenega centra iz Ptuja s prekmurskimi 
plesi, skupina »Anton Štrafela« iz Markovec in 
skupina »Vinko Korže« iz Cirkovc sta pred-
stavili plese iz svojega področja, skupina 
»Rožmarin haloških dolin« iz Dolene pa je 
predstavila belokranjske plese. Za učinkovit 
konec revije je poskrbela folklorna skupina 

Poljčane s prikazom' običajev in plesov na 
gostiji. 

Po reviji so imeli mentorji posameznih sku-
pin strokovni razgovor s predstavniki področ-
nega združenja folklornih skupin, razgovor pa 
je vodil Metod Špur. 

Ob zaključku lahko zapišemo, da je delo 
folklornih skupin ptujske občine kvalitetno in. 
da prizadevanja mentorjev rodijo bogate sa-
dove pri čuvanju naše kulturne dediščine. 

Prvič se je predstavila skupina iz lancove vasi Številno občinstvo je bilo zadovoljno z nastopi foto: I. kotar 
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IVAN MINAni 
(UVODNE MISLI NA PTUJSKEM LITERARNEM VECERU, 31. MAJA 1984) 

Naš današnji gost je pesnik. 
PESNIK. Z veliko začetnico in to 
brez laskanja, besede izrečene 
brez omahovanja. Ne verzifika-
tor, ki lahko celo s svojo zgovor-
nostjo in sračjo vnemo, besednimi 
efekti ali šoki, zbudi določene 
odmeve ali reagiranja, niti »mo-
derni pesnik« (spet modemi v 
narekovaju), ki mu vrednote, kot 
so notranja ideja, pesniško po-
slanstvo itd. ne pomenijo ničesar, 
temveč avtor pesmi, ki so zrasle 
naravno, brez umetnih dodatkov, 
na polju, na travniku, na kamnu, v 
gozdu. Ob tem se počutim v ne-
majhni zadregi. Prevelika anah-
tična obdelava mrtvih besednih 
umetnikov, pa naj bo to n. pr. 
Prešeren, Cankar, Kosovel ali kdo 
drugi, lahko postavi pred bralca 
ali poslušalca le mrtev skelet, še 
bolj pa to velja za živega ustvar-
jalnega poeta, ki sicer sam izjavlja, 
da je bila morda njegova zadnja 
napisana pesem resnično zadnja v 
umetniškem delu, ali pa se v njem 
še skrivajo neznani svetovi, ne-
znane trave, neznani kamni, ne-
znana srca, ki nas bodo udarila 
naravnost v skrite kamrice duše, 
če ne bomo morda šli molče 
razumevanja mimo pesnikovih 
besed. Kdove! 

Kljub vsem t)omislekom in že-
lji, da bi pesmi same spregovorile, 
kljub avtorjevemu hotenju po 
nekaki anonimnosti, skrivanju 
tiste plemenite intimnosti, ki nam 
jo vendar odgrinja v verzih, če-
prav je tu neprestana nevarnost 
razvodenitve, učenj aškega, ma-
lomeščanskega, znanstvenega in 
ne vem še kakšnega sprejemanja, 
bom poskušal predstaviti samega 
pesnika Minattija. Pri tem orisu bi 
se lahko skril za fraze o velikem 
umetniku ali za citatomanijo, 
vendar bom skušal ob tem najti 
neko sredino, podati skromen 
prikaz življenja in dela, kar spada 
med tako zunanjo predpripravo 
vedenja o avtorju in nato prikazati 
njegovo pesniško pot ob pritije-
vanju ali odklanjanju kritikov in 
literarnih zgodovinarjev. 

Ivan Minatti se je rodil 22. 
marca 1924 v Slovenskih Konji-
cah. Oče je bil geometer, zato seje 
družina večkrat selila in kar je 
zanimivo, da ni nikjer v njegovih 
pesmih zaslediti odmeva na roj-
stni kraj. Osnovno šolo je obis-
koval v Smartnem, Slovenj 
Gradcu in v Ljubljani, kakor so se 
pač selili, kjer je končal 1. 1943 
tudi gimnazijo. Nato se je vpisal 
na medicinsko fakulteto, vendar 

je kmalu odšel v partizane, bil v 
štabu divizije za bolničarja, 
kjer pa mu je bilo delo tuje 
in prezahtevno, se nato boril 
v Vojkovi fbrigadi v zahodni 
Sloveniji. Nekaj časa je bil kO' 
mi.sar čete, po osvoboditvi pa 
komisar bataljona, na koncu 
pa knjižničar v Propagandnem 
odseku 31. divizije v Novem 
mestu. Po osvoboditvi je tudi 
pustil medicino in končal slavis-
tiko. Nato je bil vseskozi zvest 
založbi Mladinska knjiga. Nekaj 
časa je bil tudi urednik Mladinske 
revije in pozneje Besede, a sedaj je 
urednik mnogih mladinskih zbirk 
in tudi aktiven prevajalec. 

V gimnaziji je s sošolci objavljal 
v internem literarnem glasilu 
Utrinki in se zlasti navduševal nad 
pesniki, ki so mu bili pisani na 
kožo, to je Jenkom, Murnom, Ko-
sovelom idr. Prvo pesem mu j e 
Maleš objavil v »Umetnosti«, pri 
partizanih pa j e pisal za Sten-čas 
in brigadna glasila. Te svoje par-
tizanske pesmi je objavil 1. 1947 v 
zbirki S poti. Sledile so zbirke: 

Pa bo pomlad prišla (1955) 
Nekoga moraš imeti rad (1963) 
Veter poje (1963) 
Bolečina nedoživetega (1964, 

1970, 1977) 
Vse beži z oblaki (1966) 
Pesmi (1971) 
Obraz (1972) 
Ko bom tih in dober <1973, 

1977) 
Pesmi (1977) 
Pesmi (1980) 
Nekoga moraš imeti rad (1981). 

Za mladino je napisal 1. 1951 
lutkovno igro »Slamnati vohček«, 
ki pa ni v publicistiki dobila kak-
šnega odmeva. Omenili smo, d a j e 
dosti prevajal in med njegovimi 
prevodi so Makedonc i (Blaže 
Koneski, Kočo Racin, Aco Šopov, 
Slavko Janevski, Mateja Matev-
ski idr.), Srbi in Hrvati (Desanka 
Maksimovič, Dragutin Tadijano-
vič. Izlet Sarajlič, Ivo Andrič idr.) 
Francoz Antoine de Saint-Exu-
pery (Mali princ), ciganska po-
ezija, turški, albanski, španski idr. 
pesniki. 

Vendar, če pr imerjamo njegove 
pesniške zbirke, kjer je v poznejših 
zbirkah dosti starih pesmi, vidi-
mo, da je napisal sorazmerno 
malo, ali kot sam nekje pravi tri do 
štiri pesmi na leto, oziroma da 
pestuje kakšno pesem tudi po 
nekaj let. To pa pomeni, da ni 
pesnik tistega obrtniškega kroga, 
ki s pravo natančnostjo pripravi 

teren, zbira besede,ali motive, pač 
3a ravno nasprotno. Bolj kot v 
caterikoh drugi umetnosti čaka, 

da pride prava beseda, da se oglasi 
tista notranja struna, ki požene v 
tek skrito misel, drobno impresijo, 
neznatno lirično razpoloženje. In 
to je bil vzrok, da ni ravno v par-
tizanih slovel kot pesnik borbe, 
odločnosti in smelosti. Za recita-
cije, za zbujanje morale in bor-
benega zanosa so bili primernejši 
M. Bor, umrli Kajuh, M. Ribičič 
idr., skratka angažirani pisci, 
programatoiji novega obdobja. 
Ne, Minatti ni bil nikoli kak 
oportunist, dezerter revolucije ali 
NOB, vendar poje po Prešerno-
vem slavčku »Kakor sem mu erlo 
stvaril«. Bil je pač pesnik intim-
nosti, tistih skritih doživetij, poln 
tesnobe, ki so jo doživljaU borci, 
poln strahu, poguma in hrepene-
nja in tako ni nič čudnega, da so 
njegovo prvo zbirko S poti spre-
jeli z rahlim negodovanjem, ali 
celo odbijanjem. Saj celo po-
gumni mladi kritik, sedaj že po-
kojni Herbert Griin, zapiše v 
oceni: 

»Če preiščemo, kako gleda 
pesnik na svoje doslej brez dvoma 
največje doživetje partizanstva, 
doživetja naše osvobodilne vojne. 
Tu j e Arhimedova točka, ki naj bo 
opora v presoji, kam sodi Minatti 
in njegova poezija« . . . Čeprav 
mu priznava nekaj partizanskih in 
idejnih kvalitet, ga na primer 
zlasti motijo Minattijevi verzi za 
partizane »izobčeni borci naših 
d n i . . . « 

Tako lahko vidimo, da je bil 
Minatti tisti aktiven upornik proti 
angažirani ali celo kramparski 
poeziji, čeprav ji je tudi sam pod 
zunanjo prisilo odrajtal svoj del. 
Kovič, eden izmed četverice 
(Menart, Pavček, Kovič, Zlobec), 
ki je šla isto pot, to je vračanje k 
osebni poeziji, je zapisal ob tem 
»lopatarskem« pesnikovanju: 
»In vendar je, kakor se pogosto 
dogaja, prav ta ,brezidejni' pesnik 
napisal pesem,Prišli so', morebiti 
edino, ki se je od graditeljske in 
progaške ohranila živa skoz vsa 
povojna desetletja, pesem, ki po-
vezuje povojni in partizanski rod 
skoz zavezo žrtvovanja.« 

Da drži, kako je Minattija bo-
lelo to neskladje med idejo, za 
katero se je boril in stvarnostjo, 
poleg tega pa tudi kvantitativno 
malo število napisanih oziroma 
objavljenih pesmi,je dokaz zbirka 
Pa bo vendar pomlad prišla iz 1. 
1955, torej 8 let po prvi. Kritik v 
Sodobnosti mu priznava, da toli-

kega čudvenega bogastva, kot ga 
premore ta zbirka, zlepa ne sreča-
mo. In od kod moč Minattijevi 
pesmi, se sprašuje in odgovarja, 
da je to skrivnost prave resnične 
poezije. Postavi ga ob bok Me-
nartu, Koviču, Pavčku in Zlobcu. 

Najglobje ea doiame sedai že 
pokojni Matija Mejak, ki je bil 
pozneje v glavnem urednik Mi-
nattijevihzbirk. »Ta lirika«, pravi, 
»je jasna in preprosta, ujeta med 
prekate enega samega srca, vsa 
drobna in krhka, ubrana na 
monotono žalostno melodijo in 
izpovedana s preizkušeno lirsko 
govonco.« Pokaže na strahovit 
udarec, ki ga je doživel Minatti 
pesnik s strani grobe povojne 
stvarnosti, ko »je bila vizija o 
idealnem svetu lirično hipertrofi-
rana, skoraj otroško naivna in 
bolečina po iztreznjenju je zato 
neznosna, spet hipertrollrana do 
resignacije . . . « Saj pri pesniku 
poudarja njegovo naivnost, seve-
da naivnost v njenem žlahtnem, 
etičnem pomenu. 

Od prve zbirke do druge je na-
pravil pesnik odločen korak v in-
dividualnost, še v večji lirizem. In 
ob tem 1. 1964 trdi v svoji Študiji o 
Minattijevi poeziji (Problemi) B. 
Paternu: »Po radikalnosti, s 
kakršno je zdaj podri iluzije o 
zunanji resničnosti in lastnem 
mestu v njej, se je priključil 
alienativnemu toku mlade hrike. 
ki se vidneje uveljavlja od leta 
1958 naprej.« 

In vendar je Minatti, ki je že 
hodil svoja pota v mladostnih 
pesmih, šel mimo partizanske 
angažirane poezije, celo mimo 
pesnikov štirih, ostal zvest sam 
sebi. Čeprav se mu je sproščal 
verz, razbijale kitice in ritem, je 
ostal globoko v svojem lirizmu, se 
odmikal čedalje bolj v svet narave 
in sanj, bil med pesniki vedno 
nekaj posebnega, skratka tipično 
minattijevski. Naslednje zbirke so 
le še večji korak v omenjeno smer, 
glas razočaranja nad človekom in 
vrnitev k harmoniji trav, narave. 
Ob tem mu očita v Novih obzorjih 
(1964) pesniški kolega France 
Forstnerič, češ »pesnik nas je lir-
sko ubral in nas skušal zbližati s 
stvarmi, da bi nas na neki način 
potešil z njihovo tišino in mirom, 
toda mi moramo živeti naprej in 
včasih jokati, včasih kričati in 
preklinjati« ter pravi, da seje s tem 
zaprl v lasten razvojni krog in si 
tako odrezal zadnjo možnost. 

Če se mu je ta vera v tostransko 
pravičnost podrla, so mu ostali še 
vedno isti moralni kriteriji in svoje 
želje in hotenja je naravnaval če-
dalje bolj v svet sanj in notranjosti. 
Vendar si pa s tem ni zapravil 
zadnje možnoasti. kajti globlje iz 
sebe govori, bolj govori vsem in 
kakšnemu analitičnemu kritiku je 
pravzaprav nerazumljivo, zakaj 
ima toliko odrrieva med bralci, 
čeprav se v njem neprestano pre-
pletata strah in pogum, veselje in 
žalost in prav ta človečnost v njem 
je po M. Mejaku ključ za razu-
mevanje njegove lirike, saj »je li-
rik po svoji naravi in ta mehka, 
občutljiva in čuteča narava, je 
omogočila, d a j e sleherna njegova 
pesem čista, skladna in nenavad-
no nežna lirična harmonija«. 
(Mejak). In kaj še več lahko zah-
tevamo od pesnika?! 

Stare puvednge 
iz Haloz 

Keri ne poje 9 pintov blota na 
leto, ni pravi delavec. 

Žetalanc prosi poleti: Bog daj 
ddža, da sa bi jaz naldža. 

Od lepe slečke nisi sit. 

Na drdki kruh rase. 
Zbrala Nežka Vaupotič 

SREČANJE BO LETOS BREZ DOMAČIH 
TAMBURAŠEV 

v nedeljo. 3. junija bodo Cirkovčani ponovno gostili tamburaške orkestre iz 
vse Slovenije na tradicionalnem V. srečanju, ki ga prirejajo Zveza kulturnih 
organizacij Slovenije, združenje tamburaških skupin Slovenije in prosvetno 
društvo Cirkovce. Cirkovčani so se že izkazali kot odlični organizatorji in gostitelji, 
zato ni slučaj, da so si tamburaši tudi letos zbrali ta kraj za svojo republiško 
predstavitev. 

Petega srečanja se bodo udeležili člani S K U D Središče ob Dravi, orkester 
Bisernica K U D Janko Kermelj Rateče, D P D Prevalje, slovensko prosvetno 
društvo Zarja iz Železne Kaple. PD Janez Čuk iz Vučje vasi, orkester Mandolina 
KUD Stadion iz Ljubljane. PD Oton Župančič Artiče in železniško PD France 
Prešeren iz Celja. 

Žal pa je tudi pri tem sestavku potrebno pripisati, da letos iz ptujske občine ne 
sodelujejo tamburaši, čeprav smo na nedavnem občinskem srečanju na Destrniku 
slišali, da jih kar precej dela. Tako se kot gostitelji, vsaj na tem področju, ne bomo 
mogli izkazati. mS 

M I T J A IVIERŠOL — 

14. nadaljevanje 
Takrat prirejenim moralnim normam primerno so pisali tudi o spolnosti. 
Ko so leta 1882 usmrtili atentatorja na predsednika ZDA Garfielda, je 
Pulitzerjev časopis, ki je bil zagovornik časopisne ilustracije, na prvi stra-
ni objavil dvokolonsko sliko (za tiste čase zelo nenavadno) obsojenca, 
„kot se je pojavil danes na šafotu". Časopis je močno zvišal naklado tudi 
s poročanjem o gangsterskih Jamesovih fantih (James Boys). V teh in 
podobnih zgodbah je bilo veliko pretiravanj, polresnic i.i pogrošnega 
obešenjaškega humorja. Toda takšna je bila večina tedanjih časopisov. 

Tudi v uredniških komentarjih in uvodnikih se je Pulitzer zelo 
pogosto loteval bogataških rodbin, ki so imele politični in gospodarski 
monopol v St. Louisu, takrat petem največjem mestu v ZDA. Pri tem pa 
se ni zavzemal za pravice revnega de.avskega razreda, ampak za pri-
padnike srednjega razreda in manjše poslovneže, s katerimi je bil po-
vezan. (Pulitzer s e j e šele kasneje, ko je bil v New Vorku. začel resneje 
ukvarjati s problemi revščine in delavskega razreda). Časopis Post-
Dispatch je zavoljo takšnega koncepta, ki naj bi ugajal okusu srednjega 
razreda, začel razvijati tudi športno in žensko-modno rubriko. 

NOVINARSTVO PO KAVBOJSKO 
Vse izkušnje, ki si jih je nabral v St. Louisu. je prenesel v New' York. To 

je bilo leta 1883. Takrat je bil P.ulit/er telesno popolnoma izčrpan, vid mu 
je naglo pešal, poleg tega pa so se moi^no zapletle zadeve v zvezi z 
njegovim urednikom^Cockerillom. kije u.strelil uglednega pravnika v St. 
Louisu. Tega je Post-Dispatch napadel v nekem komentarju, nato pa je 
prišlo — kot je bilo v navadi v prejšnjem stoletju — do streljanja. 

Cockerill se je na sodišču dobro branil, vendar je bilo vse to za Pulitzerja 
le preveč. Odločil s e j e za daljše počitnice v Evropi. Vendar je na poti 
skozi New York slišal, da je naprodaj newyorški časopis VVodd (Svet). 
Čeprav je dotedanji lastnik Worlda tinančnik Jay Gould postavljal za 
časopis zelo visoko ceno 346.000 dolarjev, se je Pulitzer kljub temu 
odločil in ga kupil. Začetna naklada časopisa je bila 15.000 izvodov, 
primerek pa je stal dva centa. 

Glavni konkurenti Pulitzerjevega Worlda so bih tisti čas časopis 
Herald, k i j e imel 12 do 16 strani, prodajali pa sd ga pjjtri cente, Sun na 
štirih straneh in po dva centa. Tribune in Times, ki sta imela po osem 
strani, prodajali pa s o j u po štiri cente. 

DESET PULITZER JEVIH TOČK 
Pulitzer je takoj na začetku zamenjal novinarsko osebje VVorlda in 

poklical iz St. Louisa dobra urednika, ki sta delala pri Post-Dispatchu. 
Dne 11. maja I883je izdal prvošievilkosvojegaWorlda. Glavna zgodba 
na prvi strani te številke je bilo obširno poročilo o velikem viharju v 
državi New Jersey, ki je povzročil milijonsko škodo. Na naslovnici je 
objavil tudi intervju z obsojenim morilcem, zgodbo o goljufu z Wall 
Streeta. poročilo o obešanju v Pittsburgu. zapis o nemirih na Haitiju in 
žalostno zgodbo o zlorabljeni služabnici. Pulitzer je ukazal, naj naklado 
takoj zvišajo na 20.000 izvodov. Po številu senzacij in načinu poročanja 
mu je bil tedaj tekmec edinole časopis Herald. Dan po izidu prve 
Pulitzerjeve številke NVorlda je ves New York govoril samo o tem. 

Pulitzer se je z nosom izkušenega urednika odločil za usklajeno 
mešanico dobrega novičarskega poročanja, pomešanega s senzacijami, 
poslovnimi poročili in komentarji. V nastopnem uredniškem uvodniku 
je v desetih točkah napovedal, da se bo časopis zavzemal za obdavčitev 
razkošja, dediščine, vi.sokih dohodkov, monopolov. privi'»giranih kor-
poracij. za ustanovitev davčnih tarif, reforme javne uprave, kaznovanje 
korumpiranih funkcionarjev m kupovanje volilnih glasov ter kaznova-
nje delodajalcev, ki svoj položaj zlorabljajo za vplivanje na delavce p n 
volitvah. 

>>V tem velikem in. naraščajočem mestu je zadosti prostora za 
časopis.«je Pulitzer zapisal v prvi številki svojega časopisa, »ki ni samo 
poceni, ampak iskriv, ne samo iskriv, ampak velik in ne samo velik, 
temveč resnično demokratičen in ljudski.« 

Newyorčani so seveda uživali v branju Pulitzerjevega Worlda. k i je 
na dernogoško senzacionalističen način napovedal »križarsko vojno« 
velikapitalu in razkrival krivice, k isosedogajale med priseljenci, revnimi 
in delavskimi sloji. Neenakopravne možnosti za izobraževanje, krivice 
na delovnih mestih, neenakomerne obdavčitve — vse to je bilo gradivo 
Pulitzerjevih komentarjev in poročil. Strahotna vročina poleti 1883 je 
povzročila množico smrti v siromašnih četrtih New Vorka. Že samo to 
dejstvo je bilo grozljiva novica, toda World je izbrskal še dodatne 
pt)datke. med drugim tud' to. d a j e bilo med 71*6 mrtvimi kar 392 otrok, 
.starih manj kot pet let. Puhtzerjevi reporterji so se nemudoma podali na 
kraje smrtnih primerov in ^d tam pošiljali poročila z naslovi: »Pečeni 
otročički« in »Vrste majhnih krst«. 

Pulitzerjev Worid .seje uveljavljal tudi ptililičnc«. podpiral je kan-
didate demokratske stranke in si n.ibiral politični kapital. Pulitzer je bil 
na ta način tudi izvoljen v kongres, vendar je kmalu opustil po'itično 
kariero. Nadaljevanje prihodnjič 

PULITZERJEVE NAGRADE 
Te znane novinarske nagrade se imenujejo po Josephu 

Pulitzerju (1847—1911) in jih od leta 1917 vsako leto (v maju) 
na univerzi Columbia v New Vorku podeljujejo za dosežke v no-
vinarstvu. književnosti in glasbi v ZDA. S področja novinarstva 
dajejo nagrade za splošno poročanje, dopisniško delo. dosežke v 
agencijskem poročanju (nacionalnem in mednarodnem), kra-
jevno poročanje, poročanje o domačih in mednarodnih dogod-
kih. komentiranje, za stripe, časopisno fotografijo in za izjemne 
zasluge časopisov. Višina nagrade je tisoč dolarjev (prvotno 500). 

IZ 
MUZEJSKE 
FOTOTEKE 
Pri večni izkopavanj arheologi 

najdejo več ali manj kovinskega 
gradiva kot je razno orodje, nakit, 
novci, vojaška oprema itd. Pred-
met, ki je več tisoč let ležal v zemlji 
in ga je dodobra načel zob časa. 
arheolog previdno odkoplje ter v 
tlorišu dokumentira njegovo 
ležišče, globino ter plast, v kateri 
se nahaja. Po tem ga dvigne (po 
možnosti z zemjo) in zaščiti pred z 
z zunanjimi vplivi tako. da ga 
položi v PVC-folijo. Nato kovino 
čim prej prenese v laboratorij, kjer 
bo konserviran. 

Pred pričetkom dela konserva-
tor pod povečevalnim steklom s 
sondiranjem ugotovi vrsto kovi-
ne, globino koro-^ijskega sloja ter 
kvaliteto kovinskega jedra. Po 
tem posegu se odloči za najboljšo 
metodo čiščenja in konservacije. 

Pri arheološkem materialu, kjer 
je jedro najbolj načeto, uporablja 
mehanično obliko čiščenja. Pred-
metu z destilirano vodo odstrani 
ostanke zemlje ter korozijski sloj. 
Samo čiščenje je dokaj dolgotraj-
no. saj se pod slojem velikokrat 
skrivajo razni ornamenti, razno-
barvni emajli, vložki žlahtnih ko-
vin. dragi in polgradi kamni itd. 
Patino sestavlja največkrat več 
slojev klorovih soli-kloridov, kijih 
konservator odstrani z globokim 
izpiranjem, tako da predmet iz-
menično segreva in ohlaja v 
destilirani vodi. Količino soli 
ugotavlja s solno kislino in sreb-
rovim nitratom, tako da destili-
rani vodi, v kateri je izpiral pred-
met doda solno kislino ter nekaj 
kapljic srebrovega nitrata. Če se 
tekočina obarva belo, postopek 
izpiranja ponavlja tako do go, 
dokler mu v vodi ne ostane naj-
manjša možna količina kloridov. 
Nato predmet suši približno dve 
uri v sušilnici pri 105-110° C. Stem 
je predmet dokončno očiščen in 
pripravljen za konservacijo. Ko-
vinski predmet potopimo v poso-
do z 10 % lakom (Bedakryl, Pala-
roid, itd.), to pa postavimo v va-
kuumsko komoro, iz katere potem 
črpamo zrak, pri tem pa kovinski 
predmet vsrkava lak. Po konča-
nem postopku kovino posušimo 
še na zraku pri sobni temperaturi. 

Ivan Žižek 
Bronasti kipec boginje Flore po 
konservaciji. 

Zategovanje 
in jecljanje 

»čeprav še kar redno spremljam objave v slovenščini in njeni rabi 
v tisku, nisem še naletel na primer, da bi kdo obsodil polglasniško 
zategovanje ali ^-kanje med govorjenjem. Tega zategovanj^a pa je zmeraj 
več. Kar poslušajte radio in televizijo! Zategovanja in jecljanja so se 
nalezli mnogi novinarji, politični in javni delavci s kulturnimi vred, in kar 
je še najbolj žalostno: tudi mladi. Jezikovno razsodišče naj obsodi to 
napako in da pobudo za njeno odpravljanje. 

Po mojem mnenju so za dober jezik in njegovo pravilno rabo v prvi 
vrsti in najprej odgovorni naši pedagogi, predvsem tisti za slovenski 
jezik. Veliko odgovornost nosita v tem pogledu tudi radio in televizija. Po 
moji misli ni razlogov, da ne bi spodbujali strokovnosti in zavzetosti na 
jezikovnem področju in ne bi obsojali ter preganjali mlačnosti in po-
vršnosti. Za dokaz, da skrb za naš jezik ni presahnila niti v najhujših časih 
m da se tudi v nemogočih razmerah lahko dosti naredi, prilagam 
partizanski izvleček iz slovenskega pravopisa. Odstopam vam ga za 
spodbudo pri deli v bodoče. Tovariški pozdrav, D. P. iz Nove Gorice.« 

Prav veseli smo vašega glasu, saj ste nam besedo tako rekoč sneli z 
jezika. Jecljanja in ^-kanja pri javnem govorjenju imamo res že kar 
preveč. Potrpljenja in napačnega usmiljenja do tistih, ki to počno, prav 
tako. Tisti, ki leta in leta tako govorijo (nekaj drugega je naključni 
spontani govorni nastop v radiu ali na televiziji ali kje drugje), s tem 
kažejo pravzaprav prezir do poslušalcev, saj se jim ne zdi vredno, da bi 
se zanj potrudili. 

Morebitne predloge, kritike in opozorila v zvezi s slovenščino vjavni 
rabi pošiljajte na naslov: JEZIKOVNO RAZSODIŠČE, Republiška 
konferenca SZDL Slovenije. Ljubljana. Komenskega 7. 
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Rekreacija v KS Turnišče 
Zadnje čase je veliko govora o rekreaciji, pa naj bo ta organizirana ali pa se 

občan rekreira le po lastni želji in sam. V KS Turnišče je v tem letu nastala nekakšna 
prelomnica v rekreaciji in aktivnem športu. Prav za ta premik pa je poskrbelo 
Športno dru.štvo Turnišče in OO ZSM Turnišče. Ti dve organizaciji imata željo, da 
bi k aktivnemu športu in rekreaciji pritegnili čim več krajanov omenjene KS. 
Seveda pa je do danes imela največ uspeha pri aktivnem udejsivovj^nju v tek-
movalnem športu prav Strelska družina Turnišče, kije v svoje vrste vključevala 
staro in mlado in tako uspešno prebrodila trideseta leta svojega delovanja. 

Torej kot lahko zasledimo v sredstvih javnega obveščanja, je premik glede 
rekreacije in športa v KS Turnišče res storjen. S pridobitvijo asfaltnega igrišča pri 
gradu Turni.šče seje v KS začel organizirano igrati mali nogomet. Cez zimo je bilo 
v Domu občanov organizirano igranje namiznega tenisa in šaha. Prav tako so bili 
v domu strelski treningi družine. Pa vendar ne bo ostalo le na tem, rekreacija se širi 
in tako Športno društvo in OO ZSM pripravljata številne športne prireditve 
rekreacijskega in tekmovalnega pomena. 

Kot vemo je v KS Turnišče veliko možnosti za rekreacijo. KS ima na svojem 
območju velik park. kjer so možni sprehodi in tek po poteh v parku, urejeno 
asfaltno igrišče, namenieno raznim šDortnim. panogam predvsem malemu no-
gometu in rokometu. Velik ribnik, na katerem je pravi živ žav v zimskih dneh. kjer 
mrgoli mladih drsalcev. Na pobočjih ob ribniku pa je v zimskih dneh mo?na tv^i 
smuka za naše najmlajše krajane. 

Mladi si torej želijo, da bi k rekreaciji pruegnili še ostale krajane iz KS in tako 
maksimalno izkoristili objekte ter terene, ki so primerni za rekreiranje. 

ZB 

Bojkot »olimpiade" tokrat na ptujski način 
Letošnji 25. maj — dan mladosti 

so učenci nekaterih osnovnih šol 
proslavili na svojstven, športni na-
čin. Zal pa je že v uvodu potrebno 
zapisati, da tudi tokrat šolniki niso 
bili enotni, saj so se po nekaterih 
šolah že vnaprej dogovorili, da 
bodo tako imenovano prvo pionir-
sko olimpiado v Ptuju bojkotirali. 
Rezultat tega je bil, da je prišlo na 
srečanje ob dnevu mladosti le se-
dem osnovnih šol, ostale pa so or-
ganizirale športne dneve in 
prireditve na svoj način. Ni naš na-
men razglabljati o tem — kje so 
vzroki, da ravnatelji niso našli 
enotnega jezika oziroma stališča do 
prireditve, v vsakem primeru pa so 
bili prikrajšani šolarji — saj je bilo 
na stadionu kaj videti, 
razpoloženje pa pravo športno, 
skratka prireditev, ki si jo ob takem 
prazniku lahko samo želimo. In kje 
se naj ti mladi ljudje tudi izkažejo, 
če ne na športnem področju? 

' , ,Ideja za I. pionirsko 
olimpiado seje rodila na naši šoli, 
udeležba pa ni bila pričakovana," 
pravi ravnatelj OS Olga Meglič, ki 
je bil tudi predsednik koordina-
cijskega odbora, ,,veseli pa smo, da 
smo lahko pozdravili med nami 
tudi učence pobratene šole iz Ko-
privnice. Tistih, ki so si našo 
športno manifestacijo ogledali je 

bilo okrog 1700, tekmovalcev pa 
363. Iz tega vidimo, da je bila 
vseeno velika prireditev, ki smo jo 
popestrih s lepim kuhurnim 

programom učencev iz Hajdine, 
0 § Franc Osoinik in dr. Liudevit 

Pivko. Pomembno pa je, da so se 
pionirji ob svojem prazniku srečah, 
se spoznali in sprijateljili." 

Prehodni pokal je osvojila ekipa 

OS Franc Osojnik, ki si je s svojimi 
športniki priborila prvo mesto. 

druga je bila osnovna šola Olga 
Meglič, tretja šola iz Koprivnice, 
sledijo pa Hajdina, Kidričevo, 
Cirkovce, dr. Ljudevita Pivka itd. 

Na I. pionirski olimpiadi so se 
mladi športniki iz osnovnih šol 
pomerili — najmlajši v teku na 30 
metrov, v metu žogice, teku na 60 
metrov, v teku na 100 metrov, 
200, 400 ter v štafeti 4 x 100 me-
trov. V programu pa smo imeli tudi 
tehnične discipline — suvanje kro-
gle, met žogice, skok v višino ter 
skoka v daljino. 

,,Kljub temu, da sami rezultati 
niso bili pomembni, smo dosegli 
nekatere dobre številke," pravi 
vodja tekmovanja Ljubo Gajzer. 
,,Verjetno je najboljši rezultat 
skoka v višno, ki ga je 1,80 metra 
dosegel Roman Zibrat iz OS Franc 
Osojnik, prav tako skoka v daljino 
— 5,5 metra, ki je dosegla 
tekmovalka iz OS F. Osojnik, 15 
metrov v metu krogle pri pionir-
kah, pa v teku na 4 x 100 metrov in 
drugi dobri rezultati, ki so bili v 
marsikateri disciphni celo boljši kot 
na občinskem tekmovanju 
osnovnih Sol. K temu je veliko 
pripomogel ambient v katerem je 
tekmovanje potekalo, saj je 
športnike spodbujala kar 1500 
glava množica kar je v Ptuiu prava 
redkost." mš 

Predstavniki najboljših na zmagovalnem odru. Prehodni pokal v rokah 
predstavnika ekipe OŠ Franc Osojnik, drugo mesto Olge Meglič in za tretje 
— pobratene šole Iz Koprivnice. Foto: mš 

VZGLED PODLEHNIŠKIH GASILCEV 
Ko je bilo pred več kot desetimi leti 

ustanovljeno gasilsko društvo Podlehnik, še 
daleč nihče ni pomislil, da bo zraslo v tako širo-
ki krog članov, oziroma da bodo podlehniški 
gasilci tudi tisti, ki bodo v sušnih mesecih reše-
vali krajane pred žejo in jih oskrbovali z vodo. 

Začeli so iz nič, danes imajo več manjših in 
večjih črpalk, dve terenski vozili in cisterno, 
prizidali so tudi gasilski dom, nabavili precej 
osebnih zaščitniih sredstev, zato so ob vsakem 
primeru pripravljeni priskočiti na pomoč. 

Najbolj jih muči, ker si ne morajo nabaviti 
nove cisterne, ki bi bolj ustrezala in bila pripra-
vljena samo za primer požara, sedanjo pa bi 
imeli za rezervo. 

O tem bi morali pomisliti tudi v krajevni 
skupnosti in vsi krajani, ne samo v obliki 

družbene samozaščite, ampak denarne pomoči, 
saj če pogledamo leto nazaj ni bilo ure, da ne bi 
srečali gasilcev, ko so daleč v hribe prevažali 
vodo. 

Ce pomislimo, kaj so od tega imeli ti po-
gumni fantje, ki so ure in ure držali za 
volan, ves denar za prevoz vode gre v društvo, 
od tega pa ne dobi noben član dinarja, so torej 
med tistimi, ki takorekoč delajo zastonj. S tem 
pa ni rečeno, da so s prevozom vode toliko 
pridobili, da bi nabavili novo cisterno, ampak 
so to le stroški za gorivo. Zato bi v kratkem 
morali vsi razmisliti in vsak prispevati denar s 
čemer jim bi pripomogli do nove cisterne. Tako 
jim bo delo olajšano tudi glede prevoza vode 
krajanom. Ce se bo vsak zavedal reka ,,vsi jih 

rabimo, vendar bolje, da nikoli", potem to po-
ve vse. 

Med najstarejšimi člani tega društva je tudi 
Janko GajSek starejši, ki je obenem tudi pred-
sednik štaba civilne zaščite, daleč naokrog je 
znan kot človek s humanim srcem, ne le kot do-
ber gasilec, ampak vsestransko. Več primerov je 
pokazalo, ko je kakšno hišo poškodoval požar 
ali pa je ta pogorela, je Janko prijel za kramp 
in lopato ter se udeležil dela pri gradnji ali 
obnovi hiše, prav tako nekateri njegovi ožji 
tovariši. 

Zato si takšni člani zaslužijo resnično pohva-
lo, saj so vzgled iz bolj siromašnega kraja tudi 
drugim gasilskim društvom in posameznim ga-
silcem. 

F. Drobnič 

NAČEMŠENŠKI 
PLANINI 

Obvestilo v okencu Planinskega 
društva Ptuj, je za mesec maj 
mamljivo "obetalo izlet na 
CemSeniško planino. Skupini 
starejših planink in planincev se je 
na tem izletu pridružilo še nekaj 
mlajših planink in tudi najmlajših 
ni manjkalo. V sončnem jutru, ob 
čebljanju v avtobusu, je hitro 
minila vožnja do vasice Sentgotard 
nad Trojanami, od koder je vodila 
pot po ovinkasti cesti do Doma 
NOB na Prvinah, kjer so se 
izletniki razdvojili. 

Mlajša skupina je pod vodstvom 
Franca Kodela odšla do planinske-
ga Doma dr. Franca Goloba na 
vrhu Cemšeniške planine. Po 
krajšem odmoru je skupino čakala 
dve in pol urna hoja po strminah 
gor in dol na Vrhe ter naprej do 
Doma pod Javorjem. Pot je bila 
zahtevna, vendar prijetno vreme in 
lepi razgledi od zasneženih 
Kamniških planin, Raduhe, tja do 

Zasavja, so nekoliko blažili napo-
re. 

Starejša skupina je še nekaj časa 
uživala tišino in čudovito čisti zrak 
na sončni gozdni jasi pred Domom 
NOB. Žal je moral slediti povra-
tek, ki je pod vodstvom Lipeja 
Izlakarja — vodnika skupine ,,ne 
več rosno mladih planink" — 
potekal nazaj' proti Trojanam ter 
z avtobusom skozi Izlake, Zagorje, 
Trbovlje, do Doma pod Javorjem, 
kamor je zatem prišla Se prva 
skupina. 

Prilegla sta se odpočitek in 
krajši sprehodi med narcisami, 
spominčicami, modricami ter dru-
gim cvetjem okoli Doma, a kaj, ko 
je bilo treba tudi to zapustiti. 

Ponovno je prevzel vodstvo sta-
len vodnik, ki je določil povratek 
po gozdni cesti pod Partizanskim 
vrhom, proti Mrzlici, navzdol 
skozi Prebold, Celje, do naslednje 
točke: Celjska koča pod Tolstim 

vrhom. Od tu čez čas skok do 
Svetine in nazaj domov na Ptuj. 

Izlet, ki ga je izbral tov. Izlakar, 
je lepo uspel, saj je potekal skozi 
zanimive in čudovite predele. Vse-
kakor je k temu znatno pripomo-
gel vljuden in prijazen voznik 

Marjan Pšajd, ki je varno vodil 
avtobus po strmih, ovinkastih ce-
stah. Svoj delež je doprineslo Se 
pomladansko sončno vreme. Na-
slednji izlet bo 17. junija na 
Gorjance. 

Rudi Rakuša 

Dom pod Javorjem Foto: TIlika RakuSa 

Šport ima svoja, zdrava pravila 
Maj je mesec mladosti, mla-

dostne razigranosti, pa tudi sta-
rejši mladinci in občani, ki se še 
počutijo mlade, se v majskih dneh 
posvečajo športu in rekreaciji. 
Kjerkoli so igrišča, pa naj bodo 
reprezentativna ali obeležena 
travišča z goli, drugje zopet raz-
deljena na dve polovici z mrežo za 
odbojko, povsod veje zdrav duh 
mladega človeka, občana željnega 
svežine in predvsem zdravja. Se 
posebno ker je za mnoge sedaj že 
minilo obdobje zimskega in 
zgodnjega pomladnega lenarje-
nja. so športni objekti zaživeli, 
mladostna razigranost se prenaša 
v koristnost, lahko bi kar rekli, v 
iskanju in uresničevanju znanega 
pregovora »zdrav duh v zdravem 
telesu«. 

V Slovenski Bistrici. Poljčanah, 
Oplotnici, na Praaerskem. v 
Makolah pa tudi v pohor^^^-h 
naseljih Tinje in Šmartno je v teh 
dneh. seveda če je vreme ugodno 
na igriščih polno mladih. Manj-
kajo le tisti, katerim so šolske ure 
že štete, ocene pa ne zaključene ah 
vsaj ne '»skrojene« po njihovih 
željah. Kar nemalokrat pa se ta 
načela obrnejo v smer. proti kateri 

se moramo vsi, tako športniki kot 
tudi tisti, ki jim je zdrav človek cilj 
prihodnosti, z vsemi silami boriti. 

Vse prevečkrat lahko vidimo 
mladega človeka, seveda niso 
izključeni tudi nekoUko manj 
mladi rekreativci, kako iz špor-
tnega igrišča zavijejo v gostišče, 
kjer pa se ne zadovoljujejo samo z 
brezalkoholnimi pijačami. Ne-

malokrat priroma na mizo tudi 
alkohol, v tej ali drugi podobi in z 
različnimi etiketami, na katerih 
piše 12 ali tudi več odstotkov al-
kohola. Ob takšnih tekočinah pa 
kaj kmalu zapravijo vse, v špor-
tnih aktivnostih pridobljene 
prednosti, predvsem zdravega 
človeka. Vse prevečkrat se tako 
zaključijo razna sindikalna tek-

movanja ali kar konkretna tek-
movanja delavcev med tozdi, za 
»kišto pirva« ah »špricarje« z 
majhno mero vode. 

Zmage, osvojeni pokali in pri-
znanja ob takšnih zaključkih kaj 
kmalu izgubijo svoj lesk in tudi 
vrednost. Res je skoraj nepogreš-
ljivo spoznanje, da je zmago po-
trebno tudi »zaliti«, toda če so v 
športu amaterja določene mere 
sposobnosti, bi jih morali poznati 
tudi pri mizi in tako ne bi prišlo do 
nezaželjenega »druženja« osvo-
jenega pokala v športnih (di-
sciplinah in pepelnika, sov..vz-
nika zdravega življenja, steklenic, 
predvsem z napisi o vsebini alko-
hola in s trudom osvojenega po-
kala, ki v to okolje prav gotovo ne 
sodi. 

Prav gotovo se bo potrebno 
odločiti za eno. Zdrav in preuda-
ren človek bo rekel za šport, pa 
čeprav ne bo vedno kronan s pri-
znanjem ali pokalom. Bo pa toliko 
|K)membnej.ša pridobitev, to pa je 
zdravje, življenjska moč. s tem pa 
tudi sreča. 

Besedilo in posnetek: Viktor 
Horvat Pokal v »slabi« družbi na mizi gostinskega lokala 
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gtran ^Gremo na delo" pripravlja In ureja Center za obveščanje in propagando 
pri predsedstvu OK ZSMS Ptuj, vodja Irena Hunjet, člani Valja Aleksič, Branko 
^ a n i č . Robert Kodrič, Anita Peklar, Franc Planinšek, Franc Prelog, Srečko 
^ v n i k , Sergeja Sorli in Zalika Vogrinec. 

PERO UREDNICE 
Zdravo! 

Mesec mladosti je takorekoč 
za nami. Ob številnih prireditvah, 
ki so se zvrstile v tem mesecu, je bil 
nedvomno osrednji dogodek v 
ponedeljek, 14. maja, ko smo na 
naši občini pozdravili zvezno 
štafeto mladosti, k i j e pri nas tudi 
prenočila, naslednjega dne pa 
nadaljevala svojo tisoče kilome-
trov dolgo pot po Jugoslaviji in na 
dan mladosti, 25. maja, prispela 
na stadion jugoslovanske ljudske 
armade v Beogradu je bila 
osrednja prireditev jugoslovanske 
mladine ob njenem prazniku. 

Le deset dni nas še loči od 
otvoritve zveznih mladinskih de-
lovnih akcij, ko bomo brigadirje 
pozdravili tudi v Dornavi pri 
Ptuju, k je r je naselje zvezne MDA 
SLOVENSKE GORICE. 

Sicer pa .ste šolarji v teh dneh 
še zatDpljeni v knjige, saj je konec 
šolskega leta zelo blizu. Vi in pa 
vsi ostali, ki ste že izven šolskih 
klopi, gotovo tudi že razmišljat' ' 
kako boste preživeli počitnice 
oziroma dopust. Na j vas ponovno 
spomnim, d a j e udeležba na M DA 
eno izmed nepozabnih doživetij! 

Irena Hunjet 

Dan mladosti 
»Čeprav je ta dan obeležen kot 

moj rojstni dan, mislim, da bi mu 
bilo treba dati drugačno ime: d a a 
naše mladosti, dan športa, dan 
mladega rodu in njegovega na-
daljnjega duhovnega in tejesnega 
razvoja . . . ,<< je dejal tovariš Tito 
leta 1956 na veliki svečanosti na 
stadionu J L A, ko se je zahvahl za 
čestitke. 

Že naslednje leto smo 25. maj 
slavili kot dan mladosti, kot 
predstavitev vseh aktivnosti naše 
mladine 

Pripravila: Irena Hunjet 

prva štafeta 
Zamisel o prvi štafeti mladosti s e j e spontano rodila med mladimi 

ICragujevčani, čeprav ta tedaj še ni imela takega imena. Tovarišu Titu so 
(joteli na nenavaden način ^s t i t a t i za rojstni dan. Profesor telovadbe 
Josip Prohaska je predlagal, na j organizirajo štafetni tek in Titu osebno 
odnesejo čestitke ter ga pozdravijo za rojstni dan. Predlog je potrdil 
(•entralni odbor naše mladinske oreanizacii«^. 

Tisto leto so tekli mladi Kragujevčani. Resnično so tekli, ker ni bilo 
prevoza, saj so bili tovornjaki često pokvarjeni, ceste pa uničene. Kra-
gujevčani so Titu namesto štafetne palice poslali okrog 15.000 čestidc s 
podpisi mladih Šumadincev. Uvezli so jih v platno in jih kot »modro 
knjigo« prinesli v Beograd, k j e r j e bila na velikem mitirigu proslavljena 
53. obletnica rojstva maršala. Za štafeto s e j e hitro razvedelo. Takratni 
[jroniki so zapisali, d a j e leto dni kasneje 12.500 nogilcev štafete preteklo 
okrog 9000 kilometrov. Titu so v Zagrebu za njegov 54. rojstni dan 
predali šest štafetnih palic naših ljudskih republik — rodila se je štafeta 
Iniadosti. 

Pripravila: I. Hunjet 

Mirovni tabor v Ajdovščini 
č lan i kluba OZN pri O O ZSMS KS Ajdovščina so 27., 28. in 29. 

aprila organizirali mirovni tabor v Grajskem vrtu v Ajdovščini. Tabor je 
namenjen vsem, ki jih zanima mirovna problematika. V taboru se je 
zbralo okrog 150 mladincev in tudi starejših iz vse Slovenije. S taljprom 
želijo zbližati mladino Slovenije, soočiti n a j t r š i možni krog mladine z 
nevarnostjo svetovnega spopada, širiti kulturo javnega nastopanja, 
manifestiranja, opozoriti h a vlogo ZSMS kot neposredno fronto mladih, 
na naš koncept SLO ter na demokratični pluralizem samoupravnih 
interesov v miroMnem gibanju. 

Delo je potekalo v okviru predavanj, diskusij in dela v mirovnih 
• delavnicah, kjer s e j e risalo po asfaltu in pisah transparenti. Zvečer sta 
bila koncerta Janija Kovačiča in koncert protivojne pesmi. 

Anita Peklar 

iTekmovanje klubov OZN 
j O tekmovanja klubov OZN na srednjih in osnovnih šolah sem že pi-
' sala, vendar sem vam takrat opisala «amo občinsko in regijsko tekmova-
I nje. Kot že veste, sta na občinskem tekmovanju zmagali ekipa OS Franc 

Osojnik pod vodstvom Fanike Hočurščak in ekipa srednje družboslovne 
iok, ki ji je pripravljal Vlado Horvat. Udeležili sta se regijskega tekmo-
vanja v Radencih, kjer so se z ostalimi ekipami pomerili tudi pisno (ne sa-
mo ustno) in osvojili prvi mesti. Zmagovalni ekipi nista dobili nagrad za 
zasluženi prvi mesti, saj so organizatorji nanje pozabili. Polfinalno tek-
movanje je potekalo v Slovenj Gradcu. Ekipa osnovne šole je zopet osvo-
jila 1. mesto, srednješolci pa so bili malo slabši in osvojili 2. mesto ter se 
prav tako uvrstili na finalno tekmovanje. 

Finalno tekmovanje je potekalo 21. marca v Ljubljani. Organizatorji 
so izbrali zelo neprimeren čas, saj se je tekmovanje začelo komaj ob 15.30' 
ari. Najprej so na vprašanja odgovarjali člani ekip o^ovn ih šol, nato pa 
Se člani ekip srednjih šol. Oboji so zasedli odlično 3. mesto. Pot tekmo-
vanju je bila proslava ob tednu mladinske solidarnosti. . . . 

Ves čas vam pišem o tekmovanju, vendar vam še nisem uspela napi-
sati za kakšno tekmovanje gre. Torej ekipe so tekmovale v treh temah: 
Neuvrščeni in neuvrščenost, Temeljni podatki o združenih narodih, Koro-
ški Slovenci. Sprašujete kaj so dobili tekmovalci. Dobre volje vam po-
vem, da jim je republiški center klubov OZN odstopil nekaj knjig iz svoje 
prebogate knjižnice. * 

Anita Peklar 

Ob dnevu mladosti 
Veliko praznikov mladosti smo slavili in vsa naša mladost se je osre-

dotočila ob tovarišu TITU, saj so se tisti dan vse poti mladih združile v 
Beogradu, kjer smo pionirji in mladina Titove Jugoslavije na stadionu 
JLA izpovedali vse, kar smo najlepšega in najglobljega mislili o njem in 
najtoplejšega čutili zanj. 

Danes ga ni več med nami in ta resnica je težka in grenka.. Toda iz 
tiolečine raste ponos, da smo lahko doživeli Titov čas, v nas se vedno bolj 
fszrašča spoznanje, da naš TITO živi in bo živel v nas in z nami. Njegovo 
cročilo, ki ga je stkal včeraj, prehaja v danes in jutri. Njegovega boja za 
pravico in resnico ni sprejela zemlja vase, kajti dejanja in misli so mo-
i^ejša od smrti in živijo nad njo. 

Josipa Broza ni več, toda Tito ne bo nikoli umrl. Kajti Tito ni samo 
Sovek. Tito je tudi ideja, svoboda, poštenost, moč, zaupanje, junaštvo. 
Prihodnost in večnost. 

Tito je vse, kar je vredno in bo vredno. 
Tito si ti, ker nadaljuješ njegovo misel in njegovo delo, ker nosiš 

«afeto življenja, pionir te države, otrok tega človeštva, svetloba vsega ti-
% a , zaradi česar je v vesolju naš planet modra in plemenita zvezda. 

Tvoja pest ima milijon prstov. Tvoje srce bije z milijoni poštenih 
"Marcev. 

Ti si prihodnost zgodovine. 
Ti si pot, označena s TITOVIMI smerokazi. 
Ti si pionir in mladinec. To pomeni, da je vse, kar imenujemo z veli-

kim imenom TITO — tvoje ime. 
Nosi ga častno! 
Za zmeraj! . Mira Kostanjevec 

Najdaljša noč—štafetna noč 
Za mnoge mladince, tabornike, planince, 

pionirje . . . , je bila najdaljša noč s 14. na 15. 
maj 1984, ko je zvezna štafeta mladosti pre-
nočila v ptujski MLADIKI . 

Pričelo s e j e že 14. maja 1984 ob 15. uri, 
trajalo pa vse do 8. ure zjutraj naslednjega dne. 
V teh 17-ih urah se j e v Ptuju zgodilo marsikaj 
lepega, prijetnega in častnega. Popoldne nas je 
prestrašila ploha, vendar ni mogla ugnati 
mladih src, ki so z veseljem čakala zvezno šta-
feto, k i je na stadion prispela okrog 21. ure. Vsi 
smo jo prisrčno sprejeli, po proslavi pa prenesli 
v Mladiko. Cez noč je bilo v Mladiki zelo 
svečano, saj je ob štafeti bila vso noč častna 
straža, na kateri se je skozi noč zvrstilo okrog 
250 mladih, vsaj desetkrat toliko pa si jo je 
prišlo ogledat. O b njej je bilo res lepo in častno. 

Pozno v noč so nam delah družbo nastopa-

joči ansambli KOMET. ATLANTIDA, POL-
JUB in VOJAŠKI ANSAMBEL, ki so skrbeli 
za vzdušje. Najbol j požrtvovalni so bili tabor-
niki, ki so že ob 21. uri prižgali kres, ob katerem 
smo se greli vso noč, ugasnil pa je šele naslednje 
jutro. Taborniki, brigadirji, mladinci iz Ga-
bernika, vojaki iz ptujske kasarne pa so bili z 
nami vso noč. 

Čeprav nam je bila to najdaljša noč, pa nam 
je bila tudi najlepša, najbolj častna in nam bo 
ostala v globokem spominu. Ko se je začelo 
daniti, smo se pričeli od štafete poslavljati. O b 
pol sedmih pa je član Planinskega društva 
ponesel proti Ormoški cestiin potem seje začel 
za štafeto nov potovalni dan in že ob pol osmih 
smo jo na forminskem mostu predali mladim 
ormoške občine, ki so jo že nestrpno čakali, saj 
je bila z njimi le nekaj ur. Ivan Rojs 

Častna straža pri zvezni štafeti mladosti v 
dvorani Mladika v Ptuju. Foto: Franc Prelog 

Štafeta mladosti v Muretincih 
štafeta mladosti, simbol brat-

stva in enotnosti naših narodov in 
narodnosti, z obljubami mlade 
generacije, da bo vztrajala na poti 
samoupravljanja, socializma, 
enakosti, na poti miru in tovariš-
tva, na poti bratstva in medse-
bojnega sodelovanja, na f)oti, ki j o 
je začrtal tovariš Tito, je naredila 
dolgo pot. Po vsej Jugoslaviji po-
tuje in nas zbližuje. Po moiju, re-
kah, prek gorskih vrhov in pre-
lazov, po poteh, ki so jih gradile 
roke mladih. Tisoče rok jo nosi, 
stotisoče oči jo spremlja, na mili-

jone misli se za hip ustavi, ko 
zaplapolajo zastave, ̂ adoni psem 
in jo pozdravimo med nami. Iz 
kraja v kraj gre simbol bratstva in 
enotnosti s pozdravi in obljubami 
mlade generacije; tiste, ki ni oku-
sila težkih vojnih dni. Za marsi-
koga je taka generacija drugačna, 
pa vendar enaka kot generacija 
pred njo. Naša, jugoslovanska, 
T i t o v a . . . 

Del svoje poti je štafeta mla-
dosti potovala tudi skozi vas Mu-
retinci. Mladinci in mladinke ter 

vaščani smo ji pripravili topel 
sprejem. Štafetna palica je šla iz 
rok v roke mladincev, predstav-
nikov aktiva kmečkih žena, pio-
nirk, gasilcev, delavcev in kmetov. 
Nositi štafeto mladosti je ponos in 
čast vsakega državljana. Izobeše-
ne zastave na drogovih, transpa-
renti in z njimi Titovih misli in 
velika množica ljudi, ki se je zb-
rala pred domom upokojencev so 
samo dokaz več, d a bodo mladi 
vztrajali na tej {X)ti, pa čeprav bo 
še tako težka in trnova, z veseljem 
in srečo v očeh, ponovno v srcih, 

ker smo mladi v Titovi Jugosla-
viji. Po končani slovesnosti so 
člani aktiva kmečkih žena pri-
pravili kratek kulturni program in 
vse nastopajoče pogostili. 

Na tisoče in tisoče mladih ljudi 
je na ta način, ko je pozdravilo 
štafeto mladosti, potrdilo pripad-
nost samoupravni socialistični 
Jugoslaviji. 

Transparent z napisom: »Sreč-
no pot Titovi štafeti« pove vse. 

Za MA Muretinci 
Janez Rožmarin 

V pripravah na sprejem zvezne štafete 
mladosti v naši občini je bilo vključenih 
veliko mladih in tudi starejših občanov 

To je prav eotovo nesnorna ugotovitev Mladi 
so se vključili v številne dejavnosti že veliko prej 
pred prihodom statete mladosti. l ako so bila odig-
rana športna srečanja mladih v košarki, rokometu, 
odbojki, nogometu, namiznem tenisu, streljanju z 
zračno puško in šanu, v krajih, skozi katere je po-
tovala štafeta mladosti, je bilo potrebno organizirati 
sprejemne svečanosti, veliko priprav pa j e teriala 
tudi osrednja prireditev v Ptuju, kjer je štafeta 
mladosti prenočila. Zato je prav, da vam predstavim 
vse, ki so s svojim prostovoljnim delom prispevali k 
uspešnosti navedenih prireditev. N a osrednji slo-
vesnosti v Ptuju so se v kulturnem sporedu pred-
stavili mladi sledečih društev, organizacij ter sol: 

— Osnovna šola Leskovec s šaljivim prizor-
čkom »Pavliha in kurirček« 

— Osnovna šola »Tone Znidarič« Ptuj s pev-
skim zborom 

— Prosvetno društvo Podlehnik s pevskim 
zt)orom 

— Prosvetno društvo Cirkovce s folklorno 
skupino 

— Prosvetno društvo »Dr. France Prešeren« 
Videm pri Ptuju s tamburaškim orkestrom 

— DelavsKo prosvetno društvo »Svoboda« Ptuj 
s folklorno skupino, gledališko skupino in tambu-
raškim orkestrom 

— OO ZSMS krajevne skupnosti »Ivan Spo-
lenak« z ansamblom »Komet« 

— O O ZSMS Cirkovce z ansamblom »Poljub« 
— OO ZSMS osnovne šole »Bratov Štrafela« 

Markovci z ansamblom »Atlantida« 
— in O O ZSMS vojašnice »Dušan sveder« 

Ptuj s svojim zabavnim ansamblom. 
Celotno ozvočenje na prireditvi je organiziral 

ansambel »Komet«. 
Že v popoldanskem času so predstavili svojo 

dejavnost mladi Zveze tabornikov občine Ptuj, ki so 
v ozadju športne dvorane »Mladike« postavili svoj 
tabor in zvečer zakurili še taborni ogem. Sodelovati 
so tudi mladi ptujskega planinskega društva, ki so 
prav tako postavili svoj tabor in zvečer projecirali še 
motive s Haloške planinske poti. Občinska zveza 
gasilcev je izvedla gasilsko vajo. Občinska strelska 
zveza je.uspešnD organizirala streljanje z zračno 
puško, člani Aerokluba pa so nas r^veseliU z 
nadieti letal m s skoki padalcev. Zelo aktivno so se v 

program vključili tudi radioamateij i ptujskega in 
okoliških raaioklubov, ki so oba dneva, ko je štafeta 
mladosti potovala po naši občini, vzdrževan zveze in 
soroti obveščali občane o nieni noti V nraani-jar-iii 
Kluba mladih iz Ptuja so se v ponedeljkovem 
popoldnevu v osnovni šoli »Tone ZTnidarič« mladi 
pomerili v šahu. Dotekala na so tudi finalna srečania 
v ostalih športih. Pohvaliti moramo vsekakor tudi 
leniški klub Ptuj, k i j e uspešno organiziral celotno 
tekmovanje v namiznem tenisu in vojake ptujske 
vojašnice za uspešno izvedbo celotnega tekmovanja 
v odbojki. Tekmovanje v košarki, rokometu in no-
gometu pa so organizirali posamezniki — aktivni 
mladi iz osnovnih organizacij ZSMS. Prav je, da 
omenimo tudi delovne organizacije in druge 
ustanove, ki so pomagale pri prireditvah. To so bui: 

— DES Ptuj (mladina-organizacija osvetlitve 
prostorov) 

— Gozdno gospodarstvo, T O Z D Gozdarstvo 
Ptuj (les za taborni ogenj) 

— MIP Ptuj, T O Z D Maloprodaja (aranžira-
nie) 

— Labod, T O Z D Delta Ptuj (platno za sceno) 
— Gradiš, T O Z D Gradnje Ptuj (oder za sceno j 
— Zveza kulturnih organizacij občine Ptuj 

(oder) 
— Zveza telesnokulturnih organizacij občine 

Ptuj (dvorana »Mladika« in igrišča) 
— Vojašnica »Dušana Kvedra« Ptuj (igrišča in 

%estranska delovna pomoč pri organizaciji) 
— Osnovna šola »Tone Znidarič« Ptuj (šolski 

prostori, igrišča in vsestranska pomoč pri delu) 
— SSC Ptuj (učenci — vsestranska delovna 

IX)moč pri organizaciji) 
— Nekateri brigadirji ptujskih MDB (vse-

stranska delovna pomoč pri organizaciji) 
»TIGA »Boris Kidrič« Kidričevo (mladina-iz-

oeiava znaKa ẑ î iMb za scenoj. 
Poudariti moramo, da je bil prispevek vseh 

omei^enih šo l društev, zvez, delovnih organizacij, 
OO ZSMS, ustanov ter posameznikov prostovoljen 
in neprecenljive vrednosti v celotni organizaciji 
prireditev. 

Zato se vsem, v imenu mladine naše občine, za 
vsestransko pomoč zares isreno zahvahujem. 

Diana Bohak 

Razstava likovnih del v Srednješolskem centru 
Mladinsko l ikovno razstavišče nam je v mesecu maju 

Predstavilo l ikovno ustvarjanje učenca Branka Cestnika. 
I^siaviščni prostor v levem delu avle srednješolskega centra 
'^namreč namenjen razstavljanju umetniških del učencev ali 
•^tvarjalcev SSC. 

M a j s k a razstava likovnih del Cestnika .se zdi še posebno 
^limiva in izvirna. Akademski slikar tovariš Albin Lugarič 
^ na otvoritvi 'obširno spregovoril o vsebini Gestnikovega 
^^varjanja. Povzetek njegovih besed: , ,V vseh časih je 
•.Umetnost nakazovala in posegala y družbena dogajanja, ter 
^ prikazovala v negativnem ali pozitivnem smislu. Prav za 
^kSno vsebino se je od loS l Cestnik v svojih risbah. Oblikov-
^ so seveda njegova dela študijsko nedodelana, neizbru-

izrazno pa zelo močna in privlačna, saj nam prika-
^Jsjo ak-sistenčne stisko današnjega človeka. Temačno 
^"loikli barvni toni na Crstnikovih risbah niso spodbudni. 

te barve so .težke in grozeče, saj zrcalijo vsa stranpota 
današnje potrošniške družbe, V svoiih risbah je zabeležil 
parodijo in nesmisel oboroževanja in v karikirni risbi smeši 
militarizem. Likovna ustvai jalnost zahteva nenehno vztrajno 
in trdo delo, ki sili ustvarjalca k obvladanju zakonitosti 
l ikovnega iziažanja v risbi, barvi in kompoziciji . P o svoji 
zagnanosti in pridnosti je Branko na pravi pot i ." 
- Povprašali smo tudi Branka p njegovem delu. Pogovor z 

njim je potekal v razstaviščnem prostoru med njegovimi deli, 
ki so si jih učenci z zanimanjem ogledali. 

..BranTco je to tvoja prva razstava?" 
, ,Da, to je moja prva „resna" razstava." 
,.Kakšni so tvoji občutki in kako se ti zdi sprejetp tvoje 

delo?" 
. .Počutim se čisto v redu. Opažam, da so slike, ki se mi ne 

zde najboljše, ljudem najbolj všeč!" 

,,V kakšnem obdobju so nastale slike z razstave?" 
, ,To je obdobje preteklega leta." 
, , 0 d kod črpaš snov?" 
, ,To so lahko majhne vsakdanje stvari, ki jih srečujem na 

svoji poti. Lahko so pereči problemi v svetu ali občutki , , 
porajajoči se v naravi." 
. , .Kaj želiš izraziti s svojimi s l ikami?" 

. .S slikami izražam estetske vrednote. Se rajši pa želim 
doseči globlji učinek — občutek groze, stresa, ki porodi željo 
po spreminjanju." 

, ,Se nameravaš v bodoCe resneje ukvarjati s s l ikarstvom?" 
. .Ne . Zdi se mi. da je to predvsem mladostniški v/gib. 

Slikal bom še naprej, če bom tako čutil, poklicno pa ne 
nameravam ukvarjati s tem." 

Tol iko z naše strani, svoje mnenje pa si lahko ustvarac 
sami z ogledom razstave. Sergeja ^orli 

Z D R A V O , 
ZDRAVO. 
Z D R A V O . 
ZDRAVO. 

Da bomo mladi ptujske občine 
letošnje brigadirsko poletje vih-
teli krampe in lopate na dveh 
mladinskih delovnih akcijah 
(TREBČE - SLOVENIJA, 
SUTJESKA - BOSNA IN 
HERCEGOVINA), prav gotovo 
že veste. Mnogi ste se že prijavili 
za udeležbo na eni izmed akcij in 
ti ste se že udeležili prvih zborov 
brigadirjev. Ker pa je med vami 
prav gotovo še kdo, ki se še ni 
|M-ijavil, a bi vseeno rad na akcijo, 
vam svetujem, da čimprej stopite 
na OK Z S M S Ptuj, Trg M D B 1, 
2. nadstropje, soba 20 in dvignete 
prijavnico ter jo čimprej izpolnite 
in oddate. 
Srkamo se na akciji! 

Opravičilo 
in dopolnilo 

v aprilski številki glasila je 
prišlo do dveh napak, zaradi ka-
terih se opravičujemo prizadetim 
(OO ZSMS T G A - T O Z D Pro-
met in mladinskemu aktivu 
Skorba) — v članku biti delegat ne 
pomeni biti »Funkcionar na pa-
piiju« smo pri naštevanju O O 
ZSMS, ki imajo delegate v svetu 
za vzgojo in izobraževanje, iz-
pustih OO ZSMS TGA — T O Z D 
promet, v članku Vrnjenih le 14 
(?!) izpolnjenih vprašalnikov pa je 
pod zaporedno številko štirinajst 
bil izpuščen mladinski aktiv 
Skorba. ^ Se opravičujemo! Na j 
dodamo, da smo dobili vrnjene 
izpolnjene vprašalnike še iz na-
slednjih sredin: 

1. O O ZSMS Tone Žnidarič 
2. OO ZSMS Trnovska vas 
3. OO ZSMS TGA - T O Z D 

Promet 
4. OO ZSMS Elektro Ptuj 
5. MA Markovci 
6. MA Formin 
7. MA Majski vrh 
Število vrnjenih vprašalnikov 

se je torej povzpelo na enain-
dvajset. kar pa je še zmeraj le slaba 
desetina. Kljub temu. da je rok za 
vrnitev že dolgo nriimo, vaše 
iKlgovore še pričakujemo! 

Irena Hunjet 
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Občinsko tekmovanje 
vesele šole 

12. maja je bilo občinsko tekmovanje v znanju i? Veself šole 
Pionirskega lista. Letos je prevzela organizacijo tekmovanja osnovna 
šola Olga Meglič. Tekmovalo je okrog 300 Veselošolcev iz 17 šol. Prvaki 
posameznih razredov se bodo udeležili republiškega tekmovanja, ki bo 
3. junija v Ljubljani. Prvega mesta je ve.sel vsak posameznik, sošolci pa 
tudi mentorji, saj je z uspehom najbolje poplačan celoletni trud. Za 
učenca pa je udeležba na republiškem prvenstvu pravo doživetje. 

Prav zaradi tega smo bili mentorji veseli sporočila, da lanko po-
šljemo na republiško tekmovanje več učencev, če tudi po dodatnem 
tekmovanju ne bomo dobili prvaka. 

Letošnji prvaki so: tretješolka Klavdija Podhostnik iz OŠ Olga 
Meglič, četrtošolka Melita Bagarič iz OŠ Dr. 1-ranja Žgeča Domava, 
petošolka Valentina Vidovič iz OŠ Tone Žnidarič, šestošolka Zdenka 
Habljanič iz OŠ Tone Žnidarič, sedmošolec Franek Levstik iz OŠ Videm 
ter osmošolci Valerija Šprah, Natalija Ivanuša iz OŠ Olga Meglič in 
Rado Vuk iz OŠ Cirkovce. 

Že dalj časa smo razmišljah, kako bi nagradili tekmovalce, saj 
dobijo diplome le prvaki. Letos sme zaprosili za pomoč DPM Ptuj in 
Kreditno banko Maribor PE Ptuj. DPM je prispevalo knjižne nagrade za 
prve tri tekmovalce. 

Kreditna banka pa darilca za vsakega. 
Žal se predstavnika nista mogla udeležiti tekmovanja. Veseli obrazi 

tekmovalcev in mentorjev so bili najlepša zahvala. 
V imenu mentorjev 

Lojzka Rozman 

Pionirji smo dobili 
nov čebelnjak 

v KS Majšerk smo 9. maja praznovali 7. krajevni praznik. V 
praznovanje smo se vključili tudi učenci in delavci naše šole. Slavnostne 
seje skupščine krajevne skupnosti smo se udeležili tudi pionirji. Slišali 
smo, kakšen napreSek je bil dosežen v našem kraju. 

Po svečani seji je bila otvoritev novega čebelnjaka. Pripeljali so ga 
že dan prej in ga postavili v šolskem parku, kjer je že star čebeljank. V 
njem imamo že dva panja čebel. Vtem šolskem letuje začel aktivno delati 
čebelarski krožek. Mentorja mladim čebelatjem sta tovariša Vedlin in 
Peršuh. Starejši čebelarji so ugotovili, da potrebujemo pionirji nov 
čebelnjak. Tako bi lahko pritegnili več mladih čebelarjev. Delovna 
organizacija Medex iz Ljubljane je prispevala denar za nov čebelnjak. 
Ob otvoritvi čebelnjaka sta tovariš ravnatelj in direktor Medexa izrazila 
željo, da bi nas bilo še več prizadevnih mladih čebelarjev. 

Janez Vedlin, predsednik čebelarskega krožka, je sprejel ključ in 
obljubil, da bomo dobro skrbeli za čebele. Zelo si želimo, da bi bili v 
novem čebelnjaku kmalu polni vsi panji, saj j e čebelje paše okrog naše 
šole dovolj, z medom pa se tudi radi posladkamo. 

Novinarski krožek, OŠ Majšerk 

OdloČila sem se 
postati... 

Obiskujem osmi razred osnovno šole. Kot večina osmošolcev sem se 
tudi jaz vpisala v srednjo šolo. Želela bi obiskovati družboslovno šolo v 
P.uju. Po mnenju tovarišice, ki vodi usmerjeno izobraževanje na šoli, je 
ta šola primerna zame. Tudi na zavodu za zaposlovanje so se strinjali z 
mojim predlogom, vendar so me poslali na pregled zaradi oči. Zdravnik 
je povedal, da oči niso ovira pri mojem šolanju. Tako sem se vpisala v 
družboslovno šolo. Za to šolo sem se odločila predvsem zato, ker po 
končanem šolanju, če mi šola ne bo delala težav, lahko nadaljujem študij. 
Odločila pa sem se tudi zato, ker po štiriletnem šolanju, če ne grem 
študirat naprej, lahko delujem na področju knjižničarstva, dokumen-
taristke, arhivistike in tajništva.. Predvsem bi želela poklic, kjer bi bila v 
stiku z ljudmi. Ta poklic bi moral biti razgiban in ne bi smel biti zmeraj 
enak. Dva izmed poklicev, ki me veselita, sta novinarstvo in delo na 
carini. Želela bi tudi poklic, kjer bi lahko veliko potovala in spoznala 
dežele. Tak je poklic turističnega vodiča. Mogoče je slabo, da nimam 
nobenega cilja, vendar menim, d a j e potrebno prej končati srednjo šolo 
in si ne postavljati velikih ciljev, k i j ih ne bi mogla doseči. Zato se bom 
najprej potrudila v srednji šoH in spoznala, za kateri poklic sem spo-
sobna. Nataša Zagoranski, 8. r., OŠ Leskovec 

Priznanja za urejeno okolje 
Pod tem naslovom sem v 19. številki Tednika z dne 17. maja prečital, daje 

Turistično društvo Ptuj podelilo 28 priznanj za urejeno okolje. PoleK tega je 
priznanja prejelo tudi 21 posameznikov, vendar med njimi ni priimka Began, 
Potrčeva c. 29. Tudi ta hiša ima lepo ograjen cvetlični vrt, kije vsaj tako urejen m 
mogoče celo lepše kot marsikateri od 21 priznanih. 

Ker stanujem v bližini in vsak dan pešačim mimo te hiše in vrta, kije čez celo 
leto v cvetju, saj komaj odcveti žafran (krokosi) so že na vrsti tulipani, nato nizki 
vrtni nageljni itd. Da ne govorim o visečih pelargonijah, velikih lepih asparagusih 
in kaktusih, ki krasijo okna in balkone te hiše. 

Prepričan sem. da bo komisija turističnega društva Ptuj. ki ocenjuje ureditev 
okolja pri jKJsameznikih v prihodnje s pešhojo opazila to hišo in ugotovila 
resničnost teh podatkov. 

Jože Krajnc. upokojenec, Potrčeva 35, Ptuj 

Interesne dejavnosti na osnovni šoli Grajena 
Koliko je vsemogočih stvari, s katerimi so 

mladi ukvarjajo v prostem času. Eni se borijo s 
-športom drugi poslušajo glasbo in plešejo, eni 
radi berejo knjige. Nekaterim leži pisanje in 
mnogokrat napišejo kakšen spLs aH celo zgod-
bo. Mnogi se ukvarjajo z ročnimi deh, posebno 
še dekleta. Vse to počnejo mladi večinoma 
doma, vendar pa je tudi v šolah precej živahno. 
Učenci včasih že komaj čakajo, da se bo končal 
pouk in bodo spet lahko šli k svojemu naj-
ljubšemu razvedrilu pri krožku, ki ga obisku-
jejo. 

Na osnovni šoli v Grajeni , k i j e podružnica 
OŠ Franc Osojnik Ptuj, imajo prav tako kot 
drugje mnogo interesnih dejavnosti. Pri teh 
mladi izkoristijo vsaj del prostega časa, tu se 
mnogo naučijo, zraven tega pa se vsak tudi 
sprosti ob delu, ki ga zanima. 

Ročnodelski krožek obiskuje redno deset 
učenk. Tu dekleta vezejo, pletejo, kvačkajo, 
skratka ukvarjajo se z ročnimi deli. Izdelujejo 
najrazličnejše praktične stvari, ki so vedno 
potrebne v gospodinjstvu. Svoje izdelke najraje 
komu podarijo. Tako so za osmi marec naredih 
mamicam prijemalke za vročo posodo. Tudi za 
novo leto in ob drugih praznikih so jih prese-
netile s svojimi izdelki. 

Pravljični krožek obiskujejo učenci nižje 
stopnje. Čeprav so ti učenci mlajši, se sami 
pripravijo za delo. Vodijo si tudi evidenco 
prisotnosti. Večkrat delajo v skupinah, saj j e to 
najboy sproščena oblika dela. Vsak ve, da pri 
pravljičnem krožku poslušajo pravljice, vendar 
pa ni le to delo. Učenci večkrat tudi sami pri-
p v e d u j e j o , povdarek imajo na govornih va-
jah. Pri tem krožku imajo tudi vključevanje 
ročnih spretnosti, večkrat gledajo filme, ki so 
na razpolago. Tedenske ure pri pravljičnem 
krožku pa so redno vključene v učni proces. 

Zelo živahno je pri ritmičnem krožku. Tega 
obiskujejo predvsem tiste učenke, ki rade ple-
šejo in imajo vsaj nekaj posluha. Mnogo je 
takih, ki so zelo sposobne in večkrat vodijo 
krožek kar same. Plešejo po znanih popevkah, 
katerih ritem gre kar sam v uho, zraven pa 
lahko še pojejo. Ob praznikih pripravijo točko 
za nastop in takrat je potrebno več vaditi. 
Mentorica je tovarišica Nada Gregurec, vadi 
pa tudi folklorni krožek. Tega obiskujejo prav 
tako sama dekleta, ki .so oblečena v ženske 
obleke, po potrebi pa se oblečejo tudi v fante. 

Plesati so se naučile že venček plesov iz Bele 
Krajine, venček plesov iz Banata » Bunjevac« 
in tudi ples po pesmi Jugoslavijo. Včasih vadijo 
tudi polke in valčke. Pri tem krožku pa imajo 
probleme. Deklice bi namreč rade plesale v 
pravih narodnih nošah, vendar pa so te zelo 
drage in sij ih ne morejo kupiti. Drugi problem 
je glasba — nimajo žive glasbe, plešejo le na 
plošče in kasete. Ravno zaradi tega se ne mo-
rejo udeležiti folkomih skupin. 

Dopisniški krožek vodi tovarišica Hojkerje-
va. Redno se ga udeležijo 5—10 članov, včasih 
pa oddajo spise tudi tisti, ki niso člani krožka. 
Na šolo dobivajo razpise od Železniškega 
gospodarstva. Kreditne banke. Postaje milice, 
občasno pa tudi od podjetij. Spise za te razpise 
pišejo vsi ali vsaj večina učencev v okviru slo-
venskega jezika in potem izberejo najboljše. 
Leto.šnje leto še nagrade za spis niso dobili, 
vendar pa so prejšnja leta dosegli večkrat prvo 
mesto. Nekatera podjetja so dala nagrade po-
sameznikom, nekatera pa krožku. Vendar pa 
so učenci pri krožku dali denar skupaj in si za to 
organizirali izlete. Tov. mentorica meni, da 
besedni zaklad učencev iz leta v leto bolj pada 
in ravno zaradi tega jih dopisniški krožek ne 
privlači tako kot ostali. 

Krožek OZN doslej še na šoli ni deloval, zato 
učenci niso bili dovolj seznanjeni s potekom 
dela v njem. Tako so se odločili predvsem za 
krožke v katerih so delali že prej. Ta krožek ima 
tako le tri člane iz 6. razreda, ki pa prizadevno 
delajo. Glavni namen tega krožka je seznaniti 
učence z mednarodnimi političnimi dogodki in 
z vlogo, ki jo ima SFRJ v svetu. Na sestankih 
učenci poročajo o temi, ki jo določijo za vsak 
teden naprej. 

Razporejeni so tako, da vsak spremlja poli-
tične dogodke na svojem področju. Urejajo 
tudi pano na šolskem hodniku, kjer imajo svoj 
prostor. Mentor tov. Sabath pa misli, da bo 
krožek OZN bolj zaživel v prihodnjem šolskem 
letu. 

Tudi krožek namiznega tenisa so prvič 
organizirali še v tem šolskem letu, kljub temu 
pa je bil tu odziv učencev zelo velik tako, da so 
se morali nekateri učenci preusmeriti drugam. 
Na voljo imajo namreč samo eno mizo, kar pa" 
ne zadošča za igranje večjemu številu učencev. 
V tem krožku je 10 članov, ki uspešno delajo, 
saj j im pomeni pr imemo sprostitev po napo-
rnem šolskem delu. 

Na šoli deluje še en krožek — dramski. O 
delu v tem krožku sem že podrobnde pisala, 
vendar pa jih ne smem izpustiti. Se vedno 
pridno vadijo in pripravljajo nove igrice in 
odlomke iz dram. Prav gotovo bodo tudi ob 
koncu šolskega leta presenetili z dobrim na-~ 
stopom. 

Šahovski krožek je nekaj posebnega. Tu je 
delo, ki je za mnoge učence nezanimivo, saj 
morajo sedeti za mizo pri šahovnici. Delo pri 
tem krožku pa je odvisno le do učencev, torej od 
šahistov. V krožku so že od leta 1971 dosegali, 
kar se da doseči. Ves čas je mentor tov. Vau-
potič in tudi njemu se je potrebno zahvaUti, da 
so bili učenci večkrat področni prvaki ekipno 
pa tudi posamezniki, dvakrat pa so bili ekipno 
repubhški prvaki. Vendar pa včasih tudi 
zmanjka učencev, ki so dovolj sposobni in 
uspešni. Generacije se menja jo in v vsaki je 

težko najti učence, ki imajo voljo, vztrajnoj; 
Krožek imajo letos tedensko po dve šolski urj 
včasih tudi več. Število prisotnih vedno nih^' 
največjih je do trideset, vendar to le redko. ^ 
krožku pa nimajo le igranja, ampak tudi študj; 
šahovske literature. | 

Na tej ŠoH so med redkimi v ptujski občini,)(, 
imajo vse štiri ekipe. Učenci ekipno in tud, 
x)samezniki vedno dosegajo lepe uspehe. Tudj 
etos so biH uspešni: Nataša Zavec je občinska 

prvakinja pri mlajših pionirkah, na področnem 
prvenstvu v Mariboru pa je dosegla drug^ 
mesto. Na občinskem tekmovanju je pri sta. 
rejših pionirkah Suzana Feguš, dosegla drugo 
mesto, na področnem pa šesto. Pri starejših 
pionirjih je Roman Mihelič v močni konku. 
renči med 25 šahisti dosegel četrto mesto na 
občinskem tekmovanju. Danijel Kokol in Mj. 
ran Rihtar sta oba šah začela igrati intenzivneje 
šele letos. Na občinskem tekmovanju za mlajše 
pionirje sta si delila 7-14 mesto. 

Trije učenci, ki med ostalimi obiskujejo ša-
h(^ski krožek, so sami povedali nekaj o igranju 
šana in o delu pri krožku: Suzana Fijauj; 
»Včasih šaha nisem jemala preveč resno, sedaj 
pa sem se za delo bolj zavzela. Na tekmovanju 
meje bilo zelo strah, kasneje, ko sem videla, da 
bom morda uspela, sem dobila upanje, drugim 
seveda tega nisem pokazala. Ko sem uspela, 
,sem dobila spodbudo za nadaljnje resnejše 
delo. Sedaj obiskujem osmi razred in škoda, da 
bom kmalu zapustila to šolo. Kl jub temu pa 
bom še igrala šah tu na šoH, verjetno pa se bom 
vključila v Šahovski klub Ptuj. 

Nataša Zoreč: »Letos sem bila prvič na tek-
movanju za posameznike. V začetku nisem 
imela upanja, potem sem jih nekaj premagala 
in vedela sem, da bom dosegla boljše mesto, 
Bila sem druga. S šahom se ukvat jam že tri leta, 
k šahovskemu krožku pa hodim drugo leto. Šah 
bom igrala še naprej in upam, da bom uspešna, 

Danijel Kokol: »Tokrat sem tudi jaz igral 
prvič za posameznike. Težko je igrati tako, pa 
tudi ekipno, kjer se moraš dobro odrezati, saj 
vplivaš na vse ostale. Če si slab, je ekipa slabša, 
če si zelo dober, potegneš vso ekipo navzgor. 
Večkrat sem tudi na tekmovanjih, kjer ne ig-
ram, ampak le spremljam igro drugih. Bil sem 
že na mednarodnem šahovskem turnirju na 
Bledu, kjer sem videl nekaj mednarodnih 
mojstrov in velemojstrov v šahu.« 

Spoznali smo, da imajo učenci na OŠ Gra-
jena dovolj dejavnosti, v katere se lahko 
vključijo in vemo,.da v vseh uspešno delajo. Pri 
krožkih pa bo še bol izanimivo in zabavno, če 
bo še več učencev. ZeHmo, da bi drugo leto 
imeli še več članov, ki bodo pomagali na poti k 
še boljšim in večjim uspehom. 

Maijetka Sluga, 

RODNI CVETKOVCI 
Svetlo sf)omladansko sonce se je pokazalo izza 

gozda in s svojimi nežnimi rožicami razgrnilo 
megleno zaveso pred menoj. Sedela sem na nekem 
gričku in opazovala rojstno vas. Vsa s e j e kopala v 
soncu in mi vzbujala pozornost, da še bolj spoznam 
njene lepote in grenkobe, ki jo obdajajo. 

Razprostira se ob glavni cesti Ormož—Ptuj in je 
precej velika. Vas je gosto naseljena in je znana po 
»farmah« piščancev, goveda . . . Nekje v središču 
vasi, ob glavni cesti, sloji trgovina. Čeprav ni velika, 
nudi vaščanom vse, kar potrebujejo za vsakdanjo 
rabo. Ob njej se ustavljajo številni potniki, pa tudi 
turisti, ki potujejo skozi našo prelepo vasico. Ko jo 
tako opazujem v zgodnjih jutranjih urah, ugotav-
ljam, d a j e podobna mravljišču. Ljudje hitijo delat 
na polje, nekateri gredo v službo, veliko pa jih gre po 
kakšnih drugih zasebnih opravkih. Hiše so najbolj 
gosto naseljene ob glavni cesti, vendar pa jih ne 
manjka tudi ob stranskih cestah. Hiše so strnjene, 
vendar ne tako, da se ne bi našel kakšen prostor za 
gredico s tulipani aH pa s kakšnim drugim okrasnim 
cvetjem. Vas pa krasijo tudi skrbno obdelani vrtovi. 
Ko takole gledam vas, se mi zdi. kot da vidim eno 

veHko pisano preprogo. V daljavi se vidi nekaj 
modrega, ki se zvija in počasi teče v neskončnost. Le 
kam? To je reka Pesnica, naša zvesta prijateljica v 
vročih poletnih dneh. ki nas osveži in predrami iz 
lenobe. Pa tudi potokov nam ne manjka, ampak ti 
niso važni, ker jih je veHko že usahnilo. Ob neki 
stavbi se nahaja veliko ljudi. Kaj le delajo? Gotovo 
spet zidajo naš novi gasilski dom, kjer bomo prirejali 
zabave. S skupnimi močmi ga bomo že dokončali. 

Vzporedno z glavno cesto se sredi polja vije tudi 
železna kača — železnica, ob njej pa stoji spomin.sko 
obeležje. Učenci vedno lepo skrbijo za njega in tako 
je vaza vedno polna cvetja. Tudi jaz ga včasih ob-
iščem in položim predenj šopek. 

Pesnica, glavna cesta in železnica, tako oklepajo 
vas v svoj objem in obrisno postavljajo temelje 
mojemu rojstnemu kraju. 

Svojega rojstnega kraja nočem nikoH zapustiti, če 
pa ga bom. se bom vedno rada vračala nazaj, saj je to 
moj najdražji in najljubši kraj na svetu. 

Leonida Poplatnik, 8. r., 
OŠ Velika Nedelja 

V„dežeH zlatih src" in še kje... 
(Ekskurzija učiteljev in delavcev OŠ Markovci) 

V letnem delovnem načrtu naše OS smo tudi za šol. leto 
1983/M predvideli dvodnevno ekskurzijo vseh zaposlenih 
na šoli. Vodstvo šole je torej zagotovilo prevoz m druge 
storitve, OOS pa za dobro počutje m povabilo ijpokojencem 
naše DO, ki se mu je odzvala le tovarišica Zofka z možem. 
Za varen in dovoli udoben nrevnz. kakor so ea dopuščale 
ceste, je oba dneva skrbel Edi Šeruga, strokovno sprem-
ljavo pa sta dodali kar učiteljici Z G — Z E (Dragica Žnida-
rič) in učiteljica SL. 

Pa naj pridem h konkretnemu poročanju! Potem ko 
smo v minulih letih spoznavali kraje Titove mladosti 
(Podsreda. Trebče. Kumrovec). pa k r ^ e njegovih kasnejših 
let in zadnjega počitka (Beograd — Hiša cvetja) ter mnoge 
druge kraje nase ožje domovine, smo se letos namenili 
obiskati še Doienisko in Belo Kraiino — prav njej veljajo 
naslovne besede. Za ta letni čas, višek pomladi — smo 
pričakovali leoše vreme, a se nam upanie mti v četrtek lU. 
maja niti v petek, II. maja ni izpolnilo. Med pršenje in 
nalive je sicer včasih pokukalo soncc, a kaj več od tega mu 
ni uspelo. Vendar nas je to le deloma oviralo, program 
ekskurzije smo večinoma uspeli realizirati. 

Ogledali smo si torej znamenitosti Taborske jame. se 
ustavili na Rašici pri Turjaku (se spomniH Primoža Tru-
barja). samemu Turjaku pa smo se odpovedaH. čeprav smo 
osvežili SDomin na NOB, pa tudi na Turiaško Rozamtmdo. 
ki pa nikakor ni bila kakšna zakleta Trnuljčica, temveč — 
rx) Prešernu — oblastna, ošabna grajska gospodična. V Sp. 
Ketjah in Velikih Laščah smo se spomnih tudi mojstra 
slovenske besede Frana Levstika, nato pa se odpeljali proti 
Kočevju, stopili v dvorano, v kateri so odpolsanci sloven-
skega naroda v odločilnih dneh rekH m zapisaH (Cankar-
jeve) besede: N A R O D SI BO PISAL SODBO SAM! Po 

kosilu in k r^šem počitku v hotelu Pu^led smo se zapeljali v 
v Kočevski Rog ter kljub dežju stopili na gozdne poti k Bazi 
20. Popoldan tega prvega dne smo namenili še obisku 
Ribnice na Dolenjskem — muzejev sicer nismo mogli ob-
iskati. a smo si vendarle ogledaU nekaj znamenitosti mesta, 
v katerem ie tudi Prešeren začel tisto pot. ki jo je označil v 
ž e l j i : . . . da bi uka želja me iz tvojga sveta . . . 

Prvi dan se je za nas že kar malce utrujene, končal v 
Dolenjskih toplicah, kjer smo tudi prenočili. Nekateri so 
skušali del utrujenosti prepustiti topli zdraviliški vodi in se 
tudi nekoliko ogreti, večina pa se je zadovoljila s počitkom 
v kar prijetnih notelsko-zdraviliških sobah, kar prebogato 
(in okusno) večerjo, po zajtrku pa smo naslednjega dne 
nadaljevali pot v deželo zlatih src (kot je Belo krajino 
poimenoval T o n e Seliškar). SpomniH smo se pisatelja in 
njegovega prijatelja — skladatelja Marjana Kozine (sin-
fonija Bela krajina!) ter po razgibani pokrajini potovaH k 
prvemu današnjemu cilju — Vinici in Dragatušu. Za to, da 
bi preverili resničnost označbe »dežela zlatih src«, mi sami 
sicer nismo imeli priložnosti, vendar vanjo ne dvomiino. saj 
so iz nje izšli takšni ljudje, kot je pesnik Oton Zupančič, 
čigar rodni aom smo v vimci luOi obisJtaii. si oiileclali tudi 
njegov spominski muzej in pomisHH na njegove otroške in 
ariige pesmi, pr tdvsem na pesem usvoCKxliteljem (saj je 
prav 9. maj bil že 39. po osvoboditvi). Iz Vinice smo se 
odpeljaH skozi Črnomelj v Metliko, kjer smo obiskaH Be-
lokranjski muzej, za katerega bi sicer potrebovaH mnogo 
več časa; je namreč resnično bogat in tudi Belokranjci 
izkazujejo svojo radodamost . saj ga še vedno dopolnjujejo 
z vrednimi predmeti za razne njegove zbirke (npr. lesena 
omara izdolbeno deblo in drueo). V gradu oz. v lopi ob njem 
je tudi muzejska zbirka Gasilske zveze Slovenije, saj je prav 
tu dokazano bilo naprej ustanovljeno gasilsko društvo 

(pogosti požari — napadi Turkov). V hotelu Bela krajina 
nas je nato že čakalo okusno kosilo, dopolnjeno še z »be-
lokranjskimi cvrtjem,« k i j e vsem zelo teknilo. D a j e že O. 
Župančič pod vplivom bližnje Hrvatske v nekaterih pesmih 
očeta tX)imenoval otec in vas selo. smo še vedeli, tu na smo 
bili priča medsebojnem prelivanju obeh sosednjih bratskih 
jezikov in gotovo tudi prebivalcev mejnih krajev, ustavih 
smo se še pred tovarno Beti, kjer je lahko v njihovi proda-
jalni marsikdo kupil kak praktičen »spominek« (v času 
varčevanja je kar prav, da tudi te stvari napravijo prijetne in 
koristne obenem). 

Dan se je že nagnil krepko prek poldneva in pred nami 
je bila še zadnja etapa ekskurzije: preko Gorjancev v Novo 
mesto, kjer smo spet obujali spomine (Trdina, Dragotin 
Kette), tudi na svoje prejšnje izlete v te kraje; ko smo čez čas 
zapuščali Novo mesto, smo nekaj poti .spremljali še vedno 
zeleno Krko, mimo Otočca proti Brežicam in od tam prek 
Krapine do Pcxllehnika. Vse bolj smo mislili na dom in 
.svojce, ki nas najbrž tudi že pričakujejo, zato se v motelu 
nismo le sami posladkali zznamenit imikremnimi rezinami, 
temveč smo iin odnesli tudi domov. Od tod do Markovec .se 
je avtobus tudi že krepko izpraznil: na Haidini, v Ptuju, pa 
v bpuhlji m nasposled v Markovcih — zadnji, srečno! m 
hvala šoferju in v lahko noč sopotnikom. SjX)mine pa 
ohranjamo vsak po svoje; nekateri le za kratek Čas, drugi za 
vedno; v njih najdemo lepoto in srečo, a tudi otožno spoz-
nanje. da vse mineva. 

Verjetno se nisem spomnila vseh krajev in znameni-
tosti. ki smoj ih spoznali, na koncu pa ugotavljam, da smo 
podobni na.sim .Šolarjem, ki pri opisovanju svojih izletov 
skoraj obvezno zaključijo: Povsod je lepo, a doma je naj-
lepše!^ 

K. Pičerko 

Nesreča ne 
počiva, 

pride sama! 
ža l je tako, da nesreča ne po-

čiva, ampak, kar vztrajno pobira 
svoj davek. Ta davek pa se lahko 
za promet in ceste reče, d a j e zelo 
krvav davek. Saj, če se dva avto-
mobila malo »polubita« na cesti, 
še ni tako veliko zlo. Hujše je, če 
terja nesreča kri, življenje. Do 
nesreč pa pride zaradi naše ne-
pazljivosti, malomarnosti, hrab-
rosti, aH pa zakona močnejšega. 
Temu bi se reklo izsiljevanje. 

Dokaj nenavadnemu primeru 
sem bil priča na cesti Kidričevo-
Majšperk. Namreč pred tovarno 
glinice in aluminija Kidričevo sta 
se prijateljsko srečala in pogo-
varjala šoferja dveh kamionov 
krapinske registracije. Njih ni nif 
motilo, da sta ovirala promet in na 
žalost nista niti za hipec pomislila, 
da s tem svojim dejanjem sprav-
ljata v nevarnost druge ude-
ležence prometa. Saj nj ima bi 
lahko, do živega prišel samo tank. 
ali sorodno vozilo. Sta bila precej 
na višjem in še dokaj na varnem 
proti avtomobilom in neboglje-
nim pešcem. Ta pogovor je trajal 
okrog pet minut. In seveda seje za 
vsakim vozilom nabralo še precej 
drugih udeležencev cestnega 
prometa. 

Drugi takšen dogodek pa je bil-
ko me je malo pred mostom v 
Kidričevem pred p»odvozom pre-
hiteval plavi tovornjak. Polna črta 
in še podvoz, za tega brezvestnega 
šoferja nista ničesar pomenila. 
Glavno je, da jo je on naprej šiba) 
s svojo ne malo hitrostjo. Nekaj bi 
se že dalo narediti tem brezves-
m i m v o z n i k o m . T u in t a m nasta-
viti kakšno past, kontroHrati pro-
mile v krvi, aH kaj drugega. Sicef 
pa obstajajo zato posebej izurjeni 
in usposobljeni organi. Ker to pa^ 
ni zdravo početje. Prometni krvnj 
davek je že tako in tako dovolj 
velik. In ni potrebno, da bi se tako 
nekdo poigraval s številnimi drU' 
gimi življenji. 

Danilo Klajnšek 
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Občinsko prvenstvo v krosu 
Prejšnji torek je bilo v Ptujskih 
Jicah spomladansko občmsko 

'""en^itvo v krosu za vse starost-
f"? kategor'je. Nastopilo je 345 
""̂ etežn" mlajših tekmovalk in 
fUovalcev. 

Mlajši pionirp (1973, 1974): 1. 
OP er Mikohč (Franc Osojnik), 2. 
K a ž Iskra (Tone Žnidarič), 3. 
S c i Jerenko (Kidričevo). 

ulcipno: 1. Kidričevo 18. 2. 
pran'-' Osojnik 24, 3. Leskovec 37 

"i l lajše pionirke 0973/1974): 
1 Majda Kovačič (DestrnikK 2. 
nnnica Mere (Leskovec), 3. Dia-
na Koštro (Franc Osojnik) itd. 

Fkipno: 1. Franc Osojnik 20, 2. 
, Aovec 30, 3. Destrnik 35 itd. 

Sfiianec (Cirkovce), 3. Bojan 
Kikol (Olga Megli6 itd. 

Ekipno: 1. Tone Znidarič (TZ) 
|5 2. Frant; Osojnik 21, 3. Videm 
44̂  

Mlajše pionirke (71/72): 1. 
Sonja Forstnerič (^TŽ), 2. Lidija 
Tumpej (FO). 3. Micika Strelec 
(Videm) itd. 

Ekipno: 1. FO 24, 2. Leskovec 
26.3. Videm 31 itd. 

Starejši pionirji (69/70): 1. 
Stanko Zebec (FO). 2. Rikardo 
1-lanjak (TZ), 3. Mitja Žuran 
( r ž i itd. 

Ekipno: 1. Tone Žnidarič 15,2. 
Kidričevo 42. 3. Destrnik 48 itd. 

Starejše pionirke (69/70): I. 
Olga Koser (Destrnik), 2. Vilma 
Osojnik (TŽ). 3. Marjeta Vidovič 
(Leskovec) itd. 

Ekipno: 1. Leskovec 20, 2. 
Tone Žnidarič 24, 3. Videm 37 
itd. 

Mlajši mladinci (1967J: 1. 
Marjan Kovačec (,KMK§^). 2. 
Miran Novak (SDS), 3. Janko 
Soštarič(SES) itd. 

Ekipno: 1. SDS, 2. SES. 
Mlajše mladinke (1967): 1. 

Danica Cestnik (KMKŠ), 2. 

Majda Gajšt (SES), 3. Anica 
Višič(KMKS)iid. 
^ ^ i p n o : I. SES, 2. KMKŠ, 3. 

Starejši mladinci (1965/1966): 
1. Vlado Koren. 2. Ivan Bedenik, 
3. Franc Murko (vsi KMKŠ); 

Ekipno: 1. KMKŠ. 2. SDS. 

Starejše mladinke (1965/66): 
1. Dragica Lah (SEŠ), 2. Danica 
Zavec (SES), 1 Ida Emeršič 
(SDS); 

Ekipno: l .SEŠ, 2. SDŠ. 
Od članov je nastopil le Slavko 

Feguš iz atletskega kluba. 
1. kotar 

Mladi so se borili za vsako mesto (foto I. kotar) 

ROKOMET 

Ormož v kvalifikacije 
v republiških rokometnih ligah so 

odigra l i zadnje kolo prvenstva 
1983/84. Članice RK Drava so v 
sobo to v Ptuju s 23:17 premagale 
Beltinko. člani Velike Nedelje doma 
izgubil i s 25:28 z Usnjarjem, Ormoža-
ni pa so z zmago proti Dolu samotf 
pot rd i l i prvo mesto v vzhodni skupini 
druge republiške lige. Zaradi velikih 
sprememb v tekmovalnih sistemih 
(ukinitev medrepubliških lig) bodo 
Številne ekipe izpadle v nižji rang 
tekmovanja. To se bo primerilo člani-
cam Drave in članom Velike Nedelje 
(oboj i v drugo republiško ligo). Do-
končno, kje bo kdo igral, bo znano v 
j u n i j u . Ormožani pa se bodo skdzi 
kvalifikacije poskusili prebiti v prvo 
republiško ligo (najverjetneje bosta 

njmova nasprotnika Peko in Miner-
va). 

V mladinskih ligah so mlade igralke 
Drave v zadnjem kolu s 33:14 prema-
gale Fužinar in se uvrstile v zaključni 
del tekmovanja (v nedeljo v Dupljah). 
Mladinci Drave so v soboto z 21:20 
premagali Ormož, v ponedeljek pa še 
s 24:18 Veliko Nedeljo in bodo gotovo 
svojo uvrstitev v vzhodni republiški 
ligi popravili. 

Pionirji Drave b<ido v soboto v 
Ajdovščini nastopili v finalu republi-
škega prvenstva. Za naslov republi-
•škega prvaka se bodo pomerili z Aero 
— Celjem, Kolinsko — Slovanom in 
domačo Lipo, torej s klubi, ki imajo 
dolgoletno uspešno tradicijo v mo-
škem rokometu. j j^otar 

Ekipa Ormoža, zmagovalci vzhodne skupine druge republiške lige (foto 
1. kotar) 

Ugotovitve opozarjajo! 
Posvet o stanju in možnostih razvo-

ja telesne kulture v ptujski občini, 
pred tednonfdni ga je v Srednješol-
skem centru izvedlo društvo pedago-
gov telesne kulture, je bil slabo 
obiskan. Poslali so 130 vabil, v 
dvorani za odrom pa je bilo le 30 
udeležencev. Gotovo je to tudi odraz 
našega odnosa do telesne kulture. 
Udeleženci so zlasti pogrešali pred-
stavnike Telesnokullurne skupnosti. 
Kljub takšni udeležbi (neudeležbi) pa 
nikakor ne moremo zapisati, da 
posvet ni uspel. Nasprotno! Po naši 
tKeni mora postati pomemben mejnik 
v razvoju telesne kulture v ptujski 
občini. 

V prvem delu smo slišali referat 
Vlada Čuša o stanju telesne kulture v 
občini in poročilo Iva Klariča o delu 
Zveze telesnokulturnih organizacij. 
Manjkalo je poročilo telesnokultume 
skupnosti. 

Za tem pa je s predavanjem in 
pogovorom začel profesor dolctor 
Janko Strel z ljubljanske fakultete za 
telesno kulturo. V prvem delu je 
govoril o stanju v slovenskem vrhun-
skem športu ob sedanjih neuspehih 

' nekaterih naših ekip v zveznem liga-
Skem tekmovanju, nato pa še o 
smereh v športni rekreaciji. O tem 
bomo še pisali. Glavno pozornost pa 
je namenil šolski telesni vzgoji, iz' 
katere pravzaprav vse izhaja. Testira-
nja. ki so jih opravili v letu 1979 v 52 
občinah, za našo občino niso spod-
budna, prej razlog za zaskrbljenost. 

Po telesnih sposobnostih so naši otroci 
v sedmem in enajstem letu starosti pri 
repu. točneje na 47. mestu (nekje pa 
čisto pri dnu). To pomeni, da bomo 
morali predšolskim in osnovnošol-
skim otrokom namenili .bistve-
no več pozornosti kot dosedaj. 
Res je. da pogoji za delo niso čisto 
ustrezni. Vendar se da napredovati 
tudi v takšnih pogojih, kot jih sedaj 
imamo v ptujski občini. Ce telesni 
vzgoji (telesni pripravljenosti) ne 
bomo namenili dovolj pozornosti, 
potem bomo iz šol še naprej dobivali 
potencialne bolnike, nepripravljene 
delavce za vse napore, ki jih čakajo v 
združenem delu in v življenju na-
sploh. Hkrati pa gasili, iskali vzroke 
za prekomerno obolevanje, namesto 
da bi to ob pravem času znali prepre-
čiti. Seveda ne bo šlo brez spremembe 
miselnosti ljudi o pomenu telesne 
vzgoje (telesne kuhure). Na tem 
področju smo hudo »tanki«, saj .so 
celo takšna razmišljanja, da je za naše 
zdravje odgovoren zdravnik in ne mi! 
V sredinah.-kjer so to že spoznali in 
izboljšali delo. sedaj ugotavljajo veli-
ke učinke, obresti so izredno koristne 
za posameznika in zlasti družbo. Ob 
zdravju ne smemo tudi mimo korist-
nega preživljanja prostega časa, z 
aktivnostmi na telesnokulturnem po-
dročju. Vendar, če na to nismo otrok 
pravočasno navadili (do 12. leta 
starosti), potem je kasnejše prizadeva-
nje skoraj zastonj. Brez tega ni 
kasnejše redne rekreativne vadbe in 
tudi ni uspehov v tekmovalnem 
športu kot sestavnem delu telesne 
kuhure. 

Na posvetu smo slišali veliko korist-
nega. tudi nekaj različnih mnenj o 
delu v tekmovalnem športu. Zato kaže 
z vsebino seznaniti vse. ki na posvet 
niso prišli, pa tudi širši krog občanov. 
Brez skupnega sodelovanja in pripra-
vljenosti rezultatov ne bo! 

1. kotar 

SLOVENJA VAS-SKORBA 1:1 
Domači nogometaši kljub dobri igri niso uspeli 

premagati zelo borbenih gostov, ki so s požrtvovalno 
in pametno igro uspeli iztržiti točko. Največ zaslug za 
takšen razplet imajo predvsem domači napadalci, ki 
niso uspeli doseči zadetka iz lepih priložnosti. 

Realizirali so le eno, ko je v 75 minuti Podvršek z 

20 metrov zadel mrežo gostujočega vratarja. Ze v 
naslednjem napadu pa so gosti izenačili s prostega 
strela, ki ga je uspešno izvedel Vogrinec. Do konca 
srečanja so domačini sicer napadali, vendar pa se 
rezultat ni menjal. Sodnik Planjšek je svoio nalogo 
opravil zadovoljivo. P. S. 

BOČ PRESENETIL TUDI DRAVO 
NOGOMET 

V vzhodni republiški nogo-
metni ligi so odigrali srečanja 
predzadnjega kola. Drava je v 
soboto z l:J izgubila na Prager-
skem z Bočem m tako dokončno 
•zgubila vse možnosti za prvo 
jPesto. Aluminij pa s e j e v nede-
ljo popoldan v Kidrič^evem po-
meni z Nafto in zmagal s 4:2. 
^uminij je pred zadnjim kolom 
Četrti, Drava peta, BoČ pa še 

naprej zadnji, čeprav je največje 
presenečenje spomladanskega 
dela prvenstva. 

Boč je Dravo premagal zasluže-
no. saj je Dii zlasti v drugem 
polčasu precej boljši nasprotnik, 
domačini so povedli z zadet-

kom Robana, izenačil je Mihelič, 
v drugem delu pa sta zadetka za 
Boč dosegla Kranjčič in Robar. 
V zadnjem kolu se bo Drava v 
Ptuju {Pomerila s Proletarcem, 
Boc pa v gosteh z vodilnimi 
Brežicami. 

Aluminij je do zmage prišel 
težje kot kaže rezultat. Domačini 
so nitro povedli z zadetkom 
Korena, vendar nato dobili dva 
poceni_zadetka (neodločnost ob-
rambe in gostje so vodili z 2:1. 
izenačit je Kek. V drugem delu je 
Aluminij precej boljšo igro kro-
nal z zadetkoma Korena in 
Nikoliča. V zadnjem kolu se 
bodo Kidričani v Dravogradu 
pomerili z Ojstrico. j 

Središče prvak MNL! 
O riaslovu prvaka v A medob-

•-'nski nogometni ligi je odločalo 
facinje kol o, ki je bilo v nedeljo. 
^ Središču je domače moštvo z 

10:2 premagalo Hajdino in osvo-
jilo prvo mesto, saj je Gerečja vas 
igrala 5:5 s Spodnjo Polskavo. 

1. k. 

Turnir v malem 
nogometu 

v tem mesecu so vse športne prireditve povezane s 
Praznovaniem dneva mladosti. Ni kraja, da ne bi 
pripravili športno ali drugo prireditev, ki bi imela cilj 
'oližati mlado in staro in tako skupaj proslaviti dan 
mladosti. 

. Športno društvo Turnišče-Ptuj, je 27. maja 
Pnpravilo in uspešno izpeljalo turnir v maiem nugo-
"l^tu. S tem turnirjem so se športniki tega društva 
!l^ljučili v širši krog praznovanja dneva miadosti. 
'urnir je potekal na igrišču pri gradu Turnišče. Na 

je sodelovalo osem ekip z območja občine Ptuj, 
jn sicer: Vodka 0,3—Dušan Kveder, Zebra—Holoze, 

Turnišče—78 Lotos, Flamengo, Mladi Tržeč, 
^'udio-54 in Rapšici—Draženci. 

Po lepih in fer igrah je bil na koncu turnirja vrstni 
sledeč. Prepričljivo je zmagala ekipa Studio—54; 

^•^ga je Zebra, kar je veliko presenečenje; tretja ekipa 
Vodka 0,3. Sledijo ?kipe in sicer: Mladi—Tržeč, 

Rapšici-Draženci, Flamengo in NK 
'»irnišče—78. 

Turnir je p>otekal v lepem vzdušju, ogledalo pa si 
Je lepo število gledalcev, ki so burno bodrili ekipe, 

o končanem Turnirju sta se med seboj pomerili ekipi 
^'adih in Stari iz Turnišč. Rezultat tekme ie bil 4:3 v 
•korist Mladih. ZB 

Sedmo kolo lige 
v malem nogometu 

Rezultati sedmega kola lige v malem nogometu, ki 
ga vodi Športno društvo Turnišče—Ptuj so naslednji: 
Dušan Kveder—Budina 4:6— §D Turnišče—Mladi 
Turnišče 4:2 in Floserke—Lotos 1:7. Tekma med 
ekipama Flamenga in Lancove vasi ni bila odigrana. Iz 
hge je izstopila ekipa Velike Nedelje. 

Vrstni red na lestvici je sledeč po sedmem kolu: 

Pari nasletlnjega kola so: Lotos—Flamengo (16.30 
Turnišče); ŠD Turnišče—Lancova vas (17.30 Turni-
šče); Floserke—Dušan Kveder (18.30 Turnišče) in 
Poetovio—Mladi Turnišče (17.30 rokom igrišče 
Drava). 

ZB 

KARATE 

Prvič so se 
najboljši 
pomerili 
v Ormožu 

Odkar so pred dvema letoma tudi 
v Ormožu ustanovili svoj karate 
klub, so tukaj prizadevni športniki 
te nadvse zanimive športne veščine 
že pripravili turnir, ki je bil v 
dporani Osnovne šole Stanko Vraz 
v Ormožu, in sicer v semi kon-
taktu. 

Na tem sicer že drugem turnir-
ju,(prvi je bil v Ljubljani in smo o 
tem v Tedniku poročali), so 
nastopili tekmovalci iz kljubov in 
sicer: Zagorja, Zreč, Ljubljane, 
Celja, Ptuja in seveda domačini 
kot organizatorji. 

Pa naj zapišemo nekaj o rezulta-
tih. V kategoriji do 57 kg je zma-
gal Korošec iz Zreč, v kat. do 63 
kg Satler iz Ptuja, prav tako tudi v 
kat. do 69 kg Vidovič iz Ptuja. V 
kategoriji nad 87 kg je zmagal 
Diamonti iz Ormoža. Sicer pa so 
se med prvo strojico uspeli uvrstiti 
še Golob, Breg, Segula, vsi iz Ptu-
ja in so zasedli druga mesta. Prav 
tako je drugo mesto zasedel tudi 
Zadravec iz Ormoža. 

Omenimo naj, da bodo sedaj 
karateisti malce počivali, kajti 
tretji turnir bo šele jeseni in sicer v 
Celju, zadnji pa po vsej verjetnosti 
v Ptuju, kjer bo potem tudi 
razglasitev najboljših po posamez-
nih kategorijah, za leto 1984. 

franjo hovnik 

SESTANEK ŠAKISTOV 
V Šahovskem društvu MIP so za jutri sklicah pomemben sestanek svojih 

članov. Najprej bodo opravili sprejem za pionirke OŠ Gorišnica (letošnje re-
publiške prvakinje), natose pogovorili oorganizaciji članskega polfmala Slovenije 
(julija v Ptuju) in pregledali dosedaj opravljeno pri pripravi praznovanja petde-
setletnice kluba, ki jo b<.ido proslavili v prihodnjem letu. Sestanek bo v klubskih 
prostorih, začeli pa ga budi .ib 18.30. 

1. k. 

Ekipno tekmovanje šahistov na Vidmu 
Med prireditvami ob prazniku K S Videm bo tudi tradicionalno ekipno 

tekmovanje v šahu. ki bo to nedelio v prostorih osnovne šole. Začeli ea bodO ub 
devetih, prijave štiričlanskih ekip (in ene re/erve) pa bt)do sprejemali poi ure pred 
/.ačetkom. 

1. k. 

Tre^e mesto za Kolariča 
v prejšnjem tednu je ono v Celju 22. republiško prvenstvo v jadralnem 

letenju. V skupni uvrstitvi (po petih tekmovalnih dnevih je zmagal domačin 
Peperko. drugi je njegov klubski tovariš Berginc. tretji pa Igor Kolarič iz AK Ptuj. 

1. k. 

Mali nogomet v Rogoznici 
TVD Partizan Rogoznica organizira za v nedeljo, 10. junija turnir v malem 

nogometu. Začetek turnirja bo ob 8,30 na igrišču ob cesti 8. avgusta Rogoznica. 
Prijave s prijavnino. ki znaša 1000.-dinarjev, bodu sprejemali do pričetka turnirja. 

MM 

RALLY 

Ekipi Kidričevega 
prehodni pokal 

Po vaseh krajevne skupnosti Markovci so prizadevni športni delavci 
AMD — krožka Markovci pripravili IV. tradicionalni avto rally. 
Ocenjevalno-spretnostno tekmovanje je bilo v počastitev krajevnega 
praznika in Dneva mladosti. 

Nastopilo je 30 tekmovalcev med njimi dve voznici, tekmovanje pa si 
je ogledalo veliko število vaščanov. 

Ob proglasitvi najboljših so bili podeljeni pokali in priznanja, ki sta 
jih prispevali KS Markovci in AMD-krožek Markovci. 

Končni vrstni red je naslednji: 1. mesto Jože Cvetko 81 točk, PM-
Ptuj, 2. Jože Soršak 85 točk, 3. Zlatko Kondrič 89, oba iz Kidričevega 
itd; med voznicami pa je bila Slavica Cvitanič s 137 točkami boljša pred 
Silvo Zagoršek 197 točk. 

V ekipni uvrstitvi je zmagala ekipa Kidričevega 311 točk pred I. 
Spolenjak—Ptuj 400 točk. Postaja milice II Ptuj 407 točk itd. 

Tako je ekipa iz Kidričevega že drugič zapored osvojila lep prehodni 
pokal KS Markovci. 

anc 

Tekmovalci v spretnostni vožnji foto: I. kotar 

ŠAH 

Uspešni nastopi ptujčank 
v tekmovanju za Titov pokal 
v času od 15. do 20. maja je bil v Puh tradicionalni šahovski festival 

v počastitev dneva mladosti. Letos je nastopilo rekordnih 542 ekip s 
preko 3500 šahisti iz domovine in tujine, kar uvršča ta festival med 
največje na svetu. Šahisti so razdeljeni po kategorijah v festivalske 
skupine, tako, da je tekmovanje privlačno za šahovske profesionalce, 
kakor tudi za sindikalne šahiste. Največje zanimanje velja vsekakor glavni 
skupini, kjer se po 16 najuspešnejših ekip z republiških tekmovanj bori za 
dragoceni pokal tovariša Tita. 

Ptujčani se zaradi finančnih težav že vrsto let ne moremo udeleževati 
festivala, zato smo še z večjim zanimanjem spremljali nastop naših 
šahisfk, ki so nastopile v glavni skupini. Ptujčanke so si pravico nastopa 
priborile na republiškem finalu, kjer so osvojile 1. mesto. Posebej 
uspešno je takrat nastopala lanskoletna republiška prvakinja 
Vaupotičeva, ki je zmagala v vseh petih partijah. 

V Puli sta nastopili Vaupotičeva in Pavlinova in med 16 najboljšimi 
ekipami osvojile izredno 4. do 6. mesto, ter s tem uspehom priborile 
Sloveniji v prihodnjem letu dva predstavnika v finalu. 

Končni vrstni red: 1. Bosna (Sarajevo) 7,5 točke; 2—3. Rad 
(Beograd) in Goša (Smed. Palanka) 6,5 točke; 4—6 MIP Ptuj, NSK (Novi 
Sad); Crvena zvezda 6 točk. 

Vaupotičeva je tudi v Puli nadaljevala z dobro igro in osvojila tri 
točke iz petih partij. Posebej pa je presenetila bivša mladinska prvakinja 
Slovenija—Pavlinova, ki se je po dveh letih uspešno vrnila k šahu in prav 
tako osvojila tri točke. Peto mesto v Puli, doseženo s povsem svojimi 
močmi, je največji uspeh MIP v tem tekmovanju — čestitamo! j g 

Šahovski turnir v Žetalah 
TVD Partizan Zetale je v nedeljo, 13. maja organiziralo tradicionalni 

turnir v šahu, ki je bil letos že osmi po vrsti. Zal so se ga tokrat udeležile 
le štiri ekipe. Zmagali so domačini z 8,5 točke, pred Majšperkom 7 točk, 
Ormožem 6 točk in Zetalami II. ekipa 2,5 točke. 

Po ekipnem turnirju je bil odigran še hitropotezjii turnir za 
posameznike. Med desetimi igralci je zmagal Iljaž (Zetale) s 7,5 točke, 
pred Zgancem (Ormož) 7 točk in Butolenom (Zetale) 6,5 točke. Sledijo: 
Letonja (Zetale) 6 točk, Gajser (Zetale) 5 točk, Keček (Ormož) in Kodrič 
(Zetale) 3,5 točke, Korban (Ormož) 3 točke in Polajžer (Zetale) ter 
Zadravec (Ormož) 1,5 točke. TB 
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v petek. 25. maja popoldne je 
bila pri poslovni zgradbi MlP-a 
ob Ul. B. Kraigherja 10 v Ptuju 
slovesnost ob odprtju novih delo-
vnih prostorov za samoupravne 
organe. DPO in društvene orga-
nizacije v krajevni skupnosti 

Boris Ziherl. Otvoritev so pove-
zali tudi s proslavo dneva mlado-
sti. 

O prizadevanjih krajanov za 
razvoj te krajevne skupnosti je 

zbranim spregovoril Franc Po-
točnik, predsednik skupščine KS. 
Za tem je izročil priznanja kra-
jevne skupnosti za aktivno sode-
lovanje na raznih področjih dela 
in življenja šestim posamezni-

kom. dvema hišnima svetoma in 
IX) Marles Maribor, ki je bila 
tudi izvajalec del pri gradnji 
prostorov krajevne skupnosti. 
Krajevna konferenca SZDL pa 
je podelila 5 zaslužnim članom 
bronasti znak OF. 

Pester kulturni program so 
izvedli učenci OŠ Franc Osojnik. 
Sledil je slovesen trenutek, ko je 
Valentin Zamuda, eden najde-
javnejših članov sveta KS v 

prejšnjem in sedanjem mandatu 
prerezal vrvico ob vhodu v 
prostore KS, ki imajo okoli 110 
kvadratnih metrov koristne povr-
šine in so razdeljeni na večjo 
sejno sobo, dva mala pisarniška 

prostora in skupni prostor s 
.sanitarijami. 

Ob otvoritvi je v sejni sobi 
Ptujčan Živan Vrabl, sicer zdrav-
nik v Mariboru, ki se v prostem 
času uspešno uveljavlja kot sli-

kar-amater, pripravil razstavo 
nekaj izbranih svojih del, ki so 
med občinstvom vzbujala zani-
manje in žela priznanja. p p 

Prostori KS Boris Ziherl so na severni strani MlP-ove poslovne zgradbe s 
prodajalno ,,Rimska peč" 

Foto: Kosi 

Krajani so si z zanimanjem ogledali notranjost prostorov in slikarsko 
razstavo Živana Vrabla 

Foto: Kosi 

Franc Potočnik, predsednik skup-
ščine KS 

Foto: Kosi 

VELIK PRIHRANEK Z LASTNIM 
DELOM 

AEROKLUB PTUJ 

v ptujskem Aeroklubu je ja-
dralna sekcija praveotovo ena 
najbolj množičnih. Čeprav raz-
polagajo z več jadralnimi letali so 
di) sedaj imeli le en transportni 
voz za prevažanje teh letal. Že 
koncem lanskega leta so se 
odločili, da bodo sami izdelali 
dva takšna transportna voza. In 
tako je tudi bilo. Skupina 6 

.članov s e j e sama lotila konstrui-
ranja. nabavili so ustrezni mate-
rial in zanj odšteli blizu 150 
tisočakov. Pohvale pa je vredna 
tudi njihova odločitev, da vse 
naredijo sami. Marsikatero po-
poldne. pa tudi večer so prebili 
pri izdelavi dveh vozov in njihov 
trud bo le dni rodil končni uspeh. 
Za vsak voz so porabili okoli 400 
delovnih ur. prihranek pri denar-
ju pa je več kot očiten, saj velja 
en takšen transportni voz na 
tržišču okoli 500 tisočakov. Vse-
kakor je omenjena akcija vredna 
pohvale in predvsem posnema-
nja. V naših društvih in organiza-
cijah je možnosti za to na pretek. 

Fotovest: M. Ozmec 

V sestavljeni organizaciji združenega dela UNIAL se zavzeto 
pripravljajo na letošnje srečanje aluminijašev Jugoslavije, ki bo tokrat na 
tem območju in sicer 7., 8. in 9. junija. Srečanje sovpada s tridesetletnico 
obratovanja tovarne glinice in aluminija Boris Kidrič ter bo tako še bolj 
slovesno. 

Na srečanju bodo izvedli tudi številna športna in rekreativna 
srečanja. V Slovenskih Konjicah bo tekmovanje v kegljanju, v Slovenski 
Bistrici v rokometu, namiznem tenisu in odbojki, V Kidričevem pa v 
šahu, streljanju z zračnim orožjem, partizanskem mnogoboju in drugih 
disciplinah. Srečanja se bo udeležilo blizu 600 delavk in delavcev 
proizvodnje in predelave aluminija. 1. kotar 

Med priprave na bližnje srečanje alumingašev sodi tudi ureditev stadiona 
v Kidričevem (foto I. kotar) 

Nevsakdanja ribiška 
sreča 

ž e dolgo nismo pisali o kakšni večji ribiški trofeji. Tokrat vam 
y)et ponujamo na ogled krapa velikana. Ujel g a j e Nikola Pelkovski iz 
Stukov 6 pri Ptuju, sicer je starešina JLA, ribič pa šele dve leti. 

Sreča se mu je nasmehnila v ponedeljek, 21. maja, ko se je popol-
dne odpravil s svojo ribiško opremo k Rogozniškemu ribniku. Več kot 
dve uri je zastonj namakal trnek in ko je že obupal, je plovec, le dobra 
dva metra od obale, nenadoma izginil. Ves presenečen je zategnil in 
takoj čutil, da je na drugi strani velika riba. Cez 20 minul je trajala 
borba in kot pravi Nikola. če ne bi bilo pomoči ribiškega čuvaja 
Franca Grabnar ja , potem verjetno sam ne bi spravil krapa na stiho. Po 
40 metrov levo in desno se je samovoljno »sprehajal« po vodi. Pa je 
nazadnje Grabnar prijel palico. Nikola pa se je podal v hladno vodo in 
z rokami le prijel velikana. 

Brž so prihiteli še ostali ribiči in imeli so kaj videti. Tehtnica je 
pokazala čez lU kg, v dolžino pa so ga izmerili 81 cm. Bila je matica 
krapa, kajti, ko jo je čistil, je v''njej stehtal za okoli 2 kg iker. Zares 
prava ribiška trofeja. 

Da je presenečenje še večje, naj navedemo še nekaj podatkov o 
ribiški opremi, s katero je Nikola uplenil svojo prvo trofejo. Vrvica 
0,25, trnek 9, plovec — pero in vaba kuhana polenta. Pa obilo ribiške 
'̂ '"^če! M. Ozmec 

Nikola" Petkovski s svojo 10 kg trofejo 

Minuli teden je bil za ptujsko območje precej črn, saj je na cesti 
ugasnilo človeško življenje, bilo pa je tudi več težjih telesnih poškodb. 
Vzroki so predvsem v neprevidnosti kolesarjev. 

PADEL S KOLESOM IN SE 
UBIL 

V sredo, 23. maja okoli 20. ure 
se je po lokalni cesti v Trdobojcih 
peljal s kolesom 68-letni Franc 
Mlakar iz Vareje 65. Na vrhu 
klanca je verjetno zapeljal preveč 
levo, zato je padel po strmini. Pri 
padcu se je tako poškodoval, da 
je umrl na kraju nesreče. Našli so 
ga šele naslednje jutro. 
ZADEL KOLESARKO 

V četrtek, 24. maja zjutraj 
nekaj po 8. uri je po magistralni 
cesti v Budini pri Ptuju peljal 
Daniel Vlasek iz Gačnika. Na-
sproti njegovemu osebnemu av-
tomobilu je pripeljala 80-letna 
Marija Feltner iz Budine, ki je s 
svojim kolesom nenadoma zavila 
na levo pred osebni avtomobil. 
Kljub zaviranju voznik ni mogel 
preprečili trčenja. Pri lem je 
kolesarka padla po cestišču in se 
huje poškodovala. 

TRCILA KOLESARJA 
Prav tako v četrtek, 24. maja 

nekaj po 7. uri je prišlo do 
prometne nezgode na Maribor-
ski cesti v Ptuju. Marjan Krojsl iz 
Zg. Hajdine se je peljal z motor-
nim kolesom. V bližini hiše 
Mariborska 48 mu je zaprla pol 

kolesarka Marija Resnik iz Ptuja, 
ki se je pripeljala s stranske poti. 
Pri trčenju sta oba padla, kole-
sarka pa je bila pri tem huje 
poškodovana. 
ALI JE BIL POŽAR PODTAK-
NJEN? 

V četrtek zgodaj zjutraj, okoli 
pol štirih je izbruhnil požar na 
gospodarskem poslopju Feliksa 
Suena iz Dragoviča 21 v KS 
Juršinci. Zgorelo je ostrešje zida-
nega gospodarskega poslopja, na 
njem pa pel ton sena in več 
raznega poljedelskega orodja. 
Požar so pogasili gasilci okoliških 
gasilskih društev. Škodo ocenju-
jejo na okoli 800.000 din. Vzroke 
požara so še raziskovali, domne-
vajo pa. da je bil požar podtak-
njen. 

STRELA ZANETILA GOSPO-
DARSKO POSLOPJE 

Med nevihto, ki se je nad 
našimi kraji razbesnela v četrtek. 
24. maja popoldne, je udar strele 
zanetil gospodarsko poslopje Jo-
žeta Beraniča iz Pleterja 13. 
Zgorelo je ostrešje in na njem 
okoli 500 kg .sena. Ocenjujejo, da 
znaša škoda nekaj nad 200.000 
dinarjev. 

RODILE SO: 
Nada Kralj, Užiška 3 /a , Lju-

tomer — Roberta; Danica Pola-
jžar, Cirkulane 56 — Mojco; 
Daija Petek. Arbeiterjeva 2 — 
Majo; Ivanka Koščak, Kog 17 — 
Daniela; Pavla Janežič, Šalovci 48 
— dečka; Anica Novak, Tržeč 25 
— dečka; Elizabeta Ribič, Krče-
vina 68 pri Ptuju — dečka; Mira 
Žuraj. Reičeva 8 — Gregora; 
Marjeta Niderl, Moravci v Slov. 
goricah 62 — M ari a; Marija Ceh, 
Zabjak 37 — deklico; Marija 
Majcen, Drakovci 42. Ljutomer 
— dečka; Marija Božičko, Slape 
22 — Mojco; Anica Kosič, Kajžar 
60 — Mateja; Dragica Cingesar, 
Medribnik 10 — Mateja; Angela 
Belšak. Turški vrh 50 — dečka; 
Ivanka Peter,Pobrežje 6 — dečka; 
Majda Kramberger, Spuhlja lU— 
deklico; Slavica Pignar, Zamušani 
16 - dečka;. 
POROKE: 

Branko Posavec, Ždala, Pavle-
ka iškine 10 in Bernarda Emeršič, 
Ljubljana Steletova 6; Milan 
Kralj, Ul. J. Lacka 25 in Leonida 
Šegula, Ul. J. Lacko 25; Albin 
Rojs. Grajenščak 46 in Milena 
Kralj. Mestni vrh 112; Dušan 
Menoni. Lovrenc na Dr. polju 120 
in Irena Ivančič, Lovrenc na Dr. 
polju 120; Slavko Gabrovec, Le-
nart, Cmureška 3 in Slavica Se-
nekovič,, Smolnik 14; Stanislav 
Hojžar, Senešci 30 in Marija 

Benko. Desenci 8; Štefan Peklič, 
Žgečeva 2 in Ana Djuran, Žgeče-
va 2; Stanislav Reberc, Zamušani 
50 in Irena Mikša, Zamušani 75; 
Stanko Petrovič, Brezovec 59 in 
Terezija Kelc, Dubrava 5; Jožef 
Novak, Podlehnik 40 in Irena 
Kiseljak, Zg. Pristava 15; Marjan 
Kovačec, Apače 64 in Danica 
Zaje, Apače 64. 

UMRLI SO: 
Janez Voglar, Veliki Okič 34. 

roj. 1909. umri 20. maja 1984; 
Anton Horvat, Skorba 34, roj. 
1929, umrl 19. maja 1984; Milena 
Mrčinko. Zakl 30/a, roj. 1958, 
umria 21. maja 1984; Antonija 
Kerbler. Dom upokojencev Ptuj, 
roj. 1895.. umrla 21. maja 1984; 
Sidonija Žujs. Stanjevci 24, Mur-
ska Sobota, roj. 1921, umrla 20. 
maja 1984; Marija Slergar, 
Trnovski vrh 20. roj. 1921, umrla 
21. maja 1984; Franc Duh. Kicar 
110. roj. 1939, umrl 22. maja 1984; 
Marija Pavko. Dom upokojencev 
Ptuj, roj. 1896. umrla 19. maja 
1984; Otilija Filipič, Godemarci 
23. roj. 1939. umrla 18. maja 1984. 

TEDNIK 
Izdaja zavod za časopisno in 
radijsko dejavnost RADIO-TE-
DNIK 62250 Ptuj, Vošnjakova 5, 
poštni predal 99. Ureja uredniški 
kolegij, ki ga sestavljajo vsi novi-
narji zavoda, direktor In glavni 
urednik FRANC LAČEN, odgo-
vdrnl urednik FRANC FIDER 
ŠEK, tehnični urednik ŠTEFA^ 
PUSNIK, novinarji: Jože Bračič, 
Nevenka Dobljekar, Majda Go-
znik, Ludvik Kotar, Martin Oz-
mec in Marjan Šneberger. Ure-
dništvo in uprava Radlo-Tednik, 
telefon (062) 771-261 in 771-226. 
Celotna naročnina znaša 550 di-
narjev, za tujino 1.125 dinarjev. 
Žiro račun SDK P r i 
52400 6b3-'31023. ^iijka CGP /e 
čer Maribor. Na podlagi zakone 
o obdavčevanju proizvodgv ir 
storitev v pronne:u je TEDN'K 
uvrščen med proizvode, za kat' 
re se ne plačuje tf- leljni ria 
od prometa proizvostov. 


